
وژه های ریلی فرار می کنند؟ چرا سرمایه گذاران از ورود به پر

خریدار  کارشــناس حمل ونقل ریلی با بررسی 
چالش های ســرمایه گــذاری در راه آهن گفت: از 
الگوهای ســرمایه گذاری قدیمی گرفته تا زمانبر 
بودن پروژه ها، باعث شــده ســرمایه گــذاری در 

راه آهن بازده خوبی نداشته باشد.
 ابتدای ســال ۱۴۰۴ رهبر معظم انقلاب، در پیام 
تبریک نوروزی که به رســم ســال های گذشته با 
شعارهای اقتصادی مزین می فرمودند؛ سال جدید 
را به نام »ســرمایه گذاری برای تولید« نام گذاری 
کردند، و ازآنجاکه لازمه رشد اقتصادی وجود زیر 
ســاخت های ارتباطی و حمل ونقل است و دولت 
چهاردهم نیز یکی از اولویت های خود را توســعه 
کریدورهای شــمالی - جنوبی و شــرقی - غربی 
اعلام کرده اســت، در همین زمینه و برای بررسی 
بیشتر در خصوص مشکلات ســرمایه گذاری در 
راه آهن گفت وگویی داشــتم با عبــاس قربانعلی 
بیک کارشناس ارشــد حمل ونقل ریلی و معاون 
ســابق برنامه ریزی و امور بین الملل راه آهن که در 
رابطه با این موضوع اظهار کرد؛ یکی از دلایل عدم 
سرمایه گذاری در پروژه های ریلی این است که در 
حال حاضر حمل ونقل ریلی بــازده خوبی ندارد، و 
این عدم بازدهی دلیــل به این دلیل نیســت که 
حمل ونقل ریلی بازدهی نــدارد، بلکه به این دلیل 
اســت که ما از الگوهای ســرمایه گذاری قدیمی 
استفاده می کنیم.این کارشناس ارشد حمل ونقل 
ریلی با اشاره به الگوهای قدیمی سرمایه گذاری در 
راه آهن گفت: در واقع الگوهای سرمایه گذاری در 
طرح های ریلی نسبتاً قدیمی هستند و بر روی این 
الگوها کار پژوهشــی و تحقیقاتی برای پیدا کردن 
نقاط بهینه برای جلب ســرمایه گذار انجام نشده 
اســت و در نتیجه خیلی از بازده خوبی برای جلب 

سرمایه گذاران برخوردار نیست.

زمان بر بودن پروژه های ریلی
معاون اسبق برنامه ریزی و امور بین الملل راه آهن 
در ادامه با اشــاره به زمان بر بودن پروژه های ریلی 

در کشــور اضافه کرد؛ یکی از مشکلاتی که تبدیل 
به مانعی بر سر راه سرمایه گذاری در راه آهن شده 
اســت طولانی بودن پروژه های ریلی اســت، کلًا 
احداث پروژه های ریلی بســیار زمان بر هســتند، 
و باید گفت که مــا تجربه ســرمایه گذاری در زیر 
ساخت به معنای شــبکه را نداریم، اولین تجربه ما 
در این زمینه هم که حدود ده سال پیش آغاز شده 
اســت، مربوط به راه آهن کرمان به سیرجان است 

که آن هم هنوز به نتیجه نرسیده است.
او توضیح داد: وقتی که ده ســال یک پروژه زمان 
می برد تا به مرحله امضا قرارداد برسد به این معنی 
است که اگر بازده طرح توجیه اقتصادی هم داشته 
باشد و ســرمایه گذاری اعلام آمادگی کند که در 
این طرح ســرمایه گذاری کند، باوجود این زمان 
طولانی که مــا برای این پــروژه در نظر می گیریم 
ممکن است طرح مدنظر بازده لازم را در این مدت 
از دســت بدهد و با این روند ما هســتیم که عدم 
جذابیت در ســرمایه گذاری در طرح های ریلی را 

بیشتر می کنیم.

نقد شوندگی پایین
کارشناس ارشــد حمل ونقل ریلی در ادامه با اشاره 
به موضوع نقد شــوندگی در طرح های ریلی توضیح 
داد: اگر یک ســرمایه گذار بخواهد بنا به دلایل و یا 
مشکلاتی از اجرای پروژه خارج شود، بسیار سخت 
می تواند ســرمایه خود را نقد کند و از اجرای پروژه 
خارج شود و در واقع ســرمایه گذار هیچ اطمینانی 
ندارد کــه در مواقع اضطــرار بتواند ســرمایه خود 
را با انتقال به شــخص دیگری نقد کنــد و از پروژه 
خارج شود.قربانعلی بیک با اشــاره به دستورالعمل 
ســرمایه گذاری ســازمان برنامه وبودجــه گفت: 
ما قوانیــن و دســتورالعمل های که داریــم برای 
بخش ریلی مناســب نیســتند؛ مثلًا در ســازمان 
برنامه وبودجه دســتورالعملی برای سرمایه گذاری 
وجود دارد با عنــوان BOT که این دســتورالعمل 
برای ســرمایه گذاری های ریلی انطباق داده نشده، 

این مشــکل در بخش حمل ونقل جاده ای هم وجود 
دارد؛ لذا سرمایه گذارانی که به این بخش ها مراجعه 

می کنند با مشکلات عدیده ای مواجه می شوند.

قوانین گمرکی و ترخیص کالا
معاون اسبق برنامه ریزی و امور بین الملل راه آهن 
با اشــاره به فرایند طولانی ترخیص کالا از بنادر و 
گمرکات عنوان کرد؛ مــا در بخش ترخیص کالا از 
گمرکات و بنادر هم به خاطر طولانی بودن مراحل 
ترخیص کالا دچار مشــکل هســتیم، مثلًا زمان 
توقف کالا در برخی از گمرکات را بین شــش روز 
تا شــصت روز عنوان می کنند که این زمان زیادی 
است متوســط این عدد در برخی از بنادر ما حدود 
یک ماه است درصورتی که در بنادر شلوغ دنیا این 

عدد حدود هفت روز است.
وی تأکید کــرد: واردکننــده ای بخواهد کالایی 
را با اســتفاده از مســیرهای ریلی ما انتقال دهد، 
ولی در گمرکات معطــل بماند و در ســر راهش 
سنگ اندازی بشــود، هزینه ها بالا می رود و به طور 
طبیعی انگیزه سرمایه گذاران کم می شود ما باید 
برای اینکه سرمایه گذاران تشــویق به استفاده از 
مسیرهای ریلی ما بشــوند برای آنها معافیت های 
مالیاتــی و گمرکی ویــژه ای در نظــر بگیریم و با 

تسهیل در این امور باعث تشویق این افراد بشویم.
کارشــناس ارشــد حمل ونقل ریلی با بیان برخی 
مراحل در تعریف پروژه ها که باعث پرهزینه شدن 
و بزرگ شدن طرح های ریلی می شــود ادامه داد: 
متأسفانه ما در تعریف پروژه ها ریلی بی دلیل اقدام 
به بزرگ کردن و حجیم کردن پروژه ها می کنیم به 
شکلی که در برخی از موارد هزینه طرح به میزانی 
زیاد می شود که موجب فرار سرمایه گذاران در این 

گونه طرح ها می شود.
او توضیح داد: برای مثال در اجــرای یک طرح ما 
باید در نظر بگیریم که کدام بلاک در یک مســیر 
جز گلوگاه ها به حســاب می آید و نیاز بــه ارتقا یا 
تقویت دارد درحالی که این کار را انجام نمی دهیم 
و بی دلیل اقدام به ارتقــا تمام بلاک های موجود بر 
سر راه یک مســیر ریلی می کنیم که این باعث بالا 

رفتن هزینه ها و بزرگ شدن پروژه می شود.
قربانعلی بیک در ادامه با طرح استفاده از تجربیات 
موفق دنیــا گفت: ما باید از تجربیــات ریلی موفق 
دنیا اســتفاده کنیم؛ مثلًا در آمریــکا حدود ۱۶۰ 
ســال پیش با واگذاری زمین در ازای کشــیدن 
خط آهن شــرق به غرب آمریکا را بــه هم متصل 
کردند که زمینه ساز پیشــرفت های بعدی آمریکا 
شد، این شــیوه تجربه موفقی اســت که در کشور 
ما به ویژه جــواب خواهد داد، ما بایــد ببینیم چه 
فرصت های در منطقه ای که می خواهیم خط آهن 
را بکشیم وجود دارد و با استفاده از آن فرصت ها و 
پیشنهاد طرح های مناســب باعث جذب سرمایه 

در طرح های ریلی بشویم.

ابهامات طرح های فروش و پیشنهاد عرضه در بورس کالا

و؛ گرانی یا اصلاح ساختار؟ دوراهی دولت در صنعت خودر
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اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی
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شیوه های انتقال اسناد محفوظ خواهد ماند
 وزیر اطلاعات: به گنجینه اطلاعاتی، عملیاتی 

و راهبردی رژیم صهیونیستی دست یافتیم

وزیرجهاد کشاورزی:
 بدون معافیت مالیاتی کالاهای اساسی، 

قیمت ها باید اصلاح شوند

وی ۲۰ هزار دلاری ایرانی  چرا خودر
و ۹ هزار دلاری چینی نیست؟  در حد خودر

 تامین مالی در مسیر اشتباه؛ 
هیچ اولویت بندی در اقتصاد ما وجود ندارد

صفحه 4
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صفحه 2

صفحه 2

قتل حسین نژاد زنگ خطر بازنگری در نظام اجتماعی است
فاطمه مهاجرانی، سخنگوی دولت  در روزهای اخیر، قتل  

دردناک و تأسف بار خانم الهه حســین نژاد افکار عمومی را 
به شدت جریحه دار کرد. بررســی های اولیه نشان می دهد 
این حادثه دلخراش در بستر یک ســرقت سازمان نیافته و با 

شیوه ای خشن و غیرانسانی رخ داده است.

یادداشت

تابستان سخت آبی در راه است

صفحه 5

اقتصاد

در حالی که رئیس سازمان توسعه تجارت وعده 
راه اندازی تــالار دوم ارزی در ۱۲ خرداد را داده 
بود با این حال تا به امروز حتی ابلاغیه ای در این 

رابطه صادر نشده است.
در حالی که محمدعلی دهقــان دهنوی رئیس 
سازمان توســعه تجارت هفته گذشته از آغاز به 
کار »تالار دوم ارزی« از روز دوشنبه ۱۲ خرداد 
ماه خبر داده بود، پیگیری هــای صورت گرفته 
از مرکز مبادله ارز و طلا نشــان می دهد که این 
وعده تا لحظه تنظیم این گزارش محقق نشــده 

است.
مسئولان مرکز مبادله نیز از راه اندازی این تالار 
ابراز بی اطلاعی کرده اند و تاکنون هیچ بخشنامه 
یا ابلاغ رســمی در این زمینه دریافت نکرده اند. 
پیگیری ها از بانک مرکزی نیز نشــان می دهد 
که هیچ ابلاغیه ای در این خصوص صادر نشــده 

است.
این در حالیســت کــه دهقان دهنــوی اعلام 
کرده بود که این تــالار با هــدف کاهش موانع 
غیرضــروری و تســهیل بازگشــت ارز حاصل 
از صــادرات، راه انــدازی خواهــد شــد و بــه 

صادرکنندگان و واردکننــدگان امکان خواهد 
داد تا قیمت ها را به صورت توافقی تعیین کنند. 
بر اساس اظهارات وی، این ابتکار قرار بود بخشی 
از دغدغه های فعالان اقتصادی را کاهش داده و 

انگیزه برای ایفای تعهدات ارزی را تقویت کند.
با این حال، آن چه در عمل مشــاهده می شود، 
عدم تطابــق زمان بندی اعلام شــده با واقعیت 

اجرایی است.
بر اســاس اعلام پیشــین مســئولان سازمان 
توسعه تجارت، راه اندازی تالار دوم ارزی در پی 
مذاکرات مشــترک با بانک مرکزی و در پاســخ 
بــه نارضایتی صادرکنندگان از حــذف بازار ارز 
توافقی سابق طراحی شده بود. بازار توافقی ارزی 
تا پیــش از راه اندازی مرکز مبادله ارز بســتری 
انعطاف پذیر برای انتقــال ارز میان صادرکننده 
و واردکننده فراهم می کرد. ایــن بازار با حذف 
واســطه ها و با تکیه بر توافق طرفیــن، بازاری 
رقابتی و شــفاف برای فعالان بخش خصوصی 
به شــمار می رفت. اما پس از راه انــدازی مرکز 
مبادلــه، عملًا امــکان مبادله مســتقیم میان 
صادرکننده و واردکننده محدود شــد و همین 

مســئله به کاهش انگیزه بازگشــت ارز از سوی 
صادرکنندگان منجر شد.

فعالان بخش خصوصــی بارها نســبت به این 
موضوع هشــدار داده و تاکید کرده اند که نبود 
مســیرهای متنوع و تسهیل شده برای بازگشت 
ارز صادراتــی، یکــی از عوامل اصلــی کاهش 
ایفای تعهــدات ارزی در ســال گذشــته بوده 
است. بر اســاس گزارش های رسمی، بخشی از 
صادرکنندگان به دلیل نبود مشــوق های کافی 
و دشــواری های موجود در فرآیند انتقال ارز، از 
بازگرداندن منابع ارزی خود به چرخه رســمی 

اقتصاد خودداری کرده اند.
در این میان، ســازمان توســعه تجارت با هدف 
رفع این چالش ها، پیشــنهاد راه اندازی تالاری 
مجزا را مطــرح کرد که طبق وعــده رئیس این 
ســازمان، می بایســت از ۱۲ خــرداد عملیاتی 
می شــد. با این حال، بلاتکلیفی موجود و نبود 
دستورالعمل اجرایی روشن، این پرسش جدی 
را ایجاد کرده است که چرا وعده ای با این سطح 
از اهمیت، بدون هماهنگی کامــل و تمهیدات 

اجرایی اعلام شده است؟

وعده ای که عملیاتی نشد؛ بلاتکلیفی تالار دوم ارزی

پیام رییسی شهرداری هشتگرد

 آگهی تجدید مناقصه عمومیآگهی تجدید مناقصه عمومی

 به شماره  به شماره ۲۰۰۴۰۰۵۷۶۹۰۰۰۰۴۴۲۰۰۴۰۰۵۷۶۹۰۰۰۰۴۴ مرحله دوم مرحله دوم
شهرداری هشتگرد در نظر دارد به استناد بودجه مصوب سال ۱۴۰۴ نسبت به برگزاری و انجام تشریفات قانونی تجدید مناقصه عمومی 
همزمان با ارزیابی )یکپارچه( یک مرحله ای ترمیم نوار حفاری و لکه گیری آسفالت سطح شهر، از طریق سامانه تدارکات الکترونیک 

دولت به شرح ذیل اقدام نماید.
1- نام و نشانی مناقصه گزار: شهرداری هشتگرد واقع در شهر هشتگرد - بلوار آیت الله خامنه ای - سایت اداری - ساختمان اداری شهرداری

2- نشانی محل اجرای پروژه : سطح شهر هشتگرد
3- موضوع مناقصه : یک مرحله ای ترمیم نوار حفاری و لکه گیری آسفالت سطح شهر

4- مبلغ مناقصه : ۶۰/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ )به حروف شصت میلیارد ریال(
5- سپرده شرکت در مناقصه مبلغ: 3/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ به حروف سه میلیارد ریال می باشد که می بایست به یکی از روشهای ذیل ارائه گردد 
ضمانتنامه بانکی معادل مبلغ ۵ که از تاریخ درج آخرین آگهی مناقصه دارای حداقل ۹۰ روز اعتبار و قابل تمدید باشد و یا واریز فیش نقدی به 

حساب ۱۰۰۱۰۰۲۰۹۱۸۱۵ بانک شهر شعبه هشتگرد.
۶- مناقصه گران جهت دریافت اسناد مناقصه می بایست از تاریخ ۱۴۰۴/۰۳/۲۰ لغایت ۱۴۰۴/۰۳/۲۶ از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 

اقدام نمایند. 
7- مدت اعتبار پیشنهادها )موضوع بند »ی« ماده ۲۱ و بند »الف« ماده )۲۱، قانون( می بایست از تاریخ ارائه پیشنهاد قیمت ها به مدت ۳ ماه 

اعتبار داشته باشد.
8- مناقصه گران جهت ارائه پیشنهادات می بایست از تاریخ ۱۴۰۴/۰۳/۲۶ لغایت ۱۴۰۴/۰۴/۱۰ از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت اقدام 

نمایند.
هزینه چاپ آگهی بعهده برنده مناقصه است. ۱۴۰۴/۰۳/۱۷ 

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۴/۰۳/۱۹
تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۴/۰۳/۲۰

نوبت اول

وزیر پیشنهادی اقتصاد در نخستین گفت وگوی تفصیلی:

 اصلاحات اقتـصادی  اصلاحات اقتـصادی 
باید تدریجی باشدباید تدریجی باشد



رییس دفتر رییس جمهور: 

مشکلات و مسایل جامعه تنها با مشارکت همگانی رفع می شود

محمدباقرقالیباف:

آمریکا برای توافق با ایران، ایده های شکست خورده  نتانیاهو را پیگیری نکند

سیاست
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قتل حسین نژاد زنگ خطر بازنگری در نظام 
اجتماعی است

 فاطمه مهاجرانی، سخنگوی دولت  در روزهای اخیر، قتل دردناک 
و تأسف بار خانم الهه حســین نژاد افکار عمومی را به شدت جریحه دار 
کرد. بررسی های اولیه نشان می دهد این حادثه دلخراش در بستر یک 
سرقت سازمان نیافته و با شیوه ای خشن و غیرانســانی رخ داده است؛ 
رخدادی که نه تنها مایه تأســف عمیــق، بلکه زنگ هشــداری برای 
ضرورت بازنگری در نظام پیشــگیری، نظارت و بازدارندگی اجتماعی 

ما است. 
این واقعه اگرچه از جنس خشــونت خانگی نبود، اما در دل خود یادآور 
یک واقعیت مهم است: زنان، بویژه در بسترهای ناآرام شهری، همچنان 
از آسیب پذیرترین اقشار جامعه هســتند و نبود نظام حمایت گر مؤثر، 
زمینه ســاز تکرار چنین فجایعی خواهد بود. همان قدر که خشــونت 
در روابط خانوادگی نگران کننده اســت، ناامنــی در فضای عمومی نیز 

نیازمند توجه جدی، قانون مند و نظام مند است.
از منظر دولت، مســئولیت ما در قبال این وقایع، تنهــا محدود به ابراز 

تأسف و همدردی نیست.
 آنچه امروز جامعه به درســتی مطالبه می کند، اقدام مؤثر، قانون مدار و 
پایدار برای پیشگیری از خشــونت و ناامنی علیه زنان است. تجربه های 
تلخ پیشین و فاجعه های تکرارشونده نشان داده اند که بدون زیرساخت 
قانونی قوی و حمایت اجرایی مؤثر، نمی توان به کاهش واقعی خشونت 

و ناامنی علیه زنان امید بست.
در همین راســتا پس از آنکــه لایحه »تأمیــن امنیت زنــان در برابر 
خشونت« در کمیسیون های مجلس دچار اســتحاله و دولت ناگزیر به 
استرداد آن شــد، بلافاصله تدوین برنامه ای جامع و عملیاتی در حوزه 
اختیارات دولت را با هماهنگی معــاون اول محترم رئیس  جمهوری در 

دستور کار قرار دادیم.
 این برنامــه بر پایه چهــار محور اصلی طراحی شــده: پیشــگیری از 
خشــونت، تقویت مداخلات حمایتی، آگاه ســازی عمومــی و ارتقای 

امنیت در محیط های شهری و اجتماعی.
در عیــن حال دولــت همچنان بر ضــرورت وجود یک قانــون جامع، 
بازدارنده و به روز برای حمایــت از زنان در برابر خشــونت تأکید دارد. 
اجرای برنامه های حمایتی و پیشگیرانه مؤثر است، اما جایگزین قانون 

نخواهد شد. 
ما معتقدیم که در کنار اقدامات اجرایــی، وجود یک چهارچوب قانونی 
روشن، الزام آور و منسجم که از کرامت، امنیت و آزادی های قانونی زنان 

حراست کند، ضرورتی انکارناپذیر است.  
در این مسیر همراهی و مشارکت مجلس شورای اسلامی تعیین کننده 
خواهد بود. زمان آن است تا همه نهادهای تصمیم گیر، فارغ از نگاه های 
جناحی، این موضوع را به عنوان یک مسأله ملی و انسانی در اولویت قرار 

دهند.
جان های از دســت رفته، وجدان عمومی را متوجــه خلأهایی کرد که 
قابل چشم پوشــی نیســتند. دولت با تمام توان و از مسیرهای ممکن، 
برای تدوین ســازوکارهای کارآمد حمایتی گام برمــی دارد و در عین 
حال، آماده همکاری همه جانبه بــا مجلس محترم برای احیای رویکرد 
اصلی لایحه امنیت زنان اســت؛ لایحه ای که باید همپای واقعیت های 

اجتماعی، در خدمت بازدارندگی، حمایت و آموزش باشد.
 امروز هر حادثه ای که با جان یــک زن گره می خورد، نه صرفاً یک اتفاق 
شخصی، بلکه آینه ای  اســت از وضع عمومی امنیت و عدالت اجتماعی. 
امید است از دل این تلخی ها، گفت وگویی ملی و اراده ای مشترک برای 

ساختن جامعه ای امن تر و انسانی تر شکل گیرد.

شیوه های انتقال اسناد محفوظ خواهد ماند
وزیر اطلاعات: به گنجینه اطلاعاتی، عملیاتی و 

راهبردی رژیم صهیونیستی دست یافتیم
وزیر اطلاعات در تشریح اطلاعات به دســت آمده از رژیم صهیونیستی 
این اطلاعات را »یک گنجینه اطلاعاتی عملیاتی و راهبردی« توصیف 
کرد که در نتیجه یک عملیات گســترده، همه جانبه و پیچیده به دست 

آمده است.
 

حجت الاسلام و المســلمین سیداســماعیل خطیب روز یکشنبه در 
گفت و گویی در تشریح جزئیات اسناد اطلاعاتی به دست آمده از رژیم 
صهیونیستی گفت: به لطف الهی سربازان گمنام امام زمان)عج( موفق 
شدند به یک گنجینه اطلاعاتی، عملیاتی و راهبردی رژیم صهیونیستی 
دست یابند. با عنایت و لطف الهی و همت نیروهای اطلاعاتی این اسناد 

به داخل کشور منتقل شده است.
وزیر اطلاعات در پاســخ به ســوالی درخصوص تعداد این اسناد که در 
خبرها از »هزاران« ســخن گفته شده، اظهار داشــت: این یک اتفاق 
بسیار بزرگ است و اساسا »هزاران ســند« در برابر آنچه به دست آمده 
بسیار کلمه کوچکی اســت و همانطور که پیش تر گفتم یک گنجینه 
اطلاعاتی بســیار ارزشــمند راهبردی، عملیاتی و علمی به دست ما 

افتاده است.
همچنان که برای اعلام اصل ماجرا نیاز بود زمان بگذرد تا اســناد با 
امنیت کامل به داخل کشور منتقل شــود، طبیعتا شیوه های انتقال 
هم محفوظ خواهد ماند و حفاظت خواهد شدحجت الاسلام خطیب 
درخصوص اینکه آیا این اســناد صرفا مربوط به موضوع هســته ای 
هستند، گفت: اسناد کامل هسته ای به دست آمده اسناد دیگری در 
مورد رابطه با آمریکا و اروپا و کشــورهای دیگر، و همچنین اسنادی 
که موجب قدرتمندی آفندی کشــور می شــود نیز میان این اسناد 

است.
وزیر اطلاعــات درخصوص چگونگی کشــف این اســناد و انتقال 
آن ها به داخل کشــور، تصریح کرد: همانقدر که اسناد مهم است، 
شــیوه های انتقالش هم مهم است بنابراین ما شــیوه های انتقال و 
اســناد را حفاظت می کنیم و همچنان که بــرای اعلام اصل ماجرا 
نیاز بود زمان بگذرد تا اســناد با امنیت کامل به داخل کشور منتقل 
شود، طبیعتا شــیوه های انتقال هم محفوظ خواهد ماند و حفاظت 

خواهد شد.
وی تأکید کرد: این موارد به این زودی ها منتشــر نمی شود، اما اسناد را 

ان شاءالله به زودی منتشر می کنیم.
خطیب در پاســخ به ماهیت عملیاتی که منجر به این کشف بزرگ 
شد، خاطرنشان کرد: یک عملیات گســترده همه جانبه و پیچیده 

در این جهت برنامه ریزی شد.
 ابتدای آن با شــروع نفوذ و جــذب منابع و دسترســی و افزایش 
دسترسی به منابع بود و این امکان به وجود آمد که ما امروز به لطف 

الهی شاهد این گنجینه مهم در کشور هستیم.

یادداشت

تریبون

معاون اجرایی رئیس جمهوری گفت: با سیاســت های 
دولت چهاردهم قرار اســت کمبود منابع فسیلی برای 
تأمین برق را با انرژی خورشــیدی و بادی جبران و ۲۰ 
درصد منابع بــرق مصرفی تمــام ادارات دولتی با برق 

خورشیدی تامین شود.
محمدجعفــر قائم پنــاه در مراســم آغــاز احداث 
نهــاد  در مجموعــه  نیروگاه هــای خورشــیدی 
ریاســت جمهوری که در محل ســالن اجلاس سران 
برگزار شــد، با بیان اینکــه ما با کمبود بــرق مواجه 
هســتیم، اظهار کرد: امســال با گرمایی که زودتر از 
موعد شروع شده و رشدی که در مصرف ایجاد شده با 
۸ هزار مگاوات ناترازی  بیشــتر از سال گذشته مواجه 
شده ایم و این ناترازی در روزهای اخیر بیشتر نمایان 

و به کمبــود ۱۵ هزار مگاواتی منجر شــده 
است.

وی افزود: با سیاســت های دکتر پزشکیان 
و دولت چهاردهم قرار شــد کمبــود منابع 
فســیلی بــرای تأمیــن بــرق را بــا انرژی 
خورشــیدی و بــادی جبــران و ۲۰ درصد 
منابع برق مصرفی تمام ادارت دولتی با برق 

خورشیدی تامین شود.
معاون اجرایی رئیس جمهوری تأکید کرد: این شــیوه 
تولید بــرق از آلودگی هــوا و از مصرف بیشــتر منابع 
فسیلی جلوگیری می کند و برای تولید انرژی مقرون به 

صرفه است و هزینه کمتری هم خواهد شد. 
قائم پناه یادآور شد: این پروژه ظرف ۳۰ تا ۴۰ روز آینده 

به بهره برداری می رســد. اصل این اقدام نیز 
با پیگیری ویژه دکتر افشــین معاون علمی 
رئیس جمهوری و همکاران در مجموعه نهاد 

ریاست جمهوری به نتیجه رسید. 
وی ادامه داد: ما در روز می توانیم پنج ساعت 
و نیم از انرژی  خورشیدی اســتفاده کنیم و 
۳۸۰۰ کیلووات تولید برق روزانــه را با این 
پنل ها داشــته باشــیم. حدود ۳ هزار مترمربع در این 
پروژه برای نصب پنل های خورشــیدی در نظر گرفته 

شده است. 
معاون اجرایــی رئیس جمهوری گفت: اقــدام امروز 
ما نمادین اســت. امیدوارم همه دستگاه های کشور از 
دانشگاه ها و بیمارســتان ها گرفته تا به ویژه کارخانه ها 

برای تأمین برق مصرفی از انرژی خورشیدی استفاده 
کنند. 

قائم پناه اظهار کرد: از تمامی کســانی کــه ویلا دارند، 
به خصوص بــه دلیل افزایش قیمت برق، درخواســت 
می کنم که حتماً سقف و پشت بام های خود را با انرژی 
خورشــیدی تأمین کنند، زیرا روز به روز برای کسانی 
که پرمصرف هستند، قیمت برق افزایش خواهد یافت 
و این امر توجیه اقتصادی دارد. بنابراین، اگر کســانی 
که پرمصرف هســتند و جا دارنــد، می توانند از انرژی 
خورشیدی اســتفاده کنند، باید دست به کار شوند و از 
همین امروز ایــن کار را آغاز کنند. اگر همه دســت به 
دست هم دهیم امیدواریم امســال سال پایان ناترازی  

در بخش انرژی باشد.

رئیس سازمان بســیج سازندگی کشــور ورود بسیج 
در کارها را تســهیل کننده عنوان کرد و گفت: بســیج 
حلقه میانی اســت که مردم را بهتر می تواند به میدان 
عمل بیاورد در واقع کمک کننده بــه دولت برای رفع 

مشکلات هستیم.
 سردار محمد زهرایی روز یکشــنبه در همایش طرح 
ملی آبخیز تــا جالیز که در مرکز همایش های شــهید 
ابومهدی المهندس برگزار شد گفت: با توجه به منابع 
آبی کشــور همکاری و هم افزایی در حوزه منابع آبی و 
کشاورزی کشور بسیار مهم است. ما دارایی های کمی 
نداریم که فقط به منابع اعتباری وابسته باشیم بنابراین 
اگر کنار هم قــرار بگیریم، می توانیم اتفاقات بســیار 

خوبی را رقم بزنیم.
وی افزود: امروزه کمبود آب و مشــکلات ناشی از آن به 
یکی از دغدغه های اصلی کشور تبدیل شده است. باید 
همه ما برای تبدیل این مســئله به اولویت اول در ذهن 

تصمیم گیران تلاش کنیم.
رئیس ســازمان بســیج ســازندگی کشور 
بــا انتقــاد از نبود توجــه کافی به مســائل 
آبخیزداری و احیای قنوات، خواســتار ایجاد 
یک گفتمان مشــترک در این زمینه شــد 
و بیان کــرد: اگر قانونی توســط نمایندگان 
مجلس نوشته می شود، باید بخشی از آن به 

این موضوع پرداخته شود.
سردار زهرایی بر لزوم تعریف نســبت ها میان معاونت 
آب و خاک، ســازمان منابع طبیعی و بسیج سازندگی 
تأکید کرد و گفت: ما باید به گونه ای عمل کنیم که هیچ 
یک از این نهادها خود را رقیب یا مزاحم دیگری ندانند.

وی در ادامه بر اهمیت همــکاری مؤثر میان نهادهای 
مختلف برای تحقق امنیت غذایی و پایدارسازی منابع 

آبی کشور تأکید کرد.
رئیس سازمان بسیج ســازندگی کشور به نقش و سهم 

بســیج در حوزه آبخیزداری و کشــاورزی، 
اشــاره کرد و گفت: این نهاد بــه عنوان یک 
تشــکیلات انقلابی می تواند در هر زمینه ای 
بــرای کمک به کشــور ورود پیــدا کند، در 
واقع بســیج هیچ مرزی برای ورود به مسائل 
اجتماعی و اقتصادی نــدارد، ما موظفیم هر 
مســئله ای که انقلاب را تهدیــد می کند، به 
فرصت تبدیل کنیم.سردار زهرایی درباره چالش های 
موجود در منابع طبیعی و آب کشــاورزی، گفت: این 
مسائل می تواند تهدیدی برای انقلاب باشد و ما باید به 

دولت کمک کنیم.
وی همچنین تاکید کرد: بســیج باید بــه عنوان یک 
نهاد مردمی در کنار دولت عمــل کند چرا که ما امتداد 
مردمی دستگاه اجرایی هستیم ما نباید جای دولت را 
بگیریم و موازی دولت نباشــیم و اگر پروژه ای در حوزه 
آبخیــزداری انجام می شــود، باید تحت نظــارت و با 

مشخصات دستگاه های اجرایی انجام شود.
رئیس سازمان بسیج سازندگی کشور عنوان کرد: ورود 
بسیج تســهیل کننده کارها اســت و مانع کار نیست. 
بسیج حلقه میانی اســت که مردم را بهتر می تواند به 

میدان عمل بیاورد. بسیج کمک کننده به دولت است.
ســردار زهرایی در ادامه به تجربه ای از اســتان گیلان 
اشــاره کــرد و گفت: بــا ورود بســیج به یــک پروژه 
آب رســانی، ظرف کمتر از یک هفتــه موفق به جلب 
رضایت کشــاورزان و حل مشــکل آب شــدیم. این 
موضوع نشــان دهنده توان بسیج در تســهیل امور و 
ایجاد ارتبــاط مؤثر بین مردم و دســتگاه های اجرایی 

است.
وی بر لزوم نــگاه غیرانتفاعی در فعالیت های بســیج 
تأکید کرد و افزود: ما نباید منتظر بودجه ها بمانیم. نگاه 
ما باید خدمت به مردم و حل مشــکلات باشد. اکر چه 

که اعتبارها محدود است اما کارها نباید متوقف شوند.

دولت

بسیج

خریدار  رییس دفتر رییــس جمهور در 
جلسه توســعه عدالت آموزشی با مشارکت 
مردم بر اســتفاده از ظرفیت هــای نهفته 
در جامعه برای پیشــبرد اهــداف نهضت 
توسعه عدالت آموزشــی تأکید کرد و گفت: 
مشکلات و مســایل یک جامعه زمانی رفع 
می شود که افراد در همه سطوح، برای حل 

مسائل مشارکت داشته باشند.
به گــزارش مرکز اطــلاع رســانی و روابط 
عمومی وزارت آموزش و پرورش، محســن 
حاجی میرزایی در جلســه توســعه عدالت 
آموزشی که با حضور وزیر آموزش و پرورش، 
معاونان، مدیران کل ســتادی و استانی به 
صورت حضوری و برخط در ســالن جلسات 
وزارت آموزش وپرورش برگزار شــد، با بیان 
این که رییــس جمهور به صــورت روزانه 
پیگیر میزان پیشرفت پروژه نهضت توسعه 
عدالت آموزشــی هســتند، افزود: نهضت 
توسعه عدالت آموزشی  دغدغه اصلی دکتر 
پزشــکیان اســت و به صورت روزانه شبکه 
ملی شــاد و آمار و اطلاعات استانی را رصد 

و ارزیابی می کنند.
وی خطاب به مدیران کل آموزش و پرورش 

در ستاد و اســتان ها، گفت: رییس جمهور 
معتقد است زمانی مشــکل جامعه حل می 
شود که سطح کیفی آموزش و پرورش ارتقا 
یابد، چرا که ایشان توسعه پایدار جامعه در 
گرو توسعه و پیشــرفت آموزش و پرورش 
می دانند و از این روی به اجرای درست این 

طرح اصرار دارند.
حاجی میرزایی بــا بیان این کــه در تمام 
دنیا آموزش و پرورش نقطــه مهم و تحول 
محسوب می شــود، اظهار کرد: مقام معظم 
رهبری نیز بر ارتقا و توســعه نظام آموزشی 

تأکید وافر دارند.
وی افزود: در گذشــته آنگونه که باید به این 
وزارتخانه توجه نمی شــد ولــی اکنون به 
لطف خدا این وزارتخانــه مورد توجه دولت 
و نظام قــرار گرفته و آمــوزش و پرورش به 
گفتمان ملی تبدیل شده اســت که باید از 

این فرصت به بهترین شکل استفاده کرد.
رییس دفتر رییس جمهور، با اشــاره به این 
که باید از رویکرد بخشــنامه ای به ســمت 
مدیریت خلاق حرکت کنیم، گفت: زمانی 
مشــکلات یک جامعه مرتفع می شــود که 
همه افراد در همه سطوح، در حل مسائل آن 

مشارکت داشته باشند.
وی با تأکید بر این که مدیران باید فعالانه در 
میدان عمل پای کار توسعه عدالت آموزشی 
باشــند، تصریح کــرد: دکتر پزشــکیان با 
تاکید بر اشــراف مدیــران از اهــداف این 
طرح و پیشــبرد اقدامــات آن، اعتقاد دارد 
که مدیریت موفق از پشــت صندلی اتاق ها 
شــروع نمی شــود و مدیران باید در میدان 

عمل حاضر باشند.
وی حضور فعالانــه مدیــران در این طرح 
را مهم ترین عامل ارزیابی آن ها دانســت و 
گفت: اطلاعات مدیــران در این زمینه باید 
به روز باشد و مطلوب زمانی محقق می شود 
که مقصود ما مشخص باشــد. نباید تنها به 
دنبال ابزار اجرای مطلوب باشیم، بلکه باید 
گام به گام پیش رفته تا به هدف غایی دست 

یابیم.
رییس دفتــر رییس جمهــور تصریح کرد: 
برای تحقق یک پــروژه باید مســئول آن 
مشخص، اهداف آن تعیین و ابزار آن فراهم 

شده باشد تا به مقصد نهایی نایل شویم.
حاجی میرزایــی، بر ضــرورت بکارگیری 
ظرفیت هــای نهفته جامعــه تأکید کرد و 

گفت: باید تمامی ظرفیــت های موجود در 
جامعه را برای به ســرانجام رساندن نهضت 

مدرسه سازی به کار گرفت.
وی بر نحوه ارایه محتواهای آموزشی و تأثیر 
آن بر معلمان تأکید کرد و گفت: آموزش ها 
باید کارگاهی و واقعی بوده و خلاقیت های 
مدیران و دیگر ظرفیت های فکری را پشت 

این کار آورد تا موفق شد.

وی تأکید کرد: اگر همه ما مســؤولانه و به 
خوبی در مســیر تحقق این نهضت حرکت 
کنیم، اقدام ماندگاری در تاریخ این کشــور 
ثبت و به یادگار خواهد ماند. ضروری اســت 
گــزارش مدیریتــی ۷ هــزار و ۲۰۰ پروژه 
مدرسه سازی در دســت اقدام، تهیه شود 
تا به صورت جزیی از میزان پیشرفت کارها 

مطلع شویم.

قائم پناه: ۲۰ درصد برق مصرفی ادارات با انرژی خورشیدی تامین خواهد شد

رئیس سازمان بسیج سازندگی: برای حل مشکلات کشور همراه و کمک دولت هستیم  

خریــدار   رئیــس مجلــس شــورای 
اســلامی،گفت: رئیــس جمهــور متوهم 
آمریکا اگــر واقعا بدنبال توافق اســت باید 
رویکرد خود را تغییر داده و از تقســیم کار با 
رژیم صهیونی و پیگیری ایده های شکست 

خورده  نتانیاهو دست بردارد.
محمدباقرقالیباف در نطق پیش از دســتور 
خود در جلســه علنــی مجلس شــورای 
اســلامی، گفت: در ابتدا لازم می دانم یاد و 
خاطره  شهدای حمله  تروریستی به مجلس 
شورای اسلامی را در ســالگرد این حادثه، 
گرامی بدارم. ما به خود می بالیم کشــوری 
محسوب می شــویم که با جان فدایی شهید 
قاسم ســلیمانی و شــهدای مدافعان حرم 
توانســتیم به حکومت داعش پایان دهیم و 
طراحی های ایالات متحــده را که به گفته  
رئیــس جمهور این کشــور ایجــاد کننده  
داعش بود، نقش برآب کنیم و امنیت مردم 

عزیز و شریف مان را تامین کنیم.
رئیس مجلس شورای اسلامی افزود: هفته  
گذشــته به نمایندگی از ملت بزرگ ایران 
ضمن ســفر به منطقه  آمریــکای لاتین در 
اجــلاس رؤســای مجالس عضــو بریکس 
شــرکت کردم و دیدارهــای دو جانبه ای با 
مســئولان عالی کشــورهای ونزوئلا، کوبا 
و برزیــل برای توســعه  روابــط اقتصادی، 

سیاسی و تجاری داشتم.
وی افزود: ســفر بــه این کشــورها باعث 
شــناخت بیشــتر ظرفیت های عظیم در 
این منطقه برای ارتقای ســطح تراز تجاری 
ایران شــد و در مذاکرات صــورت گرفته، 

تفاهم هــای انجام شــده در دولت پیگیری 
گردید و پیشنهادهای همکاری جدیدی با 
این کشورها توافق شد که اجرایی شدن این 
موارد می تواند تاثیر زیادی بر اقتصاد ایران 

بگذارد.

بریکس می تواند به استقلال کشورها 
کمک کند

رئیس قوه مقننه با بیــان اینکه هدف اصلی 
سفر به برزیل، شــرکت در اجلاس بریکس 
بود، گفت: ایران به عنــوان عضو جدید این 

نهاد بین المللــی تلاش جــدی دارد تا در 
تقویت آن کوشا باشــد چرا که آن را یکی از 
مهمترین نهادهایــی می داند که می توانند 
به استقلال کشــورها کمک کنند. بریکس 
برای مقابله با یکجانبه گرایی تشــکیل شده 
و ابزارهایی دارد که بــه کمک آنها می تواند 
نقش موثری در ایجــاد نظم نوین در جهانی 

چند قطبی ایفا نماید.
قالیباف اضافه کرد: همچنین هیأت ایرانی 
در این اجلاس تلاش کرد باردیگر شــرایط 
ســخت مردم غزه  را تذکر داده و از همگان 

بخواهد که وارد اقدام عملی بــرای دفاع از 
انسانیت شــوند. جمهوری  اســلامی  ایران 
وظیفه  خــود می دانــد همیشــه صدای 
مظلومــان خصوصاً مــردم ســتمدیده و 

مسلمان غزه و فلسطین اشغالی باشد.
رئیس مجلس شــورای اســلامی در ادامه 
با اشــاره به قانون اقدام راهبردی برای لغو 
تحریم هــا، گفت: طبق این قانون روشــن 
اســت که ایران آماده اســت در قبال رفع 
تحریم ها و انتفاع اقتصــادی، ضمن حفظ 
غنی ســازی در خاک خود، اعتمادسازی 

لازم بــرای اثبــات صلــح آمیــز بــودن 
فعالیت های هسته ای انجام دهد.

آمریکا به دنبال محروم کردن ایران از 
حق غنی سازی است

وی افزود: اما در طرح پیشــنهادی آمریکا 
حتی اشــاره ای به رفع تحریم ها نشده است 
و به روشــنی نشــان می دهد رفتار ایالات 
متحــده آمریکا در مذاکرات غیرمســتقیم 

هسته ای، متناقض و فاقد صداقت است.
قالیباف یادآور شــد: آمریــکا از یک طرف 
لبخند می زند و از گشــایش های اقتصادی 
برای ایران ســخن می گوید اما در عمل نه 
تنها به دنبال این اســت که ما را از حق بین 
المللی برای غنی ســازی محروم کند، بلکه 
از موضع قلدرمآبانه حتی وعده رفع تحریم 
را نمــی دهد و روشن اســت که هیچ منطق 
عقلانی چنین توافق یــک طرفه و تحمیلی 

را نمی پذیرد.
رئیس قوه مقننه تاکید کرد: رئیس جمهور 
متوهم آمریکا بهتر اســت بدانــد اگر واقعا 
بدنبال توافق اســت باید رویکــرد خود را 
تغییر داده و از تقســیم کار با رژیم صهیونی 
و پیگیری ایده های شکست خورده  نتانیاهو 

دست بردارد.
وی خاطرنشــان کرد: پیش از این نیز بارها 
گفته ایم و باردیگر نیز تاکیــد می کنیم ما 
باید با حل مسائل معیشتی و اقتصادی مردم 
و با تکیــه برظرفیت های داخلــی، دولت 
مســتکبر آمریکا را مجبور به پذیرش رفع 

تحریمها در یک توافق برد-برد کنیم.
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وزیرجهاد کشاورزی:
 بدون معافیت مالیاتی کالاهای اساسی، 

قیمت ها باید اصلاح شوند
 وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به آثار تورمی ناشی از تصویب نشدن لایحه 
اعطای اختیار به دولت درباره کاهش مالیات بر ارزش افزوده دارو و مواد 
اولیه آن،گفت: اعمــال قیمت گذاری در مرغ، تخم مرغ، شــیر و خامه، 
با فرض مالیات یک درصد بوده اســت و چنانچه این لایحه به سرانجام 
نرسد و میزان مالیات همان ۱۰ درصد باقی بماند، باید این قیمت ها نیز 
اصلاح شــوند. غلامرضا نوری قزلجه در جلسه روز یکشنبه )۱۸ خرداد( 
صحن مجلس شورای اسلامی در جریان بررسی درخواست دولت برای 
بررســی دوباره لایحه دوفوریتــی اصلاح جز )۱( بنــد »ذ« تبصره )۱( 
قانون بودجه سال ۱۴۰۴ کل کشــور گفت: مجلس و دولت به درستی 
روی معیشت و ســفره مردم و خصوصاً قیمت مواد غذایی حساسیت بالا 
دارند. بر همین اساس آنچه که پیشنهاد شــده، این است که مالیات بر 
ارزش افزوده کالاهای اساســی که یا مستقیم به مصرف مردم می رسند 
مثل شــکر و روغن یا بعضی از آن ها کالاهای واسطه ای است مثل ذرت 
و کنجاله و جو که برای تولید شــیر، گوشــت، مــرغ و تخم مرغ مصرف 
می شــوند از ۱۰ درصد به یک درصد کاهش یابد.وزیر جهادکشاورزی 
افزود: در سال های گذشته کالاهای اساســی مورد استثنا مالیاتی قرار 
می گرفتند ولی چون امســال این استثناء قید نشــده است، بر اساس 
قانون دائمی، مالیات ۱۰ درصدی به این کالاها تعلق می گیرد. بنابراین 
کلیت درخواســت دولت این اســت که موضوع مالیات بر ارزش افزوده 
هم به جزء یک بند )د( تبصره یک قانون بودجه اضافه شــود تا مالیات بر 
ارزش افزوده این کالاها نیز مانند بقیه اقلامی که در این حکم قانونی نام 

برده شده اند، از ۱۰ درصد به یک درصد کاهش پیدا کند.
وی با اشــاره به آثار کاهش مالیات کالاهای اساسی، گفت: مطرح شده 
اســت که مالیات ۱۰ درصدی بر کالاهای اساســی از ابتدا اعمال شده 
اســت. درحالی که اینگونه نیســت چرا که دولت خیلی به فکر اصلاح 
این حکم قانونی بود و لایحه مربوطه را نیز تقدیم مجلس کرده اســت. 
بر همین اســاس نیز گمرک جمهوری اســلامی ایران و دستگاه های 
ذی ربط هماهنگ شــدند و آنچه که تاکنون اعمال شــده است مالیات 
یک درصدی بوده و ۹ درصد مابقی به صورت تعهدی تعیین شده و هنوز 
روی قیمت کالاها اعمال نشده اســت.نوری قزلجه اضافه کرد: قیمت 
گذاری اعمال شده در مرغ، تخم مرغ، شیر و خامه، با فرض مالیات یک 
درصد بوده اســت و چنانچه این لایحه به ســرانجام نرسد و همین ۱۰ 

درصد سر جای خودش باشد باید این قیمت ها نیز اصلاح شوند.
وی با اشاره به مشــکلات ایجاد شده به دلیل اجرا نشــدن مالیات ۱۰ 
درصدی درباره کالاهای اساسی افزود: این موضوع به نوعی روند تامین 
کالا را دچار مشــکل کرده  اســت چرا که گاهی ترخیص با تعهد انجام 
می شود. اما فروشــنده اکنون مردد اســت که چنانچه کالاهای خود را 
بفروشــد و این لایحه به ســرانجام نرسید، متضرر می شــود؛ بنابراین 
هم برای اینکه روند تامین کالا صورت بگیرد و تورم بیشــتری سفره و 
معیشــت مردم را دربرنگیرد، بنا داریم که ۱۰ درصــد مالیات بر ارزش 

افزوده را با تایید نمایندگان محترم به یک درصد کاهش دهیم.
وزیر جهاد کشــاورزی به آثار تورمی ناشــی از تصویب نشــدن لایحه 
دولت اشاره و گفت: با توجه به اینکه بعد از اعمال حقوق گمرکی و بقیه 
موضوعات مثل بیمه و کرایه، مالیات ۱۰ درصدی اعمال می شــود، در 
واقع میزان افزایــش حتی از ۹ درصد و ۱۰ درصد هــم در عمل بزرگتر 

خواهد بود و رقم بیشتری روی قیمت کالا اضافه می شود.

وی خاطرنشــان کرد: قیمــت کالاهایی نظیر شــکر و روغــن که به 
صورت مســتقیم تامین می شــوند، حداقل ۱۰ الی ۱۱ درصد و قیمت 
کالاهایی که به صورت غیرمستقیم تامین می شــوند مانند مرغ، تخم 
مرغ و گوشــت از ۳ تا ۷ درصد تخت تأثیر قرار می گیــرد و در کل تورم 

خوراکی ها بین ۵ تا ۷ درصد افزایش خواهد یافت.

هشدار نائب رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران:
قراردادهای خرید و اجاره مسکن با واحد پولی 

به جز ریال قابلیت رسیدگی در دادگاه ندارد
 نائب رئیس اول اتحادیه مشــاوران املاک تهران با اشــاره به تبلیغ ثبت 
آگاهی های خرید و فــروش، رهن و اجاره واحدهای مســکونی به دلار و 
سایر ارزها در فضای مجازی، نســبت به عقد این قراردادها از سوی مردم 
هشــدار داد و گفت: چنین قراردادهایی به هیچ عنوان قابلیت رسیدگی 
در مراجع قضایی را ندارد.داود بیگی نژاد افزود: بر اساس قوانین موجود، 
قراردادهای فعلی رهن و اجاره املاک باید در سامانه هایی که تعریف شده 
ثبت شــود، اما هیچ یک از سامانه های در دســترس، امکان ثبت با واحد 
پولی به  جز ریال را ندارند.وی بیان داشــت: بر این اساس، قراردادهای با 
واحد پولی دلار و سایر ارزها که به ویژه در فضای مجازی شاهد تبلیغ آنها 
هستیم، قابلیت ثبت توسط مشــاوران املاک را نداشته و به همین دلیل 

در مراجع قضایی امکان رسیدگی و پیگیری آنها وجود ندارد.
این مقام صنفی همچنین به تبلیغ عقد قراردادهای فروش برخی املاک 
با رمز ارز در فضای مجازی اشاره کرد و هشــدار داد: چنین قراردادهایی 
طبق قوانین می تواند مصداق پولشــویی تلقی شــود، زیرا باید از طریق 
درگاه های مجازی ارزی انجام شــود و به دلیل نبود چنین درگاه هایی، 

تاکید می کنیم که مردم به هیچ عنوان سمت چنین قراردادهایی نروند.
وی در پایان بار دیگر تاکید کرد: مردم بدانند و آگاه باشند چنانچه با هر 
واحد پولی به جز ریال اقدام به عقد قراردادهــای رهن و اجاره یا فروش 
املاک کردند، اگر به هر دلیل دچار مشکل شوند امکان پیگیری آنها در 

مراجع مختلف از جمله قضایی وجود ندارد.
 

اخذ استاندارد ملی برای طبقه بندی مشاغل ایران
مرکز آمار ایران در راستای ارتقای کیفیت و یکپارچگی در فرایند تولید، 
ثبت و مستندســازی داده ها، موفق به دریافت اولین استاندارد در حوزه 
خدمات برای طبقه  بندی استاندارد مشــاغل ایران  شده است. مرکز آمار 
ایران در راســتای ارتقای کیفیت و یکپارچگــی در فرایند تولید، ثبت و 
مستندسازی داده ها، موفق به دریافت اولین استاندارد در حوزه خدمات 
برای »طبقه بندی اســتاندارد مشــاغل ای ران -IRSCO« به شــماره 

۲۳۷۴۸ از سازمان ملی استاندارد شده است.
این دســتاورد گامی مهم در ترویج و توسعه اســتانداردهای آماری در 
کشور محسوب می شــود. دریافت این گواهی اســتاندارد، نشان دهنده 
تعهد مرکز آمار ایران در اجرای وظایف خود در تدوین، بازنگری و انتشار 
استانداردهای پذیرفته شده بین المللی و بهبود مستمر فرایندهای تولید 
آمار در نظام ملی آمار است.این اقدام می تواند به افزایش اعتماد کاربران 
و ارتقای جایگاه نظام آماری کشور شــود. همچنین این اقدام با همکاری 
دســتگاه های اجرایی مرتبط سالانه در سایر اســتانداردهای آماری نیز 

انجام و اطلاع رسانی خواهد شد.

بازار

خریــدار   وزیــر پیشــنهادی اقتصــاد 
می گویــد: اعتقــادی بــه شــوک درمانی 
اقتصــاد نــدارد و معتقــد اســت بایــد 
اصلاحات اقتصادی تدریجی را ســرلوحه 

برنامه هایمان قرار دهیم.
ســید علی مدنی زاده که از ســوی مسعود 
پزشــکیان رئیس جمهور به عنــوان وزیر 
پیشــنهادی امــور اقتصــادی و دارایی به 
مجلس معرفی شــده اســت، به تشــریح 
دیدگاههای خود برای اصلاحات اقتصادی 
خود پرداخت و بر این نکتــه تاکید کرد که 
هیچ گاه فردی سیاســی نبــوده و به عنوان 
یک کارشــناس و فرد علمــی وظیفه خود 
می دانســته که به دولت ها در حل مسائل 

اقتصادی و معیشت مردم کمک کند.
وی بر این باور اســت باید یک تغییر ریل در 
مســیر اقتصاد کشــور اتفاق بیفتد که کار 
ساده ای هم نیست و یک شــبه و یک ساله 
اتفاق نمی افتد ولــی بالاخره بایــد از یک 
جایی شــروع کرد و البته باید در طی مسیر 
حواسمان به قشــر ضعیف جامعه باشد؛ هر 
مسیر اصلاح اقتصادی ذاتاً می خواهد رشد 
اقتصادی و درآمد ســرانه مردم را افزایش 
دهد و قرار است ســفره مردم بزرگ تر شود 
ولی ممکن است در اثر هر نوع سیاستی که 
دولت در پیش بگیرد در برخی جاها بعضی 
از اقشــار به خصوص اقشــار ضعیف دچار 

آسیب شوند.
مشروح این گفت و گو به شرح زیر است:

ریاضیدانی که اقتصاددان شد
وزیر پیشــنهادی امور اقتصــادی و دارایی 
خــود را چنین معرفی کرد: من ســید علی 
مدنی زاده هســتم متولد سال ۱۳۶۱ مسیر 
کار علمی را از المپیاد ریاضی دانش آموزی 
شــروع کردم به دلیل موفقیت در کســب 
مدال برنــز جهانی وارد دانشــگاه صنعتی 
شــریف شــدم و در رشــته مهندسی برق 
تحصیل کردم کارشناســی ارشد مخابرات 
را هم از دانشگاه صنعتی شریف اخذ کردم؛ 
ســپس حرکتم به سمت رشــته های علوم 
انسانی را شروع کردم و به دانشگاه استنفورد 
رفتم در رشــته مهندســی محاســبات و 
ریاضیــات تحصیل و درس هــای اقتصاد و 
مدیریت را با نگاه محوری و ریاضی مطالعه 
کردم و آشنا شدم، ســپس تصمیم گرفتم 
دکترای اقتصاد را در دانشــگاه شــیکاگو 

بخوانم.
وی درباره علت تغییر رشته اش از مهندسی 
برق و ریاضیات به اقتصاد گفت: از اوایلی که 
رشته مهندسی برق را شــروع کردم با این 
نگاه بود که رشته ای باشد تا بتواند در جامعه 
تاثیرگذار باشــد ولی بعد از یکی دو سال با 
بهره مندی از مشــورت اســاتید متعددی 
که در دانشــگاه بودنــد و همینطور بیرون 
دانشــگاه متوجه شدم که رشــته هایی که 
تاثیرگذاری بیشــتری در جامعــه دارند، 
رشته های علوم انســانی هستند در نتیجه 
مطالعاتــم را در حوزه هــای مختلف علوم 
انســانی بیشــتر کردم و پس از مشورت به 
این نتیجه رســیدم که به سمت رشته های 

اقتصاد و مدیریت بروم. 
بعد از اینکه دروس مختلفــی در این حوزه 
گذراندم به این نتیجه رســیدم که رشــته 
اقتصاد برای کشور بیشتر مورد نیاز است و با 
توانمندی ها و پیشینه کاری علمی بنده هم 
همخوانی دارد؛ لذا به ســمت رشته اقتصاد 

رفتم.

نرفتم آمریکا که بمانم، رفتم که 
برگردم و به معیشت مردم کمک کنم

وزیر پیشــنهادی اقتصاد در پاســخ به این 
پرسش که با توجه به اینکه بعد از اتمام دوره 
دکترا به کشور برگشــتید، آیا این بازگشت 
نتیجه یک محاســبات و منطــق اقتصادی 
بوده یا اینکــه علت دیگری داشــت؟ بیان 
کرد: من اصلا تغییر رشته ام به اقتصاد برای 
این بود که یاد بگیرم و بتوانــم برگردم و به 
اقتصاد کشور کمک کنم بنابراین رفتنم به 
خاطر این بود که برگردم، اصــلًا برنامه ای 
برای ماندن نداشــتم و ۱۰ روز پس از فارغ 

التحصیلی ام به ایران برگشتم.
وی در خصــوص اقدامــات و برنامه هایی 
که در ۱۲ ســال بعد از بازگشــت به کشور 
چه در حوزه دانشــگاهی و در چه در حوزه 
سیاست گذاری داشته اســت تصریح کرد: 
از همان ابتدا که به دانشــگاه آمدم، ریشــه 
مشکلات اصلی اقتصادی کشور را در ضعف 
مباحث علمی عمیق می دانســتم و بر این 
باور بودم که مســائل اقتصادی کشور اتفاقاً 
خیلی مسائل پیچیده ای هســتند و به این 
سادگی نیست که آنچه در تکست بوک های 
خارجی آمده را بشود در کشور پیاده سازی 

کرد.
مدنی زاده ادامــه داد: برای همین ابتدا لازم 
اســت که تحقیقات جدی در اقتصاد ایران 
اتفاق بیفتــد و ثانیاً بتوانیــم تربیت نیروی 
متخصــص اقتصادی در کشــور داشــته 
باشیم لذا کار دانشــگاهی به عنوان یکی از 

سرفصل های اصلی کاری ام بود.

علم را با عمل درآمیختم
رئیس دانشــکده اقتصاد دانشگاه صنعتی 
شریف ادامه داد: همزمان با کار دانشگاهی 
از آنجا که می خواســتم با اقتصاد کشــور 
بیشتر آشنا شوم و هم زمینه های کاربردی 
علومی که آموخته ام را بتوانم پیاده ســازی 
کنم، لذا از همان ابتدا تعامل با بانک مرکزی 
را از طریق پژوهشــکده پولی و بانکی شروع 
کردم و مدیر مدل ســازی پژوهشکده بودم 
و روی پروژه خروج از رکود آن ســال ها کار 
کردم؛ بعد در پــروژه اصلاح نظــام بانکی 
جزو مســئولان پروژه بودم که در کشــور 
پیاده ســازی شــود ســپس بحث مقابله با 

بحران بانکی بود.
مدنی زاده دربــاره اقداماتش در ســازمان 
برنامه و بودجه اینگونــه توضیح داد: در این 
ســازمان بحث طرح اصلاح ساختار بودجه 
را هم در بعُد طراحی و هم اجرا در ســازمان 
برنامه به عنوان مشــاور اقتصادی بر عهده 
داشتم سپس به ســازمان فناوری اطلاعات 
رفتم کــه همزمــان در حــوزه عملیات و 

مدیریت تجربه به دست آوردم.
وی با یادآوری اینکه بیش از یک سال عضو 
هیات عامل ســازمان فنــاوری اطلاعات 
بوده اســت، ادامه داد: به عنــوان یک عضو 
اقتصادی کــه در زمینه هایی کــه وزارت 
ارتباطات و حــوزه اقتصــاد دیجیتال باید 
با اقتصاد کشــور ارتباط بگیرنــد، با وزارت 
اقتصاد، سازمان امور مالیاتی، بانک مرکزی 
و دســتگاه ها و نهادهای مختلف اقتصادی 

کشور در ارتباط بودم.
مدنی زاده اذعــان کرد: در تهیــه و تدوین 
ســند تحول دولت ســیزدهم بــه عنوان 
مشاور نقش داشــتم؛ طی این مدت با دیگر 
نهادهای علمی مانند مرکــز پژوهش های 
مجلس تعامل داشــتم. همچنین در حوزه 
سیاســت گذاری اقتصادی، هم یاد گرفتم و 

هم تلاش کردم که خروجی داشته باشم.
وی دربــاره فعالیت های دانشــگاهی خود 
نیز گفت: ســال ۹۲ که به دانشگاه صنعتی 
شــریف بازگشــتم، بر اســاس رســالت و 
وظیفه ای که بر خودم می دانستم، کارهای 
دانشــگاهی را در کنار سیاســت گذاری در 
پیش گرفتم و علاوه بر تربیت نســل جدید 
اقتصاددان ها و کارشناسان اقتصادی کشور، 
کارهای تحقیقاتــی در زمینه های مختلف 
پولی، ارزی، بودجــه، نفت، تجارت خارجی 
و به طور کلی مباحث اقتصــاد کلان انجام 

دادم.

یک دهه شصتی رئیس دانشکده 
اقتصاد دانشگاه شریف شد

رئیس دانشــکده اقتصاد دانشــگاه شریف 
گفت: از ســال ۱۴۰۰ ریاســت دانشــکده 
اقتصاد و مدیریت دانشــگاه صنعتی شریف 
را به عهده گرفتــم تا بتوانم آن نقشــی که 
دوست داشتم در زمینه هدایت نسل جوان 
در حوزه های اقتصاد و مدیریت ایفا کنم، به 

منصه ظهور برسانم.

هیچگاه فرد سیاسی نبوده ام
مدنی زاده در پاســخ به این پرســش که در 
۱۲ سالی که ایران بوده، سه دولت داشتیم 
دولت دکتر روحانی دولت شــهید رئیسی و 
دولت دکتر پزشــکیان؛ آیا با هر سه دولت 
کار می کردیــد و چه طور ایــن اتفاق افتاد؟ 
اظهار کــرد: من هیــچ گاه فرد سیاســی 
نبوده ام و بــه عنوان یک کارشــناس و فرد 
علمی وظیفه خود می دانستم که به مسائل 
اقتصادی و معیشــت مــردم کمک کنم در 
نتیجه از نظر من فرقی نمی کند کدام دولت 
بر سر کار باشــد هیچ جناح سیاسی از این 
جهت برای مــن فرقی نمی کنــد و وظیفه 
خودم می دانــم که به هر کــدام از دولت ها 

کمک کنم.

کتاب های اقتصاد آمریکایی به درد 
اقتصاد ایران می خورد؟

وزیر پیشــنهادی اقتصاد درباره اینکه وی 
همــواره در صحبت های خــود روی نگاه 

اقتصــادی، تحلیــل علمــی و تحلیل های 
داده محور تأکید داشــته، آیا مسائل اقتصاد 
ایران را می شــود با این نگاه حــل کرد؟ آیا 
صرفا داشتن نگاه دانشــگاهی حل مسائل 
کشــور کفایت می کند و چگونه می شــود 
راهکارهایی که از دل تکست بوک ها بیرون 
می آید را به مســائل کشــور ارتبــاط داد؟ 
گفت: اینکه ما مطالــب علمی را بخواهیم به 
مطالب تکســت بوک محدود کنیم عبارت 
دقیــق و رویکــرد صحیحی نیســت، چرا 
می گوییم تحقیقات کاربــردی؟ چون باید 
اقتصاد کشور را بشناسیم و زمینه هایی که 
چه اقتصادی چه ســاختاری و چه نهادی و 
همینطور زمینه های اجتماعی - سیاسی را 
تحلیل کنیم و بعد ببینیم علم اقتصاد به ما 

در این حوزه ها چه یاد می دهد.
وی افزود: مطالعات مســتمر مــا طی این 
مدت نشــان داده که اتفاقــاً آن چیزهایی 
که از دل کار علمی بیرون می آید درســت 
است و محقق می شود؛ اصلا اینطور نیست 
که بگوییم که ما کلًا یک فــاز جدایی از دنیا 
داریم حتی اگر هر فاز جدایی هم هست باز 
کار علمی باید کرد؛ نمی شود بنشینیم و در 
خارج از فضای علمی بخواهیم به مسائل، به 
صورت گعده ای بپردازیم. هر چیزی هم که 
متفاوت است باید با روش علمی، داده محور 
و شواهدمحور به آن پرداخته شود تا بتوانیم 

تصمیم گیری کنیم.

ناترازی ها را نمی شود یک شبه
 رفع کرد

رئیس دانشکده اقتصاد و مدیریت دانشگاه 
صنعتی شــریف درباره رفع ناترازی انرژی 
به عنــوان یکی از مســائل اصلی کشــور و 
آثاری که بر صنعت و زندگی مردم داشــته 
است، اذعان کرد: در ســال های گذشته از 
علم اقتصــاد و نظرات فنــی فاصله گرفتیم 
و سیاســت گذاری هایی که طی چند دهه 
گذشــته صورت گرفته ما را به وضع امروز 
رسانده که سبب شــده بیماری بر اقتصاد ما 

حاکم شود.
مدنی زاده اظهار داشــت: با وجــود اینکه 
کشــورمان از نظر منابع نفــت و گاز در دنیا 
جزو برترین هاســت امــا الان کمبود برق 
و گاز و بنزین داریــم و این کالاهــا را وارد 
می کنیم که نشــان می دهد سوء مدیریت 
در این زمینه داشته ایم و سیاست گذاری ها 

صحیح نبوده است.
وی با طرح این پرســش که چــه باید کرد، 
گفت: آیا می شود یک شبه دکمه ای را بزنیم 
و مســأله را حل کنیم؟ طبیعتاً این راه حل 
نیست؛ کشورهایی که این مسیر را رفته اند، 
دچار بحران های جدی شده اند؛ این مسائل 
باید طی یک برنامــه تدریجی اصلاح و حل 
شــود تا روی ریل صحیح قــرار گیرد. این 
موضوعی نیســت که بدون ایجاد همدلی و 

گفت وگو با مردم محقق شود.
وی ادامــه داد: نمی شــود در زمینــه رفع 
ناتــرازی انــرژی، مســائل اجتماعــی و 
تفاوت های بین مناطــق و افراد و گونه های 
مختلــف مــردم را در نظر نگرفــت؛ بدون 
لحاظ کردن ابعاد مختلف سیاسی و شرایط 
اجتماعی یا حتی حقوقــی و ظرفیت های 
جامعه، اتفاقی در این خصوص رخ نمی دهد؛ 
بدون توجه به معیشــت مــردم نمی توانیم 
تغییر ناگهانــی در حوزه رفــع ناترازی ها 
ایجاد کنیم حتماً الان وضع موجود به ضرر 
قشر فقیر جامعه اســت ولی تغییر ناگهانی 

می تواند مخرب تر باشد.
وزیــر پیشــنهادی اقتصاد گفت: مــا باید 
یک برنامه اصلاحــی را در دولت بخصوص 
دستگاه های مربوطه داشته باشیم؛ موضوع 
ناتــرازی انرژی به طور مســتقیم به وزارت 
امور اقتصادی مرتبط نیست ولی دولت باید 
این روش را در هر زمینه اصلاحاتی نه فقط 
انرژی پیاده و مسائل را تدریجی و به صورت 
گفت وگو بــا مردم حــل کند تــا آرام آرام 
اقتصاد را روی ریل صحیــح خود قرار دهد 
ولی در عین حال باید مراقب معیشت مردم 

به خصوص اقشار ضعیف هم باشد.

سیاست گذاری های غلط و تحریم ها 
مسبب اصلی وضعیت کنونی اقتصاد

مدنی زاده دربــاره اینکه طــی بیش از ۱۵ 
سال گذشــته وضعیت معیشــت مردم به 
خاطر کاهش رشد اقتصادی مناسب نبوده 
است و شما به عنوان یک اقتصاددان چگونه 
می خواهید همزمان اصلاحات اقتصادی را 
با ضربه ندیدن اقشــار کم درآمد رفع کنید؟ 
گفت: ما یک ســری آســیب های طولانی 
مدت در اقتصاد داشــته ایم؛ طی چند دهه 
گذشته به رغم اینکه همیشه می خواستیم 
وضع معیشــت مردم بهتر باشــد ولی الان 

چنین وضعیتی را مشاهده می کنیم.
وی بــا تاکیــد بــر اینکــه آســیب های 
طولانی مــدت را در اقتصــاد داشــته ایم، 
اظهار داشت: طی بیش از یک دهه گذشته، 
اقتصاد کشور علاوه بر آسیب های بلندمدت 
که ناشی از سیاست گذاری های غلط بوده و 
باعث شده درآمد سرانه مردم پایین و سفره 
خانوارها کوچک باشــد، با مســاله تحریم 
ها هم روبرو بوده اســت؛ ایــن دو چالش در 
کنار هــم وضعیت کنونــی را در اقتصاد در 
پی داشــته اســت یعنی ضمن اینکه رشد 
اقتصادی کشــور کاهش پیدا کرده، درآمد 
ســرانه پایین و تورم بــالا رخ داده، گرانی 
داریم و اقتصاد نوســانات زیــادی را تجربه 

می کند.

باید یک تغییر ریل در مسیر اقتصاد 
کشور اتفاق بیفتد

وزیر پیشــنهادی اقتصاد تاکیــد کرد: اگر 
بخواهیم ایــن روند را ادامــه دهیم، همین 
وضعیت تکــرار خواهد شــد و یــک دهه 
دیگر نیز به همین منوال خواهد گذشــت و 
جمعیت زیر خط فقر ما افزایش پیدا خواهد 
کرد. بنابرین باید یک تغییر ریل در مســیر 
اقتصاد کشــور اتفاق بیفتد که کار ساده ای 
هم نیســت و یک شــبه و یک ســاله اتفاق 
نمی افتد ولــی بالاخره بایــد از یک جایی 

شروع کرد.
مدنی زاده با تاکید بر اینکه در طی این مسیر 
اصلاحی باید حواســمان به قشــر ضعیف 
جامعه باشــد، تصریح کرد: هر مسیر اصلاح 
اقتصــادی ذاتاً می خواهد رشــد اقتصادی 
و درآمد ســرانه مردم را افزایش دهد و قرار 
است ســفره مردم بزرگ تر شود ولی ممکن 
است در اثر هر نوع سیاســتی که دولت در 
پیش بگیرد در برخی جاها بعضی از اقشــار 
به خصوص اقشار ضعیف دچار آسیب شوند. 
اینجاســت که باید سیاست های تکمیلی با 
سیاست های اصلی اصلاح اقتصادی ممزوج 
باشــد تا اطمینان حاصل کند که اقشــار 

ضعیف آسیب نمی بینند.
وی ادامه داد: یکی از دلایلی که بر تدریجی 
بودن سیاســت های اصلاح اقتصادی تاکید 
می کردم به این دلیل است که باید آرام آرام 
تغییرات اقتصادی را ایجــاد کرد و در عین 
حال بتوان با هزینه کم، اقشــار و بنگاه های 
ضعیف تر را هم پوشــش داد و این امکان را 
فراهم کرد تــا بتوانند خودشــان را تقویت 
کنند و بهره وری را افزایــش دهند تا منجر 
به کاهش اشتغال در کشــور نشود؛ کاهش 
اشــتغال خودش بیکاری مــی آورد و کلی 

مصائب دیگر ایجاد می کند.
مدنی زاده اضافــه کرد:تجربه هایی که دنیا 
در دهه هــای ۸۰ و ۹۰ میــلادی در زمینه 
اصلاحات اقتصادی داشته این آموزه را برای 
اقتصاد دنیا بــه ارمغان آورد کــه تغییرات 
رادیــکال و ناگهانــی می توانــد چه قــدر 

آسیب های اجتماعی ایجاد کند.

شوک درمانی اقتصاد؟ هرگز
وزیر پیشــنهادی اقتصاد در پاســخ به این 
سؤال که چه کار باید کرد تا سرمایه گذاری 
به میزان مورد نیاز اقتصاد کشــور رخ دهد و 
چگونــه می توانیم ســرمایه گذاری داخلی 
و خارجی را در جهت رشــد کشور قرار داد، 
اظهار کــرد: لازمه اییجاد تغییر در مســیر 
فعلــی اقتصاد، تحقــق رشــد اقتصادی و 
جهش تولید در کشــور ســرمایه گذاری و 

افزایش بهره وری اســت.مدنی زاده افزود: 
برای افزایــش ســرمایه گذاری باید کاری 
کنیم کــه اول از همه امنیــت اقتصادی و 
ســرمایه گذاری برای مردم اتفــاق بیفتد؛ 
اقتصاد تا جای ممکن پیش بینی پذیر باشد 
تا ســرمایه گذار و مردم بتوانند با کم ترین 
ترس و ریسک، انگیزه داشته باشند تا منابع 
خود را به جــای اینکــه در جاهایی که غیر 
مولد و حتی بعضاً برای اقتصاد کشور مخرب 
است، در تولید داخل و بخش های مختلف از 
کشاورزی گرفته تا مسکن، صنعت، خدمات 

و صنعت نفت منتقل کنند.
وزیــر پیشــنهادی اقتصــاد بیــان کرد: 
آرامــش اقتصــادی، پیش بینی پذیــری، 
کاهش نااطمینانــی و اطمینــان خاطر از 
بازگشت سرمایه با ســود قابل توجه، جزو 
اولویت هاســت. ظرفیت بسیار خوبی را هم 
در داخل کشور داریم؛ظرفیت خیلی خوبی 
از ایرانی هــای خارج از کشــور داریم که در 
صورت داشتن حس امنیت سرمایه گذاری و 
برداشته شدن موانع سرمایه گذاری و تولید، 
علاقه مند به انتقال منابع مالی خود به داخل 
ایران هستند. دولت هم باید پروژه ها را آماده 
کرده باشد و به ســرمایه گذاران بگوید شما 

فقط منابع خود را بیاورید تا کار شروع شود.

ورود دانش فنی خارجی ها مهم تر
 از پولشان است

وی در مــورد ســرمایه گذاری خارجی نیز 
گفت: علاوه بر منابع سرمایه گذاری داخلی، 
ســرمایه گذاری خارجی به افزایش سرعت 
رشد اقتصادی کمک می کند. البته باید این 
موضوع را توجه داشــت که بر اساس آنچه 
علم اقتصاد به ما یاد داده، بیشــتر از تأثیری 
که اعداد و مبالغ ســرمایه گذاری خارجی 
بــر اقتصــاد دارد، انتقال فنــاوری، دانش 
فنی و سرمایه انسانی اســت که باید اتفاق 
بیفتد. انتقال دانش ســرمایه انسانی، دانش 
مدیریتی، دانش اقتصاد و دانش مهندســی 
اســت که باعث جهــش رشــد اقتصادی 

می شود.

تدوین برنامه رشد اقتصادی 
عدالت محور

مدنــی زاده درباره برنامــه ای که به مجلس 
با عنوان رشــد عدالت محور ارائه داده است 
افزود: اگر تغییری در سیاســت گذاری های 
اقتصادی و اصلاحات ســاختاری و نهادی 
و ریل گذاری ها نداشــته باشــیم یک دهه 
گم شــده و رکود اقتصادی دیگــر را تجربه 
خواهیم کرد و همین وضعیــت ادامه پیدا 

می کند.
وزیر پیشنهادی اقتصاد تاکید کرد: چیزی 
که احتیاج داریم، رشــد اقتصادی است که 
در بیانات مقام معظم رهبری هم بارها تاکید 
شــده که ما باید روی تولید، سرمایه گذاری 
جدی داشته باشــیم در نتیجه طبیعتاً الان 
مســئله ما مسئله رشد اســت و اگر این کار 
را نکنیم ۱۰ ســال آینده نــگاه می کنیم و 
می بینیم نســبت به کشــورهای اطراف و 

مشابه خودمان با فاصله زیاد قرار گرفته ایم.
وی ادامــه داد: در حال حاضر کشــورهای 
منطقه در مســیر رشــد قرار گرفته اند ولی 
ما ســرعت رشــد اقتصادی پایینی داریم. 
بنابراین حتماً باید برنامــه اصلی اقتصادی 
دولت باید حول مسئله رشــد بگردد؛ البته 
در مقاطعی رشــدهای اقتصادی داشــتیم 
ولی می بینیم که ضریب جینی و نابرابری در 
اقتصاد بالاست؛ رشد اقتصادی استان های 
ما بسیار نامتوازن بوده مثلا ببینید در تهران 
چقدر وضعیت درآمد ســرانه با استان های 
دیگر متفاوت است، از این تفاوت ها می شود 

با عبارت بی عدالتی تعبیر کرد.
وی ادامه داد: با اینکه همیشه تلاش می شد 
تا از اســتان ها محرومیت زدایی شود، ولی 
جنس سیاســت ها لزوماً نوعــی نبوده که 
عدالت محور باشــد در نتیجه باید رشــد را 
به عنوان هدف اصلی در نظر بگیریم؛ رشــد 
عدالت محور به این معناست که رشدی که 
اتفاق می افتد بین همه آحــاد مردم و برای 
همه مردم اشــتغال زا باشــد نه اینکه برای 
گروه خاص فقط رشــد ایجاد کنــد و بقیه 

مردم زیر چرخ های توسعه له شوند.
مدنی زاده اظهار داشت: رشد عدالت محور 
باید گســتره جغرافیایــی و اجتماعی آن 
عادلانه توزیع شــود تا همه با هم ارتقا پیدا 
کنند. ایــن اتفاق، یک اثــر هم افزایی برای 
بقیه جامعه دارد و ســرعت رشــد را بیشتر 
می کند. ایــن موضوع در راســتای اهداف 
عالیه کشــور، قانون اساسی و سیاست های 
کلی نظام نیز بوده است که ما در عین اینکه 
به مســئله اقتصاد توجه می کنیم به مسئله 
عدالت نیــز توجه کنیم.وزیر پیشــنهادی 
اقتصاد دربــاره برنامه خود در مــورد بازار 
ســرمایه تصریح کرد: وقتی در مورد رشــد 
عدالت محور صحبت می کنیم، باید ببینیم 
این رشــد چگونه محقق می شــود؟ وقتی 
سرمایه گذاری باشد و افزایش بهره وری رخ 
دهد؛ این اعتقــاد، راهبرد اصلی ما و چراغی 

است که انتهای مسیر را نشان می دهد.
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وستا به اینترنت متصل شده اند؟ چند ر
بررســی ها حاکی اســت که آمار در بخش ارتباطات روســتایی که در 
گذشــته ۹۰ درصد بود، اکنون به ۷۵ درصد روستاهای دارای ارتباط با 
کیفیت کاهش یافته اســت و همچنان ۱۰ هزار روستا به این ارتباطات 
نیاز دارند؛ اما تاکنــون و در دولت چهاردهم بیش از ۱۵۰۰ روســتای 
بالای ۲۰ خانوار به اینترنت پرســرعت و ارتباطــات باکیفیت متصل 

شده اند.
یکی از طرح هایی که می تواند روند دیجیتالی شــدن را تســریع کند، 
اتصال روســتاها به اینترنت و در سطح وســیع تر اتصال به شبکه ملی 
اطلاعات اســت چراکه یکی از مهم ترین اهداف این شــبکه برقراری 

عدالت اجتماعی با اتصال روستاها به اینترنت عنوان شده است.   
بیشتر روستاهایی که پوشش اینترنت در آنها برقرار شده، از نظر وجود 
زیرســاخت هایی مانند جاده، برق و زیرساخت شبکه که الزامات ایجاد 
پوشش اینترنت اســت، در مضیقه بوده اند که این موضوع هم سختی و 

هم هزینه اجرای پروژه را به طرز قابل توجهی افزایش داده است.   
در برنامه هفتم توسعه تأکید شده اســت ۱۰۰ درصد روستاهای بالای 
۲۰ خانوار باید به شــبکه ملی اطلاعات، اتصال پرسرعت داشته باشند 
و این تکلیف قانونــی وزارت ارتباطــات و دولت در بخــش ارتباطات 

روستایی تا پایان این برنامه است.
در ســال های گذشــته برقراری عدالت ارتباطی در دســتور کار سایر 
دولت ها قرار داشت به گونه ای که پس از دوره ۱۰۰۰ روز خدمت دولت 
سیزدهم اعلام شد با اتصال ۸ هزار روســتای بالای ۲۰ خانوار و ۳ هزار 
روستای زیر ۲۰ خانوار، تعداد روستاهای متصل بالای ۲۰ خانوار از ۸۰ 
درصد در ابتدای دولت به ۹۷ درصد رسید و به این ترتیب ۹۸.۵ درصد 

جمعیت روستایی کشور به اینترنت پرسرعت دسترسی پیدا کردند.   
اما بررســی های انجام شــده حاکی اســت آمار در بخــش ارتباطات 
روستایی که در گذشــته ۹۰ درصد بود، اکنون به ۷۵ درصد روستاهای 
دارای ارتباط با کیفیت کاهش یافته اســت و همچنان ۱۰ هزار روستا 

همچنان به ارتباطات با کیفیت نیاز دارند.
از آنجایی که دسترسی به اینترنت پر سرعت از دیگر اولویت های دولت 
چهاردهم محســوب می شود، آمارهای اعلام شــده از سوی مسئولان 
همچون وزیر ارتباطات از پیشــرفت این پروژه مهم ارتباطی نشان دارد 
به طوری  که سید ستار هاشــمی- وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات - 
چندی پیش درباره آخرین وضعیت اتصال روستاها به اینترنت توضیح 
داد تاکنون در این دولت بیش از ۱۵۰۰ روســتای بــالای ۲۰ خانوار به 

اینترنت پرسرعت و ارتباطات باکیفیت متصل شده اند.  
البته در کنــار توســعه ارتباطات ثابت و ســیار ایجــاد منظومه های 
ماهواره ای برای ایجاد ارتباطات در مناطق صعب العبور می تواند کمک 
کننده باشــد بنابراین در تعاملات بین المللی با مشــارکت کشورهای 
دیگر، قرار است در این زمینه ســرمایه گذاری انجام و پژوهشکده هایی 

در کشور توسعه  در این بخش را دنبال می کنند.    
گفتنی است توســعه مبتنی بر عدالت ارتباطی از اولویت های شرکت 
مخابرات ایران نیز محســوب می شــود به طوری که  توسعه فیبر نوری 
مبتنی بــر اصل تقاضــا و تراکم جمعیتی اســت، امــا مناطق محروم 
و کم برخوردار نیز در دســتور کار قرار دارند. در حــال حاضر ۴۸ هزار 
روستای کشور به شــبکه مخابرات متصل اند و در ۲۷ هزار روستا تلفن 
ثابت خانگی فعال اســت. پروژه USO نیز با راهبری وزارت ارتباطات 

برای توسعه در مناطق روستایی در حال اجراست.

خلاءهای مدیریتی در برنامه های توسعه 
اقتصادی وجود دارد

 رئیس هیات مدیــره انجمن مشــاوران مدیریت ایران بــا بیان اینکه 
مدیریت حلقه مفقوده بنگاه های اقتصادی اســت گفــت: برنامه های 
توسعه ای کشور توسط اقتصاددانان نوشــته شده است که باید راه حل 

های اجرایی و عملیاتی تحقق آن توسط مشاوران مدیریت ارائه شود.

فرشــید شــکرخدایی روز یکشــنبه مصادف با روز جهانی مشاوران 
مدیریت در جمع خبرنگاران اظهار داشــت: در برنامه های توسعه ای 
کشور بر رشد هشــت درصدی اقتصادی پرداخته شــده است که باید 
راهکارهای اجرایی آن مورد توجه قرار می گیرد در غیر این صورت این 

رشد محقق نخواهد شد.
وی افزود: اقتصاددانان هر چند تحلیل گران خوبی هســتند اما در کنار 
این متخصصان باید از حوزه مشاوران مدیریت به عنوان راهکار اجرایی 
برنامه ها در کشور استفاده کرد چرا که مشــاوران به دنبال حل مساله 
هستند.شکرخدایی ادامه داد: مشــاوران افرادی متخصصی و کلیدی 
در تصمیم گیری ها در ســازمان ها و وزارتخانه ها هستند که با تحلیل 
عملیاتی به مدیران و وزرا در مســیر تحقق اهداف استراتژیک، افزایش 

بهره وری و تاب آوری در برابر بحران ها کمک می کنند.
رئیس کمیسیون ســرمایه گذاری و تامین مالی اتاق بازرگانی ایران با 
بیان اینکه مدیریت معضل اصلی اقتصاد ایران اســت، گفت: مشاوران 
مدیریت به عنــوان ارایه راه حل در تخصیص منابــع برای ایجاد ارزش 

افزوده فعالیت می کنند.
وی ادامه داد: از ظرفیت مشاوران بایستی برای پر کردن خلاءهای حل 
مساله در برنامه های عملیاتی اقتصادی کشــور استفاده شود تا شاهد 

بهبود فضای کسب و کارها و بنگاه های اقتصادی شود.
شکرخدایی با تاکید بر اینکه ۳۴۰ شرکت مشاوران مدیریتی در کشور 
وجود دارد، گفت: هزار مشــاور مدیریتی در کشور داریم که در سطوح 
مختلف در وزارتخانه هــا و بنگاه های اقتصــادی، خدمات اصلاحی و 
مدیریتی ارائه می کنند.رئیس هیات مدیره انجمن مشاوران مدیریت 
ایران عنوان کــرد: در انجمن مشــاوران مدیریــت گواهینامه تعیین 
صلاحیت مدیریت که مورد تایید ۷۰ کشور دنیاست ارائه می شود این 
گواهینامه هــا مطابق با تعیین صلاحیت های بین المللی اســت اما در 
بازار غیر رسمی کشور افراد زیادی خود را مشاوران مدیریت معرفی می 

کنند که گواهینامه معتبر از انجمن ندارد.
در ادامه این نشســت، ســعید احمدیــان عضو هیات مدیــره انجمن 
مشاوران مدیریت ایران در معرفی گواهینامه CMC و جایزه بزرگمهر 
اظهار داشــت: این گواهینامه تایید صلاحیت مشاوران است که توسط 
شورای بین المللی موسسات مشــاوران مدیریت )ICMCI( صادر می 
شود که این گواهینامه نشان دهنده ســطح بالای دانش و مهارت است 

که در سطح بین المللی شناخته می شود.
وی عنوان کرد: هر کشــوری که عضو شــورای بین المللی موسسات 
مشاوران مدیریت )ICMCI( سالانه ســه پروژه برتر مدیریتی را اعلام 
می کنند تا مورد بررســی قرار گیرد و در نهایت ۱۰ پروژه برتر برنده می 
شود که ســال گذشــته ایران جزو این پروژه های برتر بود.عضو هیات 
مدیره انجمن مشــاوران مدیریت ایران خاطر نشــان کرد: مشاوران ما 
نشــان دادند که در سطح بین المللی برتر هســتند که باید از ظرفیت و 

دانش آنان در اجرای برنامه های اقتصادی بهره برد.

توسعه

رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی با بیان اینکه 
در حال حاضر ۱۰ تــا ۱۲ درصد کولرهــای گازی در 
داخل کشور تولید می شود، گفت: در سال جاری برخی 
شــرکت های تولیدکننده لوازم خانگی بین پنج تا ۱۵ 
درصد افزایش قیمت داشــتند و برخی هم قیمت ها را 

تغییر نداده اند.
اکبر پازوکی، با بیان اینکه بــازار لوازم خانگی در رکود 
است و هر چقدر قیمت ها افزایش یابد این رکود بیشتر 
می شــود، اظهار کرد: قیمت کولر گازی در سال جاری 
افزایش قیمــت نداشــته و قیمت ها مربوط به ســال 
گذشته اســت. اما با توجه به اینکه قیمت کولر آبی به 

حدود ۲۰ میلیون تومان رسیده، قیمت کولر 
گازی، رقم بالایی است و به همین دلیل بازار 
کولر گازی نسبت به ســال قبل افت داشته و 

خرید آن کمتر شده است.
به گفته وی در حال حاضــر ۱۰ تا ۱۲ درصد 
کولرهــای گازی در داخــل کشــور تولید 
می شــود و بقیــه از طریــق واردات تامین 

می شود.
پازوکی در ادامه تصریح کــرد: در مجموع با توجه به 
قیمت هــا تقاضای کولر آبــی خیلی بیشــتر از کولر 
گازی اســت و در بین کولرهای آبی نیز در سال جاری 

تقاضای کولرهای پلیمری بیشــتر از فلزی 
شده است.

رئیس اتحادیه فروشــندگان لوازم خانگی با 
بیان اینکه به طور کلــی بازار لوازم خانگی در 
رکود است و مردم فقط در صورت نیاز خرید 
می کنند، در پاسخ به ســوالی درباره افزایش 
قیمت لوازم خانگی در ســال جاری، گفت: 
در سال جاری برخی شــرکت های تولیدکننده لوازم 
خانگی بین پنج تا ۱۵ درصد افزایش قیمت داشــتند 
و برخی هم قیمت ها را تغییر نداده اند. به نظر می رســد 
ســازمان حمایت مانند گذشــته بر قیمت ها نظارت 

نمی کند و شرکت ها به فراخور هزینه تمام شده کالاها، 
قیمت ها را افزایــش می دهند. در مــورد این افزایش 
قیمت اخیر هم مشخص نیســت که با مجوز سازمان 

حمایت اعمال شده یا نه.
در این میان بررسی قیمت انواع کولر در فروشگاه های 
اینترنتی نشان می دهد در حال حاضر قیمت کولر آبی 

از حدود ۵.۴ تا حدود ۳۳ میلیون تومان است.
همچنین قیمت کولر گازی از حدود ۲۳ میلیون تومان 
شروع می شــود و تا بیش از ۱۲۰ میلیون تومان قیمت 
دارد. البته قیمت کولر گازی ایســتاده به ۱۹۰ میلیون 

هم می رسد.

دستیار ویژه وزیر صنعت، معدن و تجارت از تخصیص 
ارز برای واردات مواد اولیه تولید نوشــت افزار تا پایان 
شهریور به منظور حمایت از تولیدکنندگان این صنعت 

خبر داد.
علی لطفــی زاده اظهار کرد: هرگونه ثبت ســفارش با 
عنوان نوشــت افزار تا پایان شــهریور ۱۴۰۴ مشمول 

تخصیص ارز خواهد شد.

وی با تأکید بر اهمیت فصل های بهار و تابســتان برای 
تولید نوشت افزار گفت: این ماه های حیاتی برای تولید 
نوشت افزار در کشور است و برای جلوگیری از اختلال 
در تأمین بازار مهر، باید مواد اولیه در سریع ترین زمان 

در اختیار تولیدکنندگان قرار گیرد.
لطفی زاده با اشــاره به پیگیری های صورت گرفته در 
این زمینه گفت: وزارت صمت با همکاری بانک مرکزی 

روند تخصیص ارز را برای این بخش تســهیل کرده تا 
فرآینــد تخصیص ارز بــه ثبت ســفارش های مرتبط 
با نوشــت افزار با سرعت و دقت بیشــتری انجام شود و 
تولیدکنندگان بتوانند از طریق ســامانه جامع تجارت 
اقدام به ثبت ســفارش، و ارز مورد نظر خود را دریافت 

کنند.
وی با اشــاره به نقش این تصمیــم در حمایت از تولید 

داخلی ادامه داد: تأمین به موقــع ارز، علاوه بر کاهش 
وابستگی به واردات، به تثبیت قیمت ها، رشد اشتغال و 

افزایش کیفیت محصولات ایرانی کمک می کند.
دســتیار ویژه وزیر صمت در مصاحبه با ســیما تأکید 
کــرد: رصد رونــد ثبــت ســفارش ها و تخصیص ارز 
به صورت مستمر در دســتور کار وزارتخانه قرار دارد تا 

تولیدکنندگان بدون وقفه، فعالیت خود را ادامه دهند.

لوازم خانگی

نوشت افزار

خریدار  بــازار خودرو در رکود اســت 
و دو خودروســاز درخواســت افزایش 
قیمت داده اند؛ اما این تصمیم در شرایط 
فعلی بــا ابهامات و چالش هــای زیادی 

روبه روست.
روز یکشنبه، دو خودروســاز بزرگ کشور 
ایران خودرو و ســایپا درخواســت رسمی 
خود را برای اصــلاح قیمت محصولات خود 
ارائه داده اند. سایپا با اشاره به »زیان ده بودن 
فروش فعلی«، خواستار بازنگری در نرخ ها 
شده است و ایران خودرو نیز با انتقاد از عدم 
اعلام قیمت های جدیــد، از وضعیت فعلی 

ابراز نارضایتی کرده است.
این درخواست ها در شــرایطی مطرح شده 
است که بازار خودرو با رکود تقاضا، کاهش 
معاملات، و ســردرگمی در قیمت ها مواجه 
اســت، از ســوی دیگر، نرخ ارز در ماه های 
اخیر نسبتاً تثبیت شــده است و بسیاری از 
مصرف کنندگان انتظار کاهش قیمت ها را 

دارند، نه افزایش آن.

آیا اصلاح قیمت منطقی است؟
از نظر تولیدکنندگان، افزایش هزینه های 
نهاده هــای تولیــد )از جمله دســتمزد، 
انرژی، و قطعــات( و ثبات قیمت فروش، به 
کاهش حاشیه ســود یا حتی ضرر عملیاتی 
انجامیده است، بنابراین درخواست اصلاح 
قیمت از نــگاه بنگاه اقتصــادی قابل دفاع 

است.
امــا از منظر مصرف کننده و بــازار، افزایش 
مجدد قیمت خودرو بدون بهبود محسوس 
در کیفیت، خدمات پس از فروش، یا عرضه 
مستمر، باعث تشــدید نارضایتی عمومی 
خواهــد شــد، ضمــن اینکه تــوان خرید 

خانوارها نیز کاهش یافته اســت و هرگونه 
افزایش قیمت می تواند به رکود بیشــتر در 

بازار بینجامد.
به نظر می رســد در شــرایط فعلی افزایش 
قیمت تنها راهکار نیســت، بلکــه می تواند 
آخرین راهکار باشد؛ آن هم به شرط رعایت 

چند نکته کلیدی.
بازار خــودروی ایران اکنــون درگیر رکود 
تقاضا، افت قدرت خریــد، و کاهش اعتماد 
عمومی به کیفیت محصولات داخلی است، 
در چنین بســتری، افزایــش قیمت بدون 
اصلاح ســاختار، صرفاً به عمیق تر شــدن 
رکود و انباشت خودرو در پارکینگ ها منجر 

می شود.

کارشناســان خودرو معتقدند راهکارهای 
جایگزین افزایش قیمت می تواند موارد زیر 

باشد؛
ـ اصــلاح هزینه های تولیــد: کاهش اتلاف 
منابع، بهبــود بهره وری، و کوچک ســازی 

بدنه اداری.
ـ شفاف ســازی مالی و قیمت گذاری: بیان 
صادقانه دلایل زیان دهی و هزینه تمام شده 

تولید.
ـ افزایــش جذابیــت محصــولات بــرای 
مشــتری: ارتقاء کیفی، نوآوری طراحی، و 

بهبود خدمات پس از فروش.
ـ تحریــک تقاضــای واقعــی از طریــق 
و  تســهیلات  مالیاتــی،  سیاســت های 

مشوق ها.
در واقع، اگــر این اقدامات اجرایی نشــود، 
افزایش قیمت نه تنها راهکار نیســت، بلکه 

فرار از حل مسئله اصلی است.
البته بیــان این نکتــه ضروری اســت که 
در زمان حاضــر، بــازار خــودروی ایران 
دچار رکود ســنگین اســت؛ تقاضا کاهش 
یافته، خریــد مصرفــی جای خــود را به 
رفتارهای احتیاطــی یا ســرمایه ای داده 
اســت و خریداران منتظرند ببینند دولت 
چه تصمیمی دربــاره قیمت گذاری و عرضه 
خواهد گرفت، در ایــن وضعیت، نه افزایش 
قیمت راهگشاســت و نه طرح های فروش 

فعلی کارآمد به نظر می رسند.

ابهامات طرح های فروش و پیشنهاد 
عرضه در بورس کالا

طرح های فروش فوق العاده و قرعه کشــی 
که در ســال های گذشــته با هدف تنظیم 
بازار اجرا شــدند، اکنون با چند ابهام جدی 

مواجه اند:
ـ شفاف نبودن تخصیص ها و فرآیند ثبت نام
 ـ بی اعتمادی عمومی نسبت به قرعه کشی

ـ عدم توازن عرضه با تقاضای واقعی
ـ قفل شدن سرمایه مردم در سامانه ها بدون 

چشم انداز روشن تحویل،
از طــرف دیگر، برخــی کارشناســان و 
حتی خودروســازان پیشــنهاد داده اند 
خــودرو در بــورس کالا عرضه شــود تا 
کشــف قیمت به صــورت شــفاف انجام 
شود و واســطه گری کاهش یابد، اما این 
پیشــنهاد نیز بدون پاســخ مانده است و 
دولت هنوز موضع روشــن و جامعی درباره 

آن نگرفته است.
اگرچــه تاکنــون نشــانه هایی از تمایل به 
ادامه روند قرعه کشــی و فروش سامانه ای 
دیده می شــود، اما با توجه به فشار تورمی، 
نارضایتــی مصرف کننــدگان، و زیان دهی 
خودروسازان، دولت ناچار است در سیاست 

فروش تجدیدنظر کند.
در نهایت، مسئله قیمت و سازوکار فروش 
خودرو در ایران تنها یــک بحث اقتصادی 
نیســت، بلکــه نشــان دهنــده عملکرد 
سیاســت گذار در برابر توان تولیدکننده، 
و اعتمــاد مصرف کننده اســت، اگر قرار 
اســت مســیر اصلاحی طی شــود، باید 
همه جانبــه، شــفاف و تدریجی باشــد؛ 
وگرنه تنها صورت مسئله عوض می شود، 

نه خود بحران.

خریدار  یک کارشــناس اقتصادی معتقد 
اســت بحث توقف تولید برخــی محصولات 
توســط ایران خودرو به دلیل استانداردهای 
ایمنی بیشــتر مانور رســانه ای است چون 
این محصــولات از همان ابتــدا نباید تولید 
می شدند.سیدطه حســین مدنی با اشــاره 
به صحبت های اخیر یکــی از مجموعه های 
خودروســازی مبنی بر توقف تولید برخی از 
محصولات این گروه خودروسازی در آینده، 
گفت: این مقام مســئول اخیراً اعلام کرد که 
»خودروهای تولیدی وضعیت مناسبی دارند 
و اســتانداردها را پاس می کنند ولی معادل 
خودروهای به روزی که در دنیا تولید می شود 
نیست. اگرچه اســتانداردها را پاس می کنند 
ولی حتی مورد رضایت ما هم نیست. ما تلاش 
می کنیم ســطح ایمنی خودروها را بالا ببریم 
و امیدواریم در آینده بتوانیم خودروی سورن 

را از خط تولید کنار بگذاریم.«

محصولات ایران خودرو، استانداردها 
را از کجا گرفته اند؟

مدنی در واکنش به این سخنان مدیرعامل 
ایران خــودرو گفــت: اینکــه مدیرعامل 
ایران خــودرو عنــوان کرده انــد کــه این 
خودروها اســتانداردها را دارنــد این را هم 
بگوینــد کــه اســتانداردهای آلایندگی و 
تصادف این خودروها توسط کدام مؤسسه 

معتبر بین المللی تأیید شده است؟
اســتانداردهای  مــورد  در  افــزود:  وی 
آلایندگــی هــم بــا توجه بــه اســتفاده 
ایران خودرو از موتورهای منســوخ شده و 
هشت ســوپاپ و آلاینده tu۳ و xu۷ به نظر 

نمی رســد هیچ تأییدیه ای از مؤسســات 
بین المللی اخذ شده باشد.

ایمنی خودروی 9 هزار دلاری چینی
 از خودروی ۲0 هزار دلاری ایرانی 

بیشتر است
قیمت گــذاری  کــرد:  وی خاطرنشــان 
محصولات داخلی هم بــا توجه به وضعیت 
ایمنــی و آلایندگــی بــه هیچ عنــوان با 
معیارهــای جهانی مطابقت نــدارد. امروز 
بهترین خودروی ایران خــودرو در حد ۲۰ 
هزار دلار قیمتگذاری شــده است. این در 
حالی اســت که همان محصول در حد یک 
خودروی ۹ هــزار دلاری چینــی هم توان 

حفظ جان سرنشینان خود را ندارد.

حداکثر ۳ محصول ایران خودرو 
می توانند حداقل های ایمنی و 

محیط زیستی را پاس کنند
رئیــس اندیشــکده حکمرانی هوشــمند 
خاطرنشــان کرد: به طور کلــی، می توان 
گفت حداکثر ســه محصــول ایران خودرو 
شــاید بتواند ایمنی ها را پــاس کند و بقیه 
محصولات این شــرکت، خودروهایی است 
که بر پایه خودروهای از رده خارج شــده و 
فقط با تغییر ظاهــر و حمایت های عجیب 
وزارت صمت و ســازمان اســتاندارد تولید 

می شوند.

با تغییر چراغ و سپر، خودرو
 استاندارد نمی شود

مدنی دربــاره موضوع تغییــرات ظاهری 

محصــولات از رده خــارج شــده و معرفی 
محصولات جدید هم توضیح داد: بحث این 
است که تغییر ظاهر به معنی تولید محصول 
جدید نیســت. نمی توان یک محصول را از 
رده خارج کرد اما با همان طراحی، شاسی، 
ســتون و بدنه و فقط با چراغ ها، ســپر، زه، 
داشــبورد و … اعــلام کرد کــه محصول 
جدیدی تولید شــده است. که این بیشتر به 
فریب افکار عمومی شبیه است تا استاندارد 
کردن محصولات که باید این روند در دوران 

مدیریت جدید اصلاح شود.
وی ادامه داد: مگر محصولاتی چون سمند 
و پژو پارس که توقف تولید شــدند و سورن 
پلاس و دنا که همچنان تولید می شــوند بر 
پایه همان پژو ۴۰۵ سال ۱۹۸۷ تولید نشد؟ 
اتفاقاً آن پژو ۴۰۵ با موتور ۱۶ سوپاپ توربو 
به مراتب از این محصولات کیفیت بیشتری 
داشــت. چطور ایران خودرو آن محصول را 
از رده خارج کرد اما ســال ها به تولید سمند 
و پژو پــارس ادامه داد و همچنــان به تولید 
ســورن و دنا ادامه می دهــد؟ دقیقاً بحث 
توقف تولید با کدام معیار انجام می شــود؟ 
اگر بر مبنای کیفیت و اســتاندارد اســت 
که این محصولات هم از همــان ابتدا نباید 
تولید می شــد.رئیس اندیشکده حکمرانی 
هوشمند افزود: موضوع ایمنی برای شرکتی 
چون ایران خــودرو در کجای مباحث تولید 

قرار دارد؟

عقبگرد ایران خودرو با استفاده از 
موتورهای آلاینده

مدنــی ادامــه داد: ایران خــودرو در مورد 

آلایندگی و موتور بســیاری از محصولات 
خود هــم حرکت رو به جلویی که نداشــته 
هیــچ بلکه عقبگــرد هم کرده اســت. این 
شرکت زمانی همان ســورن پلاس معیوب 
را فقط با موتور EF۷ تولید می کرد اما از یک 
دوره به بعد تصمیم گرفت با حمایت وزارت 
صمت و سازمان استاندارد، موتور به شدت 
آلاینده، پرمصرف و منســوخ شده XU۷ را 

بر روی این محصول نصب کند.

۲07 یک محصول من درآوردی است!
وی افزود: در مورد پــژو i۲۰۷ هم اول اینکه 
این خــودرو یک محصول مــن درآوردی و 
ســاخته و پرداخته ایران خودرو است چون 
۲۰۷ در اروپا یک خودروی دیگر اســت که 
هیچ شــباهتی به ۲۰۷ ایران خودرو ندارد. 
۲۰۷ ایران خودرو در واقع همان ۲۰۶ پلاس 

است که سال هاست نمی تواند استانداردها 
را پاس کند. اخیراً هم ایران خودرو در موتور 
این محصول با یک عقبگرد، مشــغول نصب 

موتور منسوخ شده TU۳ است.
مدنــی در پایان گفــت: این نــوع عملکرد 
ایران خودرو نتیجه ای جز نارضایتی مردم، 
جان باختن و معلول شــدن سرنشــینان 
خودروهای تولید داخلی حتی در تصادفات 
نه چنــدان شــدید، آلودگی بیشــتر هوا و 
آســیب های ناشــی از آن و هدررفت منابع 
انسانی، اجتماعی، ســوخت و انرژی کشور 

ندارد.
 عجیب تــر اینکه نهادهــای متولی با وجود 
آگاهی از همه این خســارات و آســیب ها، 
اهتمامی برای حــل این مســائل ندارند و 
حتی بعضاً به ادامه ایــن وضعیت کمک هم 

کرده اند.

سهم بیش از ۱۰ درصدی تولید کولرگازی در داخل کشور

تخصیص ارز برای تولید نوشت افزار تا پایان شهریور ۱۴۰۴
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تابستان سخت آبی در راه است
مدیرعامل آب و فاضلاب منطقه ۴ تهران گفت: حفر چاه های جدید به 
دلیل عدم اثربخشی متوقف شده و اکنون تمرکز اصلی بر مدیریت فشار 

شبکه و فرهنگ سازی برای کاهش مصرف است.
 حســن حقیقی، مدیرعامل آب و فاضلاب منطقه ۴ تهــران، امروز در 
نشســت خبری گفت: با توجه به اینکه در آستانه ورود به فصل تابستان 
و افزایش دما قرار داریم، شرایط ســختی برای تأمین آب تهران وجود 
دارد.وی ادامه داد: حفر چاه های جدیــد از اقدامات ما بود، اما با توجه به 
مؤثر نبودن این اقدام، از دســتور کار خارج شد. راهکار بعدی، مدیریت 
توزیع بود که اقدامات گسترده ای در این زمینه انجام شد تا پرِت آب به 

حداقل برسد.
حقیقی خاطرنشان کرد: مدیریت فشار شــبکه به شکلی انجام شد که 
بهره مندی شهروندان به بالاترین سطح برسد. وقتی فشار تعدیل شود، 
به صورت یکسان آب برقرار اســت و بدون اقدامات فنی، آبرسانی انجام 
می شود. طبقات دوم به بالا نیز باید به صورت استاندارد نسبت به نصب 
پمپ و مخزن اقدام کنند.به گفته مدیرعامل شــرکت آبفای منطقه ۴، 
تاکنون با مدیریت فشار و شــرایط بارندگی ها توانســته ایم آب شرب 
را تأمین کنیم.وی ادامه داد: مســئله ای که اکنون در دســتور کار قرار 
دارد، سیاست وزارت نیرو در راستای مدیریت مصرف است که اقدامات 

فرهنگی را در پیش گرفته اند.
به گفته حقیقی، شرایط در ماه های آینده، به سختی پیش خواهد رفت.

مدیرعامل آبفای منطقه ۴ خاطرنشان کرد: آشنایی مردم با راهکارهای 
مدیریت مصرف، بهتریــن راه برای کاهش مصرف اســت. یکی از این 

راهکارها، استفاده از ابزارهای کاهنده است.
وی ادامه داد: استفاده از ابزارهای کاهنده در منطقه ۴ تهران در منازل 
صورت گرفت و در یک ماه گذشته نشان داد که ۲۵ تا ۳۰ درصد کاهش 
مصرف در شیرآلات به دنبال داشــته و حتی در شیرآلات قدیمی تا ۵۰ 

درصد کاهش مصرف مشاهده شده است.
حقیقی خاطرنشــان کرد: هم اکنون به دنبال انجام اقداماتی با برخی از 
نهادهای تأثیرگذار، مانند شورای شهر هســتیم تا از این طریق بتوانیم 

استفاده از این ابزارها را در منازل فرهنگ سازی کنیم.

افزایش ۸۰ میلیون فوت مکعبی ظرفیت تولید 
وزانه گاز کشور ر

 نخســتین چاه گازی درون میدانی )Infill( در سکوی SPD۱ فاز یک 
پارس جنوبی، با موفقیــت حفاری، تکمیل و پس از انجام تســت های 
نهایی به مدار تولید گاز کشور متصل شد که در نتیجه آن روزانه حدود 
۸۰ میلیون فوت مکعــب )معادل ۱.۸ میلیــون مترمکعب( به ظرفیت 

تولید گاز کشور افزوده می شود.
به گزارش شــرکت پتروپــارس، حمیدرضــا ثقفــی مدیرعامل این 
شــرکت درباره پیچیدگی های فنی حفاری این چاه افزود: این چاه در 
یکی از دشــوارترین نواحی زمین شناســی مخزن، در عمق چهار هزار 
و ۶۴۰ متری و با وجود گســل ها و شکســتگی های متعدد، با تکیه بر 
دانش مهندســان ایرانی، توسط شــرکت پســکو از زیرمجموعه های 
گروه پتروپارس و با پشتیبانی مؤثر شــرکت نفت و گاز پارس به عنوان 

کارفرما، با موفقیت اجرا شد.

وی ادامه داد: مشــکلات حفاری در این چاه به دقــت تحلیل و به عنوان 
درس آموخته مستندسازی شد تا در ادامه عملیات در این سکو، کنترل 
زمان حفاری به صورت مؤثرتر انجام گیــرد. امیدواریم این تجربیات و 
آموخته ها بتوانند زمان حفاری پــروژه Infill در دو چاه باقی مانده در 
سکوی SPD۱ فاز یک را بهبود بخشند؛ هرچند نباید از پیچیدگی های 

فنی و چالش های حفاری این دو چاه به راحتی گذشت.
مدیرعامل گروه پتروپارس با اشاره به نقش پررنگ این گروه در افزایش 
ظرفیت تولید گاز کشور، خاطرنشــان کرد: در هشت ماه گذشته، بیش 
از ۲۴۳ میلیون فوت مکعب در روز به ظرفیت تولید گاز کشور در پارس 

جنوبی افزوده ایم.
ثقفی ادامــه داد: این چاه پــس از انجام آزمایش هــای نهایی و اجرای 
عملیات پمپاژ اســید )Acidizing( به منظور شست وشوی لایه های 
بهره ده، در سوم خردادماه ســال جاری آغاز به جریان کرد و پس از آن، 
انجام اســیدکاری گســترده و اتصال به خط بهره برداری نیز بلافاصله 
انجام شد و طبق برنامه، با اتمام تست های نهایی وارد مدار بهره برداری 
شــد.وی گفت: این چاه روزانه حدود ۸۰ میلیون فوت مکعب )معادل 
بیش از ۲ میلیون مترمکعب( به ظرفیت تولید گاز کشــور می افزاید که 
اقدامی موثر در کاهش ناتــرازی انرژی و افزایش پایــداری تامین گاز 

کشور به شمار می رود.
فاز یک پارس جنوبی به عنوان نخســتین فاز ایرانی توسعه این میدان 
گازی عظیم، پیش تر در ســال ۱۳۸۳ توســط شــرکت پتروپارس در 

بخش های فراساحل و خشکی به بهره برداری رسیده بود.

وگاه ها   رفع ناترازی فعلی با تکمیل ظرفیت نیر
و مدیریت مصرف

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاســبات با بیان اینکه ما در استفاده 
از برق خورشیدی، انرژی تجدیدپذیر و انرژی بادی عقب هستیم، گفت: 

دولت و مجلس باید برای افزایش تولید برق برنامه ریزی و اقدام کنند.
ســید عبدالکریم هاشــمی نخل ابراهیمی نماینده مینــاب، رودان، 
جاسک، سیریک و بشاگرد در مجلس شورای اسلامی با اشاره به چالش 
صنعت برق و قطع برق کشور، به مصرف زیاد برق در کشور اشاره کرد و 
گفت: ناترازی یعنی اینکه تولید ما از مصرف کمتر است و برای افزایش 

تولید، کنترل و کاهش مصرف باید چند کار مهم انجام شود.
وی با بیان اینکه مدیریت مصرف و افزایش تولید باید همزمان و توأمان 
باشــد، افزود: در فصل گرما قــرار داریم و بســیاری از مناطق خصوصاً 
مناطق گرمســیر دمای هوا بالای ۴۰ درجه رسیده اســت. باید سعی 

کنیم تا مصارف مدیریت و کنترل شود.
عضو کمیســیون برنامه، بودجه و محاســبات مجلس شورای اسلامی 
افزود: خاموشی ها باید به گونه ای باشــد که به کشاورزان آسیب نرسد. 
مناطق سردسیری را شاید بتوان بیشتر خاموشی داد. باید نوبت بندی 

شود. نباید به تولید و کشاورزان آسیب برسد.
این نماینده مجلس تاکید کرد: کاهش ســاعات کار ادارات، دورکاری و 
حضور در ساعات اولیه صبح در ادارات، مصرف برق را کاهش داد تا مردم 

در طول روز برق بیشتری داشته باشند.
وی با بیان اینکه ما در اســتفاده از برق خورشیدی، انرژی تجدیدپذیر و 
انرژی بادی عقب هستیم، افزود: دولت می تواند با کمک مجلس در بازه 
زمانی دو تا سه ساله با استفاده از انرژی خورشیدی و همچنین احداث 
نیروگاه های جدید و تکمیل نیروگاه های در دست اجرا یا بهینه سازی 

نیروگاهی، مشکل ناترازی را رفع کند.

و نیر

 تجهیز بخش اداری کشــور به پنل های خورشــیدی 
برای تامین برق مورد نیاز مورد تاکید رئیس جمهوری 
قرار دارد. اکنون ببینیم چه تعداد از اداره های کشــور 

گام در این مسیر گذاشته اند.
تامین بخشــی از برق مورد نیاز بخش اداری کشــور از 
انرژی های تجدیدپذیر در برنامه ششــم توسعه مورد 
تاکید قرار گرفته بود و مقرر بود در ســال های اجرای 
این برنامه اداره ها ۲۰ درصد از برق مــورد نیاز خود را 
از انرژی های تجدیدپذیر تامین کنند. گرچه این مورد 

تاکید قانون بود اما بنا به دلایلی اجرایی نشد.
با افزایــش ناترازی برق، مســعود پزشــکیان رئیس 
جمهوری بر اجرای این قانون در بخــش اداری تاکید 
ویژه ای داشــت. وی اوایل اردیبهشــت ماه امسال به 
ادارات کشور دو ماه مهلت داد تا نسبت به اجرای قانون 
اقدام کرده و بخشــی از برق مورد نیاز خود را از طریق 

انرژی های خورشیدی تامین کنند.

هشتم اردیبهشت ماه امسال معاون سرمایه 
گذاری و تنظیم مقررات سازمان انرژی های 
تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق )ســاتبا( 
گفت: تلاش می شــود بخش قابل توجهی از 
دســتگاه های اجرایی و دولتی تا تابســتان 

امسال به مولدهای خورشیدی مجهز شوند.
امیر دودابی نــژاد افزود: بر اســاس مقررات 

موجــود ادارات دولتی باید حداقــل ۲۰ درصد از برق 
مورد نیاز خود را از انرژی های تجدپذیر تامین کنند.

وی ادامــه داد: بــا تاکیداتی که دولــت و به خصوص 
شــخص رئیس جهمــور در این زمینه داشــت، مقرر 
شــد در کوتاه ترین زمان ممکن این تکلیــف انجام و 
حتی مقادیری بیش از تکلیــف قانونی از طریق انرژی 

خورشیدی تامین شود.
معاون ســرمایه گــذاری و تنظیــم مقررات ســاتبا 
خاطرنشــان کرد: ضرورت دارد دســتگاه ها و ادارات 

دولتی تامیــن اعتبار لازم به ایــن منظور را 
انجام دهند کــه با تمهیداتی کــه در دولت 
توسط ســازمان برنامه و بودجه و مقام های 
اســتانی انجام شــده این امر در حال انجام 

است.
دودابی نژاد گفــت: ما هم در ســاتبا تلاش 
کردیم یــک چارچوب فنــی و اجرایی قابل 
وصول و ســهل را فراهم کنیم و برای این منظور ابتدا 
تعدادی از پیمانکاران ذی صلاح از سراســر کشور که 
امکان اجرا و احداث مولد خورشیدی دارند، شناسایی 
و به دستگاه های دولتی معرفی شــده اند تا بتوانند با 

آنها قراردادهای لازم را مبادله کنند.
وی ادامه داد: همچنین تلاش شد تجهیزات با کیفیت 
را تامین کرده و با حداقــل قیمت قابل قبول و منصفانه 
از طرق مختلف در اختیار ایــن پیمانکاران قرار گیرد تا 

در تامین تجهیزات دچار چالش و مشکل نشوند.

معاون ساتبا با اشاره به جلســه این سازمان با تعدادی 
از ســازندگان داخلــی اینورتر گفــت: اینورتر یکی از 
تجهیزات مهم مولدهای خورشیدی است که ظرفیت 
بســیار خوبی برای تولید آن در کشــور تدارک دیده 
شده و با توجه به اینکه در ســال های گذشته ظرفیت 
منصوبه زیادی نداشــتیم، از این توان تولیدی استفاده 

زیادی نشده است.
وی گفت: اما این صنعت توان خوبی دارد و قرار شــده 
خود را تجهیز کند و در یک دوره کوتاه در داخل کشور 

تامین و تولید کنند.
معاون ســرمایه گــذاری و تنظیم ســاتبا اضافه کرد: 
فعالان حوزه اینورتر به تفاهم هــای خوبی با تعدادی 
از تولیدکنندگان داخلی که قبلا کار را توسعه داده اند 
و آماده تولید داشتند، رســیدند و با برنامه ریزی انجام 
شــده از این توان تولید داخلی حداکثر استفاده انجام 

می شود.

برق

محمد مقدم  پشــت  پرده خاموشی های 
تابســتانی و زمستانی، ســاختار مدیریتی 
آشــفته و بحران حکمرانی در صنعت برق 
اســت.در میانه ی هر بحران بــرق، نگاه ها 
به ســمت وعده های تأمین ســوخت، رفع 
محدودیــت انتقال یــا افزایــش تولید گاز 
رفته اســت؛ اما کمتر گزارش یــا تحلیلی 
نقــش کمرنــگ »حکمرانــی مقتــدر، 
برنامه مــدار و شــفاف« را عامــل کلیدی 
تــداوم بحران دانســته. امــروز حکمرانی 
ضعیف از ســطح کلان وزارتخانه تا سطوح 
پایین شــرکت های برق منطقه ای و توزیع 
مهم ترین مانع توســعه و حل پایدار مشکل 
برق است؛ ضعفی که در سایه انبوه پروژه ها، 
آمارسازی ها و سیاست های مقطعی پنهان 

مانده است.

تغییرات سیاسی مکرر و بی ثباتی 
مدیریتی

در دهه اخیر، صنعت برق شــاهد تغییرات 
پرتکــرار مدیــران ارشــد )وزرا، معاونین، 
مدیــران عامل شــرکت های کلیدی( بوده 
اســت. این بی ثباتی مدیریتی، مانع اصلی 
تحقــق برنامه های میانمــدت و بلندمدت 
اســت؛ پروژه ها بــدون پیوســت راهبری 
و ضمانــت اجرا متوقــف یا نیمــه کاره رها 

می شوند.

تصمیم گیری جزیره ای و نبود 
سازوکار یکپارچه

هر شرکت برق منطقه ای و حتی الف-بخشی 
از وزارت نیــرو، در جزیره ای مســتقل عمل 
می کند بدون زیرســاخت حکمرانی واحد یا 
پایگاه داده ملی قابل اعتماد. این پراکندگی 
موجب تزاحــم پروژه هــا، اتــلاف منابع و 
انحراف از اهداف راهبردی کلان شده است. 
جای خالی یک »اتــاق جنگ مدیریت برق« 

عمیق تر از همیشه حس می شود.

نگاه کوتاه مدت و بودجه ای
مدیران، به دلیل فشــار بودجه ای و ترس از 
پاســخ گویی، عموماً در قالــب برنامه های 
یکساله و پرداخت کســری آنی، پروژه ها را 
تعیین می کنند. این برنامه های کوتاه مدت 
و گاه »بازدارنده بحــران برای لحظه فعلی« 
هرگز مشکلات ســاختاری و زیرساختی را 

هدف نمی گیرد.

فقدان شفافیت و پاسخ گویی
حکمرانی بــرق ایــران به شــدت از نبود 
شفافیت و پاسخ گویی آســیب دیده است. 
آمارها اغلب برای تطهیر عملکرد منتشــر 
می شوند تا تصمیم ســازی واقعی. گزارش 
بحران، کارگــروه آسیب شناســی و حتی 
مناظره های واقعی موردی شــکل نگرفته 
و سلســله مدیران بی آنکه بازخواست شوند 

تغییر می کنند.

ضعف در تربیت و استفاده
 از مدیران متخصص

انتخــاب مدیران کلیــدی اغلــب متأثر از 
گرایش سیاســی و نــه ســوابق حرفه ای 
و تخصصــی رخ داده اســت. ایــن رویکرد 
ضربه های ســختی بــه کیفیــت راهبری، 
اجــرای پروژه هــای تکنولوژیــک و جلب 
اعتماد ذی نفعــان زده و صنعــت را از توان 

حکمرانی علمی محروم کرده است.

عدم ضمانت اجرای مصوبات راهبردی
ده ها سند راهبردی، نقشه راه، پروژه تحول 
دیجیتال و ســند »ناترازی« در قفسه های 
شــرکت های دولتــی خــاک می خورند. 
هیچ کــدام ضمانت اجرایی روشــن یا نهاد 
ناظــر مؤثر بــرای رصــد و اجــرای جدی 

سیاست ها نداشته اند.
 این معضل صنعــت را گرفتار تکرار بحران و 

بی عملی مداوم کرده است.
نادر ســپهری مدرس عالی رتبه مدیریت 
انــرژی و حکمرانــی صنعتی با اشــاره به 
مدیریت برق کشــور می گوید: حکمرانی 
برق در ایــران فاقد ســاختار بلندمدت، 
حرفه ای و مبتنــی بر شایسته ســالاری 

است. 
شــاخص کلیدی، تغییرات مکرر مدیران، 
و  بی ســرانجام  سیاســت های  تدویــن 
برنامه هایــی اســت کــه بــدون پایش و 
پاسخ گویی، مدام تکرار می شوند. این یعنی 
زنجیره مدیریــت از بالا تا اجــرا، پویا عمل 
نمی کنــد و دچار ضعف اصیل ســاختاری 

است.
وی در پاسخ به این سوال که چرا پروژه های 
مصوب بــه اجرا نمی رســد یــا نیمه تمام 
می مانــد؟ گفت: بــه دلیل نبــود ضمانت 
اجرایی و نظارت حرفه ای! خیلی از پروژه ها 

صرفاً برای ارســال گزارش انجام شده و نه 
حل بحران. به زبان ســاده، سیستم به جای 

عمل، به گزارش ساختگی پناه برده است.
وی ادامه می دهد: هیچ سیاســت تعمیر یا 
توسعه ای بدون سلســله مراتب حکمرانی 
روشن اثرگذار نیســت. تا وقتی اتاق فرمان 
برق کشور قدرت اجرایی و راهبری نداشته 
باشد، مشکل ناترازی نه در تولید و نه انتقال 

و نه مصرف قابل رفع نیست.
به گفته ســپهری نقــش انتصابــات فاقد 
تخصص در وضعیــت فعلــی صنعت برق 
بسیار تأثیر گذار است. او ادامه می دهد این 
موضوع بحرانی است. مدیران غیرمتخصص 
با تصمیم های اشــتباه، به راحتی میلیون ها 
دلار بودجــه و دارندگــی صنعتــی را هدر 
داده انــد. بهره منــدی از مدیــران فنی و 
بین المللی، تنها راه بقا و پیشــرفت صنعت 

برق است.
به گفته این کارشناس انرژی شفافیت باید 
محور حکمرانی باشــد. صنعت بــرق باید 
حسابرسی داخلی و خارجی مؤثر، آمارهای 
شفاف و جلســات واقعی پاسخ گویی داشته 
باشــد. فقدان آن، یعنی سیطره ناکارآمدی 

و بحران لاینحل.
وی مهم ترین راهکار برای اصلاح حکمرانی 
برق را چنین معرفــی می کند که بازتعریف 
ســاختار مدیریت بــرق همراه بــا جذب 
حرفه ای ترین مدیران انرژی، ایجاد سیستم 
پاسخ گویی و اطلاع رسانی شفاف، و ضمانت 
قطعی اجرای مصوبات باید در اولویت فوری 

سیاست گذاران باشد.
 مســئله بحران برق ایران، در ریشه، حاصل 
حکمرانــی ضعیــف و فقــدان مدیریــت 
راهبردی پیوســته و مبتنی بر شــفافیت 
و تخصــص اســت. مادامی کــه مدیریت 
صنعت برق به عنوان یک سیســتم علمی-

اجرایی بازتعریف نشــود، تکرار بحران ها و 
خاموشی ها، اجتناب ناپذیر خواهد بود.

چه تعداد از اداره ها برق خود را از خورشید می گیرند؟

مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی مطرح کرد

وشیمی نیازمند ۱۸ میلیارد دلار سرمایه بهره برداری از ظرفیت کامل صنعت پتر
فاطمه صفری  مدیرعامل شــرکت ملی 
صنایع پتروشــیمی با تأکید بــر ضرورت 
تأمین خــوراک پایــدار گفت: بــرای رفع 
چالش ها و اســتفاده کامل از ظرفیت های 
صنعت پتروشــیمی به حدود ۱۸ میلیارد 

دلاری سرمایه گذاری نیاز است.
 به نقل از شــرکت ملی صنایع پتروشیمی، 
حسن عباس زاده در نشســت راهبردهای 
احیای طرح پتروشــیمی دهلــران اظهار 
کرد: هم اکنون، ظرفیت نصب شده صنعت 
پتروشــیمی در کشــور حدود ۹۷ میلیون 
تن اســت که امیدواریم امســال با عبور از 
این عدد، جشن دســتیابی به ظرفیت ۱۰۰ 

میلیون تن را برگزار کنیم.
وی با اعــلام اینکــه تاکنون بیــش از ۹۰ 
میلیــارد دلار ســرمایه گذاری در صنعت 
پتروشیمی انجام شده اما متأسفانه بخشی 
از ایــن ظرفیت بــه دلیل کمبــود خوراک 
بدون اســتفاده مانده است، افزود: برآوردها 
نشــان می دهد حدود ۲۲ درصد از ظرفیت 
نصب شــده قابل بهره برداری نیست و این 
موضوع یکی از چالش های صنعت به شمار 

می رود.

ظرفیت 1۳1 میلیون تنی پتروشیمی 
در برنامه هفتم

معاون وزیر نفت با اشــاره به اینکه ظرفیت 
نصب شــده صنعت پتروشــیمی در برنامه 
هفتم توسعه باید به ۱۳۱ میلیون تن برسد، 
تصریح کرد: در این مســیر افزایش ظرفیت 
تولید در زنجیره های مختلــف و به ویژه در 
زنجیره ارزش صنعت پتروشــیمی تعریف 

شده و در حال پیگیری است.
عباس زاده بــا تأکید بر لزوم ایجــاد توازن 

میان توسعه صنعت پتروشــیمی و توسعه 
بالادســتی، یادآور شــد: یکی از مهم ترین 
مسائلی که هم اکنون در تصمیم گیری های 
کلان صنعت پتروشــیمی مطرح اســت، 
موضوع خــوراک اســت و متأســفانه در 
ســال های گذشــته توســعه متوازن بین 
این دو بخش برقرار نبوده و این امر ســبب 
شده برخی مجتمع ها با مشــکل در تأمین 

خوراک مواجه شوند.
وی با بیــان اینکه بــرای رفع ایــن چالش 
و اســتفاده کامــل از ظرفیت هــا، بــه 
ســرمایه گذاری حدود ۱۸ میلیارد دلاری 
نیاز است، گفت: تأمین پایدار خوراک یکی 
از ارکان اصلی برنامه هفتم توســعه است و 
تلاش می کنیم به طور هم زمان با توســعه 
ظرفیت، خوراک مــورد نیــاز را نیز فراهم 
کنیــم. به این منظــور، تأمین خــوراک از 
مســیرهای مختلف در دستور کار قرار دارد 
و یکــی از مهم ترین برنامه هــا برای جبران 
کســری خوراک در کوتاه مدت، جمع آوری 
گازهای مشعل اســت که افزون بر افزایش 
تولید خوراک در حفظ محیط زیســت نیز 

تأثیر مهمی دارد.

تأمین بخشی از خوراک پتروشیمی ها 
از گازهای مشعل

مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی 
ســه منطقه اصلی هدف بــرای جمع آوری 
گازهای مشــعل را غــرب کارون، شــرق 
کارون، دهلــران و ایلام دانســت که حدود 
۷۵ درصد مشعل کشور در این مناطق واقع 
شــده اند، اظهار کرد: پروژه های متعددی 
در این مناطق تعریف شــده و در حال اجرا 
هستند. پروژه ان جی ال ۳۱۰۰ یکی از این 

طرح هاست که در حال اجراست. همچنین 
طرح توسعه پالایشگاه بیدبلند خلیج فارس 
در هلدینگ خلیج فارس تعریف شــده که 
طبق برنامه ریزی ها باید حدود ۵۵ مشــعل 
خاموش شود و امســال خاموشی ۱۴ مورد 
از آن ها تحقق می یابد.عبــاس زاده با اعلام 
اینکه پروژه ان جی ال ۳۱۰۰ در ماه های آتی 
به بهره برداری می رسد، ادامه داد: همچنین 
فــاز دوم پالایشــگاه گاز هویــزه خلیــج 
فارس )ان جــی ال ۳۲۰۰( نیــز در منطقه 
هویزه در دســتور کار قرار دارد و بر اساس 
برنامه ریزی ها، تا پایان ســال آینده حدود 
۸۰ درصد گازهای همراه مشــعل خاموش 
می شــود که بخشــی از خــوراک صنعت 

پتروشیمی را تأمین می کند.
وی تأکید کــرد: تأمین خوراک، اصلی ترین 
مأموریــت فعلــی شــرکت ملــی صنایع 
پتروشیمی اســت و با پیگیری برنامه های 
تعریف شده در ســطوح مختلف و همکاری 
سایر دستگاه های اجرایی، تلاش می کنیم 
ظرفیت هــای خالی را بــه حداقل و صنعت 
پتروشیمی کشــور را به جایگاه مطلوب در 

افق توسعه برسانیم.

لزوم شتاب در تکمیل طرح 
پتروشیمی دهلران

مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی 
با اشــاره به وضع پروژه پتروشیمی دهلران 
اظهار کرد: در ســفر قبلی به ایــن منطقه 
که کمتــر از ۶ ماه از آن می گذرد، شــرایط 
مشــابهی برقرار بــود و اینکه با گذشــت 
ایــن مدت، هنوز پیشــرفت ملموســی در 
اجــرای پــروژه رخ نداده اســت بــرای ما 
رضایت بخش نیســت. با این حال خبرهای 
امیدوارکننده ای در راه اســت که می تواند 

سبب فعال سازی طرح شود.
عباس زاده با اشــاره به اینکه پس از ســفر 
قبلی، تلاش گسترده ای انجام شد تا یک وام 
از بانک رفاه کارگران برای این طرح دریافت 
شــود و نشســت های متعددی با مدیران 
ایــن بانک برگزار شــد، گفــت: در نهایت، 
طرح موفق به تصویب بــرای اعطای وام در 
بانک شــد. طبق این مصوبه، بانک می تواند 
به صورت ریالی منابــع مالی به پروژه تزریق 
کند.وی با اشاره به سفر رئیس جمهوری به 
منطقه دهلران اظهار امیدواری کرد که این 
موضوع در دســتور کار قرار گیرد تا تکلیف 
مشــخصی در مجموعه نظــام بانکی برای 
تســریع در تخصیص این وام ایجاد شــود. 
اجرای این مصوبه می تواند نقش مهمی در 
فعال سازی کامل طرح پتروشیمی دهلران 

ایفا کند.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی 
با بیان اینکه امیدواریم بــا اراده و همتی که 
ازســوی مجموعه صندوق توســعه ملی، 
وزارت نفت، ســرمایه گذاران و مســئولان 
محلــی وجــود دارد، تصمیم هــای مهم و 
سرنوشت سازی اتخاذ شــود که در نهایت 

به نفع مردم منطقه و کارکنــان این پروژه 
باشد، تصریح کرد: باید تمام توان خود را به 
کار گیریم تا پاسخ گوی اعتماد مردم خوب، 

شریف و مقاوم منطقه دهلران باشیم.

تأکید بر اصلاح الگوی مصرف آب
عبــاس زاده به موضوع مهــم اصلاح الگوی 
مصرف آب در صنایع پتروشــیمی اشــاره 
کرد و گفت: یکی از مباحــث مهمی که در 
دستور کار جدی ما قرار گرفته و مجلس نیز 
به آن ورود کرده، موضوع آمایش ســرزمین 
و مدیریت مصرف آب در صنایع اســت. در 
قانــون برنامه هفتم توســعه تأکید شــده 
صنایعی که از آب متعارف، مانند آب سدها 
یا منابع آب شرب، اســتفاده می کنند، باید 
در بازه سه ســاله خود را ملزم به استفاده از 
آب های نامتعارف کنند و به سمت استفاده 
از آب های بازیافتی، پســاب تصفیه شــده 
شهری یا آب شیرین کن های دریایی حرکت 
کند. در غیــر این صورت، آبی کــه از منابع 
متعارف برداشــت می کنند، با قیمت بسیار 
بالا محاسبه می شــود که فشار مضاعفی به 

مجتمع ها وارد می کند.
وی با اشــاره به اینکه تلاش ما این اســت 
که بــا برنامه ریــزی دقیق و بــا همراهی 
ســرمایه گذاران، بتوانیــم در همین مدت 
سه ساله، تکلیف قانونی مرتبط با مصرف آب 
را اجرا کنیم، تأکید کــرد: این موضوع هم 
به نفع پایداری محیط زیســت است و هم به 

عدالت در توزیع منابع آبی کمک می کند.
معاون وزیر نفت در امور پتروشیمی در این 
ســفر افزون بر بازدید از پتروشیمی دهلران 
از پتروپالایش دهلــران و ان جی ال ۳۱۰۰ 

نیز بازدید کرد.



مدیرعامل سازمان  بوشــهر –رضا حیدری
منطقه ویژه پارس گفت: بــا راه اندازی ژئوپورتال 
سازمان منطقه ویژه پارس، جایگاه این سازمان در 
بین پیشگامان پیاده سازیِ سامانه های یکپارچه 

اطلاعات مکانی در کشور تثبیت شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی منطقه ویژه پارس، 
سخاوت اسدی افزود: در راستای ارتقاء زیرساخت 

داده محور و تصمیم یار در حوزه مدیریت یکپارچه 
اطلاعات مکانی، ســازمان منطقه ویــژه پارس، 
سامانه جامع ژئوپورتال به عنوان بسترِ نوین ارائه 
داده های مکانی و تحلیل های پیشرفته موقعیت 

مبنا را پیاده سازی و بهره برداری کرده است.
وی ابراز داشت: ســامانه ژئوپورتال منطقه ویژه با 
بهره گیری از فناوری های پیشرفته GIS ابری) 

Cloud GIS ( بیــش از ۶۰۰ لایــه اطلاعاتی 
مکان مبنا را در قالب سرویس های نقشه محور دو 
 Spatial ( بعدی و سه بعدی، تحلیل های مکانی
Analysis(، مدل ســازی ســه بعدی زمین ) 
3D Terrain Modeling( و ابزارهــای 
پشــتیبانی تصمیم گیــری ) SDSS( ارایه می 

دهد.
مدیرعامل ســازمان منطقه ویژه پــارس اظهار 
داشــت: این ســامانه با تجمیع داده های مکانی 
تلفیقی از منابع گوناگون، بســتر مناســبی برای 
کاربران حوزه هــای تخصصی مختلــف فراهم 
کرده است. اســدی با اشــاره به محدودیت های 
 GIS ساختاری و کارکردهای سامانه های سنتی
در زمینه های مدیریت کاربــری اراضی، تحلیل 
تداخلات زیرساختی، پایش پروژه های مهندسی 
و خدمات امور شــهری هوشــمند گفت: در سال 
۱۴۰۲ با رویکرد گــذار از معماری های متمرکز و 
ایزوله GIS به زیرساخت های یکپارچه و مقیاس 

پذیر، پــروژه ژئوپورتال ســازمان منطقه ویژه به 
عنوان راهکاری هوشمند و مبتنی بر رایانش ابری 

تعریف و عملیاتی شد.
معاون فنــی و زیربنایــی ســازمان منطقه ویژه 
پارس نیز گفت: دســتیابی به نسل چهارم سامانه 
های اطلاعات مکانی در کمتر از دو ســال، نشان 
از عزم این ســازمان در زمینه تحــول دیجیتال، 
چابک سازی فرآیندهای تصمیم گیری و ارتقای 
 )Data Governance ( حاکمیــت داده
دارد. محسن شکیبایی اظهار داشت: این سامانه 
با فراهم کردن امــکان تحلیل هــای بلادرنگ ) 
Real- Time Analysis(، نقــش کلیدی 
در تصمیم ســازی مدیران ســطوح مختلف ایفا 

خواهد کرد.
شــکیبایی با تاکید بر راهبرد فناورانه ســازمان 
منطقه ویژه پارس ابراز داشت: استفاده از آخرین 
نوآوری ها در حوزه ژئوماتیک، سنجش از راه دور، 
هوش مصنوعی مکانی و مدل ســازی اطلاعات 

مکانی از محورهــای اصلی دســتورالعمل های 
اجرایی این سازمان است.

وی گفــت: بهره بــرداری از ژئوپورتال ســازمان 
منطقه ویژه پارس، جایگاه این سازمان را در بین 
پیشــگامان پیاده سازی ســامانه های یکپارچه 

اطلاعات مکانی در سطح ملی تثبیت کرده است.
شــکیبایی تصریح کرد: لایه های اطلاعاتی این 
ســامانه نه تنها داده های پایــه و تخصصی حوزه 
های زیست محیطی، مهندسی زیرساخت، شبکه 
های حمل و نقــل انرژی، تاسیســات فرآیندی، 
ســامانه های پایش محیطی و مالکیت اراضی را 
پوشــش می دهد، بلکه با فراهم سازی دسترسی 
کنترل شده ) Role- Based Access( برای 
نهادهای ذیربط از جمله مدیران و کارشناســان 
شرکت های پالایشگاهی و پتروشیمی مستقر در 
منطقه ویژه پارس، امکان بهره گیری گسترده در 
ســطوح اجرایی، نظارتی و تحلیلی را فراهم کرده 

است.

با راه اندازی ژئوپورتال صورت گرفت؛

  سازمان منطقه ویژه پارس از پیشگامان پیاده سازیِ سامانه های یکپارچه اطلاعات مکانی در کشور

مدیر عامل شرکت گاز استان البرز خبرداد:

 بهره مندی بیش از 955 هزار مشترک گاز شهری
 از نعمت گاز طبیعی

کرج-ترنم مظفری مدیر عامل شرکت گاز استان البرز گفت : بیش از 955 هزار 
مشترک گاز شهری از نعمت گاز طبیعی بهره مند هستند

به گزارش روابط عمومی شــرکت گاز اســتان البــرز، ســیدرضاغفاریان، مدیر 
عامل،عنوان کرد:گاز رســانی به 955 هزار و ۲۲۰ مشترک در بخش شهری تا پایان 
سال ۱۴۰3 به اتمام رســید. غفاریان اذعان کرد: اشــتراک پذیری 83 هزار و ۱3۰ 
مشترک در بخش روستایی نیز تا پایان ســال گذشته صورت گرفته که در مجموع، 
خدمات رسانی به ۱ میلیون و 38 هزار و 35۰  مشــترک شهری و روستایی در حال 
انجام می باشد. مدیر عامل شرکت گاز استان البرز با اشاره به برخورداری 79۲ هزار و 
987 خانوار شهری از نعمت گاز طبیعی تا پایان سال ۱۴۰3، اظهار داشت:در مجموع 

به  8۶۱ هزار و 337 خانوار در بخش شهری و روستایی گاز رسانی شده است.

 سرپرست شرکت آب منطقه ای چهارمحال و بختیاری تاکید کرد: 

وم صرفه جویی منابع آب و تکمیل  لز
وژه های آبی اولویت دار   پر

شهرکرد-مصطفوی در جلســه ســازگاری با کم آبی چهارمحال و بختیاری، 
بر لزوم تکمیل پروژه های آبی اولویت دار استان و مدیریت مصرف منابع زیرزمینی 
تاکید شد. به گزارش روابط عمومی شــرکت آب منطقه ای چهارمحال و بختیاری، 
مسلم صادقی سرپرست شــرکت آب منطقه ای چهارمحال و بختیاری در حاشیه 
جلسه سازگاری با کم آبی که با حضور اردشــیر آذر معاون هماهنگی امور عمرانی 
استانداری استان برگزار شــد، اظهار کرد: تکمیل پروژه های آبی اولویت دار استان و 
صرفه جویی در منابع آبی به ویژه منابع آب زیرزمینی و چاه ها از جمله مصوبات این 
جلسه به شمار می آیند. سرپرست شرکت آب منطقه ای چهارمحال و بختیاری افزود: 
نصب کنتورهای هوشمند بر روی منابع آب در حوزه های کشاورزی، شرب و صنایع 
نیز یکی دیگر از مصوبات جلسه سازگاری با کم آبی محسوب می شود. وی در پایان 
اظهار امیدواری کرد با حضور منسجم اعضای کارگروه در جلسات آتی مصوبات ذکر 

شده اجرایی شوند.

ع استان ا یلام    برداشت غلات درمزار

ایلام-فرجی برداشت غلات و بویژه گندم و جو در استان همچنان ادامه دارد.  
عارف مدیر زراعت اســتان با بیان این خبر افزود تاکنون بیش از ۱88 هزار تن گندم 
نان و  دوروم  از کشاورزان توسط مراکز خرید و سیلو های خرید گندم خریداری شده 

است.
 وی همچنین افزود خرید گندم تقریبا در مناطق جنوب استان به اتمام رسیده و خرید 
در مناطق شمال استان همچنان ادامه دارد.  مدیر زراعت استان با بیان این مطب که 
در سال جاری زراعی استان ایلام یکی از خشــک ترین سال های کم بارش خودر را 
درطی این چند سال تجربه کرده است خشکسالی مطلق و سرمازدگی و بادزدگی و 

سایر عوامل جوی را مهمترین  عامل کاهش برداشت در استان ذکر کرد.

 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان:

راه حل های رفع مشکلات رسانه های محلی 
خوزستان بررسی می شود

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان با اشاره به نقش  اهواز –محمد مجدم
مهم رسانه های محلی در توسعه پایدار، از برنامه ریزی برای رفع موانع پیش روی این 

رسانه ها خبر داد.
 حسین براتی مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان خوزستان در نشستی با حضور 
سرپرست معاون سیاسی اجتماعی استانداری خوزســتان، بر اهمیت رسانه های 
محلی در آگاهی بخشــی و پوشــش رویدادهای منطقه ای تأکید کرد و گفت: این 
رسانه ها با ارتباط گسترده با مردم و تمرکز بر مسائل محلی، نقش مؤثری در توسعه 

شهروند محوری ایفا می کنند.
وی با اشاره به مشــکلات اخیر نشــریات اســتان، از جمله عدم پرداخت به موقع 
بدهی های دستگاه های دولتی به رســانه ها، الزامات مالیاتی و تأمین اجتماعی، و 
توزیع ناعادلانه آگهی های ثبتی، اعلام کرد: با هماهنگی معاونت سیاسی اجتماعی 
استاندار، جلسه ای با حضور مدیران کل امور مالیاتی، تأمین اجتماعی و ثبت اسناد 

برگزار می شود تا راهکارهای عملی برای حل این چالش ها بررسی شود.
حبیب الله فضل الله پور سرپرست معاون سیاســی اجتماعی استانداری خوزستان 
نیز در این نشست بر لزوم تقویت تعامل دســتگاه های اجرایی با رسانه ها تأکید کرد 
و گفت: بسیاری از مشکلات ناشــی از ناهماهنگی های بین بخشی یا عدم آگاهی از 
قوانین اســت. امیدواریم با ادامه این گفت وگوها، فضای فعالیت رسانه ها در استان 

بهبود یابد.
وی همچنین از خانه مطبوعات و دستگاه های اجرایی قدردانی کرد و خواستار ارتباط 

سازنده تر بین جامعه رسانه ای و نهادهای دولتی شد.

 مدیرکل میراث فرهنگی استان:

وین،  عرصه »دولتخانه صفوی« قز
 پارکینگ نخواهد شد

قزوین-مریم نقدی مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
اســتان قزوین گفت: اختصاص پارکینگ در محوطه تاریخــی دولتخانه صفوی، 
یک سوءتفاهم رســانه ای بود و به هیچ عنوان عرصه دولتخانه را تبدیل به پارکینگ 

نخواهیم کرد.
حجت الاســلام ســید مهدی حســینی اظهار کرد: یکی از مهم ترین دغدغه ها و 
کارویژه های میراث فرهنگی استان قزوین، آزادسازی دولتخانه صفوی و سامان دهی 

آن است.
وی با بیان اینکه ســه بنای مهم در دولتخانه صفوی شامل مجموعه ورزشی تختی، 
دبیرستان پاسداران و ساختمان مخابرات در حال آزادسازی هستند، افزود: احیای 
مجدد دولتخانه صفوی و تعیین تکلیف گراندهتل در دستور کار قرار گرفته و مراحل 

قانونی آن در حال انجام است.
او با اشــاره به تصاویری که از تابلوی پارکینگ در ورودی محوطه تاریخی دولتخانه 
صفوی منتشر شده اســت، بیان کرد: تفاهم نامه ای با اداره کل اوقاف و امور خیریه 
استان قزوین مبنی بر توسعه دولتخانه صفوی و بقعه چهارانبیا در ادوار گذشته بسته 
بود که مراحل اجرایی آن در دست انجام است و بنری که تحت عنوان پارکینگ بقعه 

چهارانبیاء نصب شده بود، برای مراسم روز عرفه بوده است.
حسینی در پایان گفت: در تفاهم نامه فی مابین اداره کل میراث فرهنگی و اداره کل 
اوقاف، احداث پارکینگ درج نشــده و نخواهد شد و براســاس این تفاهم نامه، یک 
بازارچه سنتی در این مکان احداث خواهد شــد و زمین بایر بین گراند هتل و بقعه 

چهارانبیاء نیز به عنوان شبستان روباز در نظر گرفته می شود.

خبر

ساری-فریبا عزیز پور به گزارش روابط عمومی شرکت آب 
منطقه ای مازندران، افراسیاب میرزایی با بیان این که خط انتقال آب 
بین بابلسر و فریدونکنار آخرین قطعه از طرح آبرسانی به شهرهای 
گروه الف از ســد آیت الله صالحی مازندرانی )البرز( است، اظهار کرد: 
این طرح آبرســانی که عملیات اجرایی آن از مرداد ۱۴۰۰ آغاز شد 
از پیشــرفت فیزیکی 5۰ درصدی عبور کرده و در روزهای اخیر نیز 
بستر عبور لوله های این خط از روی رودخانه بابلرود به عنوان یکی از 
بخش های مهم این طرح آبرسانی با نصب پل فلزی 3۲ متری آماده 

شد. وی افزود: کل عملیات مربوط به بسترســازی و اجرای پایه ها، 
ساخت سازه فلزی و نصب آن در ســه ماه انجام و برای اجرای آن نیز 
حدود 8۰ میلیارد ریال اعتبار صرف شد. معاون طرح و توسعه شرکت 
آب منطقه ای مازندران خاطرنشان کرد: این سازه با توجه به گذراندن 
خط انتقال شامل یک خط لوله با قطر ۶۰۰ میلیمتر و یک خط لوله 
با قطر 9۰۰ میلیمتر از روی رودخانه بابلرود از اهمیت بسیار زیادی 
در این طرح برخوردار است و مهم ترین نقطه انفصالی طرح آبرسانی 
به فریدونکنار محسوب می شود. میرزایی درباره فرآیند بسترسازی 

مربوط به این سازه فلزی گفت: بســتر نصب این سازه روی رودخانه 
بابلرود با اجرای چهار شمع به عمق ۱۲ متر آماده سازی شده است. 
وی افزود: عملیات اجرایی این خط انتقــال ۲۰ کیلومتری با وجود 
بدهی قابل توجه به پیمانکاران همچنان بدون توقف در حال اجرا است 
و با همکاری مسوولان شهرستان و استان به دنبال جذب اعتبارات 
بیشتر برای تکمیل این پروژه مهم آبرســانی هستیم. معاون طرح 
و توسعه شــرکت آب منطقه ای مازندران خاطرنشان کرد: تا کنون 
نزدیک به ۱۰ کیلومتر از این خط انتقال اجرا شــده و اجرای مسیر 

باقیمانده نیز در حال انجام است. از ۱۰ هزار متر خط انتقال اجرا شده، 
هشت هزار متر خط موازی با لوله های به قطر ۶۰۰ و 9۰۰ و همچنین 
۲ هزار متر خط لوله ۶۰۰ میلیمتر است. میرزایی اظهار کرد: با توجه 
به زمان بر بودن تکمیل طرح آبرسانی به فریدونکنار به دلیل مسائل 
مالی و شرایط اعتباری، به منظور تسریع در رفع کمبود آب آشامیدنی 
شهروندان فریدونکناری، یک طرح اضطراری در قالب طرح اصلی 
آبرسانی تعریف شده که نصب این ســازه فلزی، سرعت اجرای آن را 

افزایش می دهد.

کرمانشاه-حسنافخارزاده مشترکان پرمصرف که بعضا 
مصرف برقشان چندین برابر الگوی مصرف است باید برق مورد 
نیاز خود را از طریق احداث نیروگاههای تجدیدپذیر فراهم کنند 
که این امر می تواند فشار را از روی سایر مصرف کنندگانی که برق 
را در حد الگو و به صورت بهینه مصرف می کنند برداشته و کمک 
 کند تا صنعت برق بتواند در اوقات ناترازی و ایام اوج بار مساله برق 

کشور را با همکاری بقیه مشترکان منصفانه و عادلانه پیش ببرد.
در حقیقت تحمیل چندین برابری بار از سوی مشترکان پرمصرف 
نباید موجب تحمیل محدودیت به سایر مشترکان شود و چنانچه 
مشــترکان پرمصرف برق خود را از طریق انرژیهای تجدیدپذیر 
تامین نکرده و خود اقدام بــه احداث نیروگاه تجدیدپذیر نکنند، 
قیمت برق آنها بر اســاس خرید برق از نیروگاههای تجدیدپذیر 
محاسبه می شــود. به این معنی که وزارت نیرو به جای آنها برق 

را از ســرمایه گذارانی که نیروگاه تجدیدپذیــر احداث کرده اند 
خریداری و به آنها تحویل می دهد.

اما این قبیل مشــترکان پرمصرف چگونــه می توانند نیروگاه 
تجدیدپذیر احداث کنند که معاون فنی و مهندسی ساتبا پاسخ 
آن را این گونه می دهــد: وزارت نیرو بــرای واگذاری تجهیزات 
نیروگاههای خورشــیدی 5 کیلوواتی به مشترکان تمهیدات 

خاصی اندیشیده است.
پرنده مطلق می گویــد: وزارت نیرو برق تولیــدی یک خانواده 
دارای نیروگاه خورشــیدی 5 کیلوواتی را بــه ازای هر کیلووات 
37۰۰ تومان خریداری می کند، درحالیکه خانواده برق یارانه ای 
و ارزان را از سوی وزارت نیرو دریافت خواهد کرد؛ بنابراین در ادامه 
مشترکانی که خارج از الگو مصرف کنند، محدود می شوند، مگر 
آنکه برق مازاد مورد نیاز خود را از طریق تابلوی برق ســبز و یا با 

احداث نیروگاه تجدیدپذیر تامین کنند.
وی همچنین از برنامــه وزارت نیرو برای واگــذاری تجهیزات 
نیروگاه خورشیدی  5 کیلوواتی با اینورترهای معمولی به ارزش 
در حدود 8۰ تا 85 میلیون تومان بــه خانواده ها خبر داد و افزود: 
البته هزینه های نصب توســط پیمانکاران بخش خصوصی به 

هزینه های ساخت اضافه خواهد شد.
به گفته معاون فنی مهندســی ســاتبا، برای ســاخت نیروگاه 
5 کیلوواتی ۴۰ تا 5۰ مترمربع فضا نیاز اســت که آپارتمانهای 
دارای چند واحد می توانند به صورت اشــتراکی نیروگاه احداث 
کرده و ضمن بهره مند شــدن از درآمد فروش برق آن، از پنلهای 
خورشیدی به عنوان سایه بان کولرهای آبی نیز استفاده کنند و 

سبب بهینه سازی مصرف برق شوند.
وی در پایان گفت: خانواده ها برای تامین برق در ســاعت دارای 

محدودیت بار می توانند از نیروگاههای خورشیدی با اینورترهای 
هیبریدی بهره ببرند و در کنار آن از ذخیره سازها استفاده کرده تا 
امکان تامین برق خانه در تمام ساعات شبانه روز حتی در صورت 

قطع برق شهر برایشان فراهم باشد.

کرمانشاه

مازندران

 مشترکان پرمصرف چگونه می توانند برق خود را تامین کنند؟

 سنندج-فاطمه ملایی مدیــرکل صنعت، معدن و تجارت 
استان کردســتان از عبور این اســتان از فاز ســنتی به سمت 
صنعتی شدن خبر داد و گفت: هم اکنون ۲۶۴9 طرح صنعتی در 
کردستان فعال اند که بیش از ۴3 هزار شغل ایجاد کرده اند و سهم 
بخش صنعت، معدن و تجارت از تولید ناخالص داخلی استان به 

۴۲.5 درصد رسیده است.
بختیار خلیقــی، مدیرکل صنعــت، معدن و تجارت اســتان 
کردســتان، در نشســت وزیر صمت با فعالان اقتصادی استان، 
گفت: استان کردســتان با اتکا به مزیت های استراتژیک مانند 
۲3۰ کیلومتر مرز با عراق، قرارگیری در مسیر کریدورهای مهم 
ترانزیتی، منابع معدنی غنی، نیروی انسانی متخصص و تولید برق 
مازاد بر مصرف، ظرفیت تبدیل شدن به یکی از قطب های صنعتی 

کشور را دارد.
وی با اشاره به فعال بودن ۲۶۴9 طرح صنعتی با سرمایه گذاری 
ثبت شده و اشتغال زایی برای بیش از ۴3 هزار نفر، افزود: از ۱85 

واحد صنعتی در استان، ۶۴ درصد فعال، ۲۶ درصد نیمه فعال و 
۱۰ درصد غیرفعال هستند.

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: کردســتان در حوزه 
معدن نیز، 39۴ پروانه بهره برداری صادر شــده که ۲۱۱ معدن 
فعال و ۱5۴ معدن غیرفعال اند و همچنیــن در بخش تجارت، 
ســالانه 5.5 تا ۶ میلیارد دلار مبادلات مرزی با اقلیم کردستان 

عراق انجام می شود.
خلیقی با بیان اینکه ســهم صنعت، معدن و تجــارت از تولید 
ناخالص داخلی ۴۲.5 درصد و از اشتغال استان 37 درصد است، 
یادآور شــد: این حوزه طی سه سال گذشــته به عنوان دستگاه 

اجرایی برتر استان در اشتغال زایی شناخته شده است.
وی از پروژه های پیشران صنعتی نیز به ۱8 طرح در زنجیره فولاد 
با سرمایه گذاری ۶5۶ هزار میلیارد ریال و اشتغال زایی ۶۲۰۰ نفر 
اشاره کرد و بیان کرد: توسعه معادن، صنایع فولادی و لاستیک 

بارز از جمله برنامه های راهبردی آتی اند.

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت کردســتان گفت: پتروشیمی 
کردستان، کارخانه ســیمان با ظرفیت تولید یک میلیون تن، و 
شرکت زرکوه با تولید سالانه پنج تن شمش طلا )5۰ درصد تولید 

طلای کشور( از مهم ترین صنایع فعال استان است.
خلیقی همچنین کمبود زمین صنعتی مناسب )8۲ مترمربع در 
برابر میانگین کشــوری ۱8۰ متر(، تخصیص ناکافی تسهیلات 
)فقط ۲8۰ میلیارد از 35۰۰ میلیارد تقاضا( و مشکلات ارزی را از 

چالش های پیش روی توسعه صنعتی استان دانست.
به گفته وی، کردستان با تولید ۱۱5۰ مگاوات برق در برابر مصرف 
۶5۰ مگاوات، نه تنها نیاز خود را تأمین می کند، بلکه خواســتار 
رفع موانع قطع برق صنایع شد. در پایان، خلیقی از عملکرد بالای 
اســتان در وصول حقوق دولتی معــادن )۲8۶۰ میلیارد تومان 
در برابر هدف ۲۰۰۰ میلیارد( ســخن گفت و خواستار بازگشت 
عادلانه سهم استان از این درآمدها شد؛ چراکه تنها ۱۰۰ میلیارد 

تومان از سهم ۱5 درصدی به استان بازگشته است.

کردستان
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت کردستان اعلام کرد:

ح فعال      شتاب صنعتی شدن کردستان با 2هزار و 649 طر

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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مدیر برنامه ریزی و پشتیبانی خرید فولاد مبارکه:

ورت حیاتی برای ایمنی و برندسازی ملی در صنعت فولاد است   بومی سازی ضر

اصفهان-مریم مومنی مدیر برنامه ریزی و پشتیبانی خرید 
فولاد مبارکه، در آغاز بــه کار دبیرخانه کارگروه فنی و تخصصی 
برندســازی ایمیدرو در فولاد مبارکه، بر اهمیت بومی ســازی 
به عنوان یک ضرورت حیاتی تأکید کــرد و گفت: این فرآیند نه 
تنها ایمنی کشور را در برابر تحریم ها و نوســانات ارزی افزایش 

می دهد، بلکه به توانمندســازی صنعتی و برندســازی ملی نیز 
کمک می کند.

سعید عابدی، مدیر برنامه ریزی و پشتیبانی خرید فولاد مبارکه 
در آغاز بــه کار دبیرخانه کارگروه فنی و تخصصی برندســازی 
ایمیدرو در این گروه صنعتی اظهار کرد: بومی ســازی امروز یک 
انتخاب نیست، بلکه یک ضرورت حیاتی است که باید بر روی آن 

تمرکز کنیم و برندسازی را به آن اضافه نمائیم.
وی ادامه داد: بومی سازی مانند واکسیناسیون کشور و صنعت در 
مقابل گزندهای خارجی عمل می کند؛ این فرآیند ایمنی کشور 
در مقابل تحریم ها و نوسانات ارزی را افزایش می دهد، توانمندی 

صنعتی ایجاد می کند و کشور را صاحب تکنولوژی می سازد.
مدیر برنامه ریزی و پشــتیبانی خرید فولاد مبارکه اضافه کرد: 
بومی سازی مســیری برای برندسازی اســت که توان ساخت 
داخل را اثبات می کند، هزینه ها را کاهش می دهد، وابستگی را 
به توانمندسازی تبدیل می کند و ضمن توسعه سبد محصولات 

کشور، اشتغال زایی گسترده ایجاد می کند.
وی با بیان اینکه معضلات بومی سازی شامل پایین بودن مقدار 
سفارشــات و عدم صرفه اقتصادی تولید، عدم پوشــش ریسک 
شرکت ها، ضعف حمایت های نهادی و اطلاع رسانی و همچنین 
سختی اخذ مجوزها و مشکلات تولید است، گفت: در دبیرخانه 
بومی ســازی تأکید داریم که تجمیع تقاضا می تواند معضلات را 
کاهش دهد؛ این اقدام تولیــد را اقتصادی می کند، قیمت نهایی 
مصرف کننده را کاهــش می دهد، کیفیــت را از طریق رقابت و 
تخصص گرایی افزایش خواهد داد و اتلاف وقت و منابع را کاهش 
می دهیم. عابــدی تصریح کرد: انتظار داریــم دبیرخانه با ایجاد 
بانک اطلاعاتی نیازهای بومی سازی، شرکت های دانش بنیان را 
با نیازها آشــنا کند. همچنین راه اندازی پلتفرم تجمیع تقاضا با 
تضمین خرید مواد اولیه و استقرار نظام مدیریت ارزیابی کیفیت 
ضروری است. وی با بیان اینکه بومی سازی بدون حمایت دولت 
و نهادهای دولتی ادامه نخواهد یافت، اضافه کرد: سیاســت های 

حمایتی باید هوشمند، مشخص و شفاف باشند تا بومی سازی از 
یک واکنش موقت به استراتژی پایدار تبدیل شود و در نهایت به 

جریانی ملی و ماندگار بدل گردد.
مدیر برنامه ریزی و پشــتیبانی خرید فولاد مبارکــه ابراز کرد: 
سیاست های حمایتی پیشنهادی شــامل اعطای خط اعتباری 
ویژه برای پروژه های بومی سازی، تسهیلات بانکی، تأمین مالی 
توســط صندوق های خطرپذیر، تخفیف عــوارض واردات مواد 
اولیه، مشوق های مالیاتی، پشــتیبانی از صادرات بومی سازان، 
اعطای امتیاز ویژه برای شــرکت های مصرف کننده محصولات 

بومی است.
وی ادامه داد: ساخت اکوسیســتم بومی سازی نه تنها موجب بقا 
بلکه باعث برندسازی ملی خواهند شــد. حمایت صنایع بزرگ 
و دولت لطف به شــرکت ها نیست، بلکه ســرمایه گذاری برای 
تاب آوری، ارتقای کیفیت و دســتیابی به آینده ای مســتقل و 

روشن است.

 مدیر منطقه بافت تاریخی شهرداری یزد:

       کیفیت بخشی به سکونت در بافت تاریخی اولویت شهرداری یزد است

معاون طرح و توسعه شرکت آب منطقه ای مازندران:

ح آبرسانی به فریدونکنار نصب شد مهم ترین سازه فلزی طر

 یزد –ســمیه شــرف دینی مدیر منطقه بافت تاریخی 
شــهرداری یزدگفت : عدم ســکونت کامل در بافت تاریخی، 
کیفیــت زندگی در ایــن بافت را تحــت تاثیــرات منفی قرار 

می دهد.
علیرضا نقوبا بیان این خبر اظهار داشــت: عدم سکونت کامل 
در بافت تاریخی، کیفیت زندگــی در این بافت را تحت تاثیرات 
منفی قرار می دهد،به همین منظــور افزایش کیفیت زندگی 
در بافت تاریخی، ضرورت وجود فضاهای فرهنگی و ورزشــی، 
پارکینگ و سایر فضاهای شهری مشهود بود که امکانات خوب 
ورزشــی همچون زمین چمن مصنوعی روباز، کف ســازی و 

پیاده روسازی با مصالح سنتی با همکاری میراث فرهنگی و راه 
و شهرسازی در دستور کار قرار گرفت.

وی احداث پارکینــگ های درون محلــه ای را از اقدامات مهم 
برای تســهیل در ســکونت و تردد در بافت تاریخی دانست و 
افزود: این اقدام با با اعتبار 5۰۰ میلیارد ریال هزینه آزادسازی 

در دستور کار قرار گرفت.
نقوی، پیاده روســازی با اعتبــار ۴55 میلیارد ریــال در بافت 
تاریخی شهر و کف سازی با مصالح سنتی با اعتبار 3۴ میلیارد 
ریال در تعامل بــا اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دســتی و 
گردشگری و اداره کل راه و شهرسازی را قدم دیگری در جهت 

حفظ سکونت در بافت تاریخی شهر عنوان کرد.
مدیرمنطقه بافــت تاریخی شــهرداری یزدتصریح کرد : پس 
از سیل سال های گذشــته اقداماتی همچون لوله گذاری دفع 
آب های ســطحی به رودخانه مرکزی و انتقال بخشی از آن به 
طور اصولی به قنات ها با ۲۲5 میلیارد ریال و اعتبار کلی ۱۰۰۰ 

میلیارد ریال انجام شد.
وی بازآفرینی مکان های هویتی مانند آرامســتان جوی هرهر 
را از مهمترین اقدامات پیش رو عنوان کرد و گفت: آرامســتان 
جوی هرهر یکی از مجموعه های تاریخی ارزشــمند در سطح 
ملی است که از ســال ۱۴۰۰ تاکنون ۴5۰ میلیارد ریال برای 

تبدیل آن به مجموعه بــزرگ فرهنگی درمنطقه بافت تاریخی 
شهرداری هزینه شــده و نیازمند همکاری سازمان بازآفرینی 
شهری ایران در به ثمر رســاندن این پروژه تاریخی و فرهنگی 

است.
گفتنی است: مدیر منطقه بافت تاریخی شهرداری یزد در سفر 
عبدالرضا گلپایگانی معاون وزیر راه و شهرســازی و مدیرعامل 
شــرکت بازآفرینی شــهری ایران ضمن بیان گزارش اقدامات 
انجام شده در حوزه مرمت و حفظ بافت تاریخی یزد با همکاری 
اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان، بر 

سکونت یزدی ها در بافت تاریخی یزد تاکید کرد .



تثبیت چگونه تورم را کاهشی کرد؟
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پرست جدید بیمه معلم معرفی شد سر
رضا مصطفوی روز شــنبه مورخ ۱۷ خرداد ۱۴۰۴، به عنوان سرپرست 

جدید شرکت بیمه معلم معرفی شد.
به گــزارش خریــدار، این نشســت با حضور ســعید صحــت رئیس 
هیات مدیره و ســعیدجبلی، هادی گنج خانلو و داوود الماسی اعضای 
هیات مدیره، معاونان و مدیران این شــرکت و ابراهیم لطفی مدیر امور 
مدیران موسســه صندوق ذخیره فرهنگیان و امیرعلی زعیمی معاون 

امور شرکت ها و مجامع هلدینگ سرمایه گذاری فرهنگیان برگزار شد.
در این جلســه ضمن قدردانی از تلاش ها و اقدامــات امینی در بهبود 
ســودآوری و تقویت پورتفوی، مصطفوی که پیش از این در کســوت 
قائم مقــام بیمه معلــم فعالیت می کــرد، به عنوان سرپرســت جدید 
این مجموعه منصوب شــد.مصطفوی از مدیران ارشــد صنعت بیمه با 
بیش از دو دهه ســابقه مدیریــت، پژوهش و آمــوزش در حوزه بیمه 
اســت. او پیش تر مدیرعامل بیمه میهن بوده اســت و در بیمه مرکزی، 

شرکت های بیمه آسیا و ایران نیز سابقه مدیریتی دارد.
گفتنی اســت امینی ماموریتش پس از دو ســال در بیمه معلم به پایان 
رسید و طی این مدت دســتاوردهای متعددی را از مهندسی پورتفوی 
با هدف افرایش سودآوری گرفته تا افزایش ســهم بازار در کارنامه این 

شرکت به ثبت رسانده است.

بانک ملت برای تصمیم گیری جهت افزایش 
ود سرمایه به مجمع می ر

بانک ملت ســهامداران خود را برای شــرکت در مجمع عمومی عادی 
ســالیانه فراخواند. این مجمع در روز شــنبه مورخ ۳۱ خرداد ماه سال 

۱۴۰۴ در مرکز همایش های بین المللی رایزن برگزار می گردد.
به گزارش خریدار، دســتور جلســه مجمــع عمومی عادی ســاعت 
۸ صبح جهت اســتماع گزارش هیئت  مدیره و بازرس قانونی، تصویب 
صورت های مالی، انتخاب حسابرس و بازرس قانونی، انتخاب روزنامه، 
تعیین حق حضور و پاداش خواهد بود.لازم به ذکر است امکان مشاهده 
زنده رویدادها و آگاهــی از تصمیمات مجمع، از طریــق پایگاه اطلاع 

رسانی به آدرس www.bmcast.ir فراهم شده است.
گفتنی اســت مجمــع عمومی فوق العــاده جهت تصمیــم گیری در 
خصوص افزایش سرمایه روز شنبه ۳۱ خرداد ماه سال جاری ساعت ۱۰ 

صبح در همان محل برگزار خواهد شد.

گزارش نبض بورس از فعالیت ماهانه بانک 
 پاسارگاد، رشد درآمد عملیاتی بانک پاسارگاد 

در اردیبهشت 1404
بانک پاســارگاد در گزارش فعالیت ماهانه اردیبهشــت ماه ۱۴۰۴ در 
کدال، درآمد محقق شــده این ماه را بیش از ۱۶ هــزار میلیارد تومان 
اعلام کرد.به گزارش خریدار، بانک پاســارگاد با نماد وپاسار در گزارش 
ماهانه منتهی به ۳۱ اردیبهشــت ماه۱۴۰۴ در کــدال، ارقام مربوط به 
میزان درآمدهای ناشــی از تســهیلات اعطایی ، اوراق بدهی، درآمد 
سپرده گذاری و درآمد کارمزد را ارائه کرد. بر اساس این گزارش، درآمد 
محقق شده بانک پاسارگاد از گزینه های مذکور در اردیبهشت ماه بیش 
از ۱۶ هزار میلیارد تومان به ثبت می رســد که نسبت به مدت مشابه ماه 
قبل با رشد همراه بوده است. بیشــترین بخش از درآمد این بانک ناشی 
از تســهیلات اعطایی با درآمدی معادل ۱۵ هزار میلیــارد تومان بوده 
که نســبت به ماه قبل آن رشد داشته است. این تســهیلات اعطایی از 
فروش خدماتی مانند اقساطی، جعاله، مرابحه، اجاره به شرط تملیک، 
مشارکت مدنی، بدهکاران بابت اعتبارات اســنادی، تسهیلات ارزی و 
غیره بوده است. درآمد سپرده گذاری بانک پاسارگاد در اردیبهشت ماه 
۲۰ میلیارد تومان بوده اســت که نسبت به مدت مشــابه ماه قبل رشد 
داشته است.درآمد اوراق بدهی بانک پاســارگاد نیز در این ماه معادل 
۱۰۰ میلیارد تومان بــوده  و درآمد کارمزد نیز معــادل ۷۱۰ میلیارد 
تومان بوده که هر یک از این گزینه ها برای بانک پاسارگاد نسبت به ماه 

قبل آن رشد داشته است. 

یک دهه غفلت از ابزارهای بلندمدت تأمین 
مالی تولید در بانک ها

از حدود دوازده سال قبل ارائه تســهیلات بلندمدت در سیستم بانکی 
متوقف شده اســت.هم اکنون حدود ۸۰ تا ۸۵ درصد تأمین مالی کشور 
از طریق نظام بانکی انجام می شــود، بر این اساس سهم بازار سرمایه در 

تأمین مالی آن چنان چشم گیر نیست.

برخی تأکید دارند که بازار ســرمایه به دلیل ماهیت غیرتورمی آن باید 
جایگزین نظام بانکی در تأمین مالی اقتصاد شود، این درحالی است که 
در سوی مقابل تعدادی کارشناسان معتقدند در بسیاری از کشورهای 
توســعه یافته همچنان نظام بانکی نقش محــوری تأمین مالی اقتصاد 
را به عهــده دارد و نمی توان در اقتصاد بانک محور ایران نقش سیســتم 
بانکی را نادیده گرفت.در ادامه به کانالهای موجود در بازار ســرمایه در 

خصوص تأمین مالی خواهیم پرداخت.
۱ ـ در بازار سرمایه ایران، کانال های تأمین مالی مختلفی فعال هستند، 
مهم ترین و بزرگ ترین مســیر، انتشــار و واگذاری اوراق است که بخش 
عمده آن توســط دولت انجام می شــود، برای مثال، در ســال گذشته 
حدود ۳۵۰ هــزار میلیارد تومان )همت( اوراق منتشــر شــد که از این 
میزان، تقریباً ۵۰ درصد متعلق به بخــش غیردولتی و ۲۰ درصد متعلق 
به دولت بود.جالب اینکــه حتی از این بخش دولتــی، حدود ۸۰ درصد 
صرف بازپرداخــت بدهی های قبلی شــد و منابع خالــص جدید برای 
دولت حدود ۵۰ ـ ۶۰ همــت بود. بخش خصوصــی و نهادهای عمومی 
غیردولتی )مثل صندوق های بازنشســتگی( هم حدود ۷۰ همت سهم 
داشــتند.۲ ـ از ســوی دیگر تأمین مالی جمعی در ایران تقریباً سه سال 
است که آغاز شده اســت، اما سال گذشــته جهش جدی پیدا کرد. این 
ابزار با تضمین اصل پول ایجاد شــده و حدود ۱۰ همت تأمین مالی انجام 
داده است. فرآیند آن سریع اســت و بازدهی خوبی ارائه داده که حتی از 
نرخ تورم بالاتر بوده اســت، اما چالش مهم آن این اســت که بازار ثانویه 
ندارد و سررســیدها کوتاه مدت اند )۶ تا ۱۲ ماه(، یعنی بیشــتر مناسب 
سرمایه در گردش است تا ســرمایه گذاری بلندمدت.۳ ـ سال گذشته در 
شرکتها حدود ۶۰۰ همت افزایش ســرمایه  عمدتاً از محل سود انباشته 
شرکت ها صورت گرفته است، آن هم به دلیل معافیت مالیاتی این روش 
تقاضا برای آن افزایش یافته اســت، در واقع، این افزایش سرمایه بیشتر 
یک اقدام حسابداری است تا جذب منابع مالی جدید. از این مقدار، شاید 
کمتر از ۳۰ درصد واقعاً به تأمین مالی جدید برای پروژه ها منجر شــده 
باشد، به همین دلیل، باید به دنبال افزایش سرمایه از محل آورده نقدی یا 
سلب حق تقدم برای ورود سرمایه گذاران جدید باشیم، که البته نیازمند 

جذابیت اقتصادی، بازدهی مناسب و اعتمادسازی در بازار است.

شعبه

 مقام ارشــد صندوق بین المللی پول)IMF( می گوید 
که جنگ تجاری جهانی که رئیــس جمهوری آمریکا 
به راه انداخته اســت، چالشــی به مراتــب بزرگ تر از 
کووید-۱۹ برای بانک های مرکزی اقتصادهای نوظهور 
اســت.گیتا گوپینات، یکی از مقامات ارشــد صندوق 
بین المللی پول بر این باور اســت که شــوک ناشی از 
جنگ تجــاری که دونالــد ترامپ ، رئیــس جمهوری 
آمریکا بــه راه انداخته اســت، روی بانک های مرکزی 
بازارهای نوظهور »اثــری تفاضلی« بر جای می گذارد. 
این در حالی است که در دوران همه گیری کووید-۱۹، 
بانک های مرکزی به ســرعت توانستند سیاست پولی 

خود را تسهیل کنند.
گوپینــات که معــاون اول مدیــر اجرایــی صندوق 
بین المللی پــول محســوب می شــود، در گفت وگو 
بــا فایننشــال تایمز گفته اســت که تاثیــر غیرقابل 
پیش بینــی تعرفه ها بر اقتصادهای در حال توســعه و 
بازارهای جهانی، وظیفه بانک های مرکزی را دشوارتر 

خواهد کرد.وی با اشــاره به شــوک ناشی از 
تعرفه ها گفــت: این بار چالــش پیش  روی 
آنها )بانک های مرکــزی بازارهای نوظهور( 
در مقایســه با دوران همه گیــری، بزرگ تر 
خواهــد بود.سیاســتگذاران بانک مرکزی 
آمریکا)فــدرال رزرو( گفته انــد مادامی که 
مطمئن نشــوند که تعرفه ها آتــش تورم را 

بیش از پیش شــعله ور نخواهد کرد، برای کاهش نرخ 
بهره آمادگی ندارنــد. برخی پیش بینــی کرده اند که 
تورم در آمریکا بــه دلیل تاثیر تعرفه هــای ترامپ، در 
کوتاه مدت افزایــش می یابد؛ مســئله ای که احتمالا 
کالاهایی همچــون کفش و گوشــی همــراه را برای 

آمریکایی های طبقه متوسط گران تر خواهد کرد.
در ســوی دیگر، بانک مرکزی انگلیس و بانک مرکزی 
اروپا بــا توجه به کُند شــدن تورم نســبت به ســقف 
مشاهده شده در سال ۲۰۲۲ و همچنین رکود یا کاهش 
رشد اقتصادی، به سمت تســهیل سیاست پولی تغییر 

مســیر داده اند.گوپینات اضافه کــرد: با این 
حال، در بازارهای نوظهور که از قضا با موانع 
تجاری بزرگ تری روبه رو هســتند، شرایط 
بیشتر به یک »شــوک تقاضا« شباهت دارد 
که به معنای کاهش تورم و رشــد اقتصادی 

است.
به نوشته فایننشال تایمز، شــرایط با شروع 
همه گیری کرونا متفاوت اســت؛ در آن برهه بیشــتر 

بانک های مرکزی جهان نرخ بهره را کاهش دادند.
وی تاکید کــرد: در مواجهــه با چنین شــرایطی، در 
نهایت کار به سیاســت های مالی انقباضی می انجامد 
و بازارهای نوظهور به طور مشــخص نسبت به چنین 

تغییراتی در بازارهای جهانی حساس هستند.
ارز و ســهام بازارهای نوظهور در دو ماه نخست پس از 
اعلام تعرفه های ترامپ، به طور گسترده ای احیا شدند 
زیرا ســرمایه گذاران به رغم مخاطرات ناشی از افزایش 
نرخ بهره در کشورهای توســعه یافته و خروج سرمایه، 

روی آزادی عمــل بانک های مرکزی بــرای تحریک 
اقتصاد داخلی خود شرط بندی کردند.

با این حال، ســازمان توســعه و همکاری اقتصادی در 
گزارشی هشدار داد که »خطر ســرازیر شدن سرمایه 
مخرب به بــازار اقتصادهــای نوظهــور افزایش یافته 
است.«گوپینات اما یادآور شــد که بانک های مرکزی 
بازارهای نوظهور اعتبار خود را به مرور زمان به دســت 
آورده  و تعدادی از آنها نیز به سمت اتخاذ سیاست پولی 
مبتنی بر »هدف گذاری تورمــی« روی آورده اند که به 

گفته وی، اقدامی بسیار مثبت است.
وی اضافه کرد: در مقایســه با اقتصادهای پیشــرفته، 
مولفه های جهانــی برای آنها همچنــان محرک های 
بزرگ تری هســتند و بنابراین زمانی کــه وارد فضایی 
با تغییرات گســترده در سیاســت اقتصــادی جهان 
می شــویم، این بانک های مرکزی با چالــش روبه رو 
خواهند شد. به این چالش باید ابهام در شرایط شرایط 

ژئوپلیتیکی را نیز اضافه کنید.

 بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران اعلام کرد که از 
طریق مرکز مبادله ارز و طلای ایران و در جهت تشویق 
به ســرمایه گذاری برای تولید، ابزار جدید و مهم پیش 
فروش ارز و بازار معاملات امتیاز صادراتی را معرفی می 
کند.در سال »ســرمایه گذاری برای تولید« و با هدف 

افزایش صــادرات غیرنفتی و رونق تولیــد، ابزار پیش 
فروش ارز روشی برای تأمین مالی صادرات است که در 
کنار سایر روش های تأمین مالی معرفی شده در مرکز 
مبادله ایران، نیازهای ریالی تولیدکنندگان را برطرف 
می کند.همچنین برای اجرای سیاســت های تجاری 

وزارت صنعت، معدن و تجارت جهت تشویق صادرات، 
بازار معاملات امتیاز صادارتی طراحی شده است.

این بازار بســتری بــرای مدیریت عرضــه و تقاضای 
نیازهای ارزی صادرکنندگان و وارد کنندگان اســت. 
همچنین راه اندازی بازار معاملات امتیاز صادراتی، به 

تفکیک سیاست های ارزی و سیاست های تجاری در 
کشور کمک خواهد کرد.

بر همین اســاس روز چهارشــنبه )۲۱ خرداد ماه( در 
مراسمی با حضور متولیان این حوزه و اصحاب رسانه، 

ابزارهای جدید مرکز مبادله ایران رونمایی می شود.

پول

ارز

خریدار  بانک مرکزی با اجرای سیاســت 
تثبیت اقتصادی، کنترل رشــد نقدینگی و 
ثبات نرخ ارز توانست تورم را در سال ۱۴۰۳ 
بــه ۳۵.۸ درصد کاهش دهــد؛ افتی ۱۱.۷ 
واحدی نســبت به ســال قبل که نشانه ای 
از موفقیــت برنامه های پولی در شــرایط 

پیچیده اقتصادی و سیاسی است.
 کنترل نرخ تورم یکــی از محورهای اصلی 
برنامه های اقتصــادی دولت  بوده اســت. 
بانــک مرکزی هم بعــد از تجربــه ناموفق 
سال گذشته در آزادسازی نرخ ارز بار دیگر 
سیاست تثبیت نرخ ارز را در دستور کار قرار 
داد و بــا تدوین و اجرای مجدد »سیاســت 
تثبیت اقتصادی«، تلاش کرده اســت تا با 
کنترل مؤلفه های کلیدی تــورم زا، زمینه 

کاهش نرخ تورم را فراهم کند.
در این چارچــوب، تمرکز بر کنترل رشــد 
نقدینگی، تثبیت نرخ ارز در بازار ارز تجاری 
و تقویت حکمرانی ریال، از جمله محورهای 
کلیدی سیاســت های بانــک مرکزی بوده 
که به گفته کارشناســان، نقش بسزایی در 
کاهش فشارهای تورمی به ویژه تورم ناشی 

از فشار تقاضا ایفا کرده اند.

کاهش 11.7 درصدی نرخ تورم در سال 
140۳ نسبت به سال قبل 

بررسی ها نشــان می دهد که بانک مرکزی 
از اواخر ســال ۱۴۰۱، راهبرد »ثبات سازی 
اقتصــاد« را به عنــوان چارچــوب اصلی 
سیاســت گذاری پولــی و ارزی خــود در 
دســتور کار قرار داد. برآیند این سیاست ها 
و اقدامات، کاهش قابل توجــه نرخ تورم در 

سال های ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ را رقم زد.
بر پایه آمارهای رســمی، نرخ تورم در پایان 
ســال ۱۴۰۲ با کاهش ۵.۷ واحد درصدی 
نسبت به ســال قبل، به ۴۷.۴ درصد رسید. 

این روند در ســال ۱۴۰۳ نیز ادامه یافت و 
نرخ تورم با کاهش چشــمگیر ۱۱.۷ واحد 
درصدی، بــه ۳۵.۸ درصد در پایان ســال 
رســید؛ موضوعی که حکایت از اثربخشی 

سیاست های تثبیتی بانک مرکزی دارد.
این در حالی است که در اردیبهشت ۱۴۰۴، 
نــرخ تــورم دوازده ماهه بــا افزایش جزئی 
به ۳۶.۸ درصد رســید. با این حــال، بانک 
مرکزی همچنان بــر اجــرای برنامه های 
ضدتورمی خود در حــوزه مدیریت بازار ارز 
و سیاســت های پولی، نظارتــی و اعتباری 

تأکید دارد.

ثبات بخشی به بازار ارز؛ محور اصلی 
سیاست ارزی بانک مرکزی

بانک مرکزی در حــوزه بازار ارز، تثبیت نرخ 

ارز در بازار ارز تجاری را در اولویت قرار داده 
است. در کنار این اقدام، سایر سیاست های 
ارزی نظیر تداوم تأمین کالاهای اساســی، 
دارو و تجهیزات پزشــکی بــا ارز ترجیحی، 
تأمین ارز سایر کالاها بر اساس اولویت های 
مشــخص، و هدایت نرخ رســمی حواله و 
اسکناس به سمت سطوح تعادلی، پیگیری 

شده است.
همچنیــن، مداخلــه هدفمنــد در بــازار 
غیررســمی ارز، تقویت عرضه ارز از طریق 
مدیریت منابع ارزی و بازگشــت ارز حاصل 
از صــادرات، و افزایش ذخایــر طلا و بهبود 
کیفیت ذخایر ارزی کشور، از دیگر اقدامات 
مؤثر بانک مرکزی بوده اســت؛ اقداماتی که 
در شــرایط محدودیت های بین المللی، از 

اهمیت دوچندان برخوردار است.

کنترل نقدینگی، اصلاح ترازنامه 
بانک ها و هدایت اعتبار؛ برنامه های 

پولی بانک مرکزی
در حوزه سیاســت های پولــی و نظارتی، 
بانک مرکزی تمرکز ویژه ای بر کنترل رشد 
نقدینگی به عنوان موتور اصلی تورم داشته 

است. 
در این راســتا، اصلاح کیفی و کمی ترازنامه 
بانک هــا و اعمال ضوابط کنتــرل مقداری 
بر دارایی هــا و بدهی های نظــام بانکی، در 

دستور کار قرار گرفت.
همچنین، اجرای عملیــات بازار باز، تنظیم 
رابطــه مالی بیــن دولت، بانک هــا و بانک 
مرکزی، انتشار ابزارهای نوین سیاست پولی 
نظیــر اوراق ودیعه و اوراق مصــون از تورم، 
ساماندهی شــبکه بانکی، و پیگیری برنامه 

اصلاح نظام بانکی نیز جزو اقدامات مهم در 
این بخش به شمار می رود.

بانــک مرکزی همچنین سیاســت هدایت 
اعتبار را با هدف تقویــت تولید دنبال کرده 
و با راه اندازی حساب ویژه تأمین سرمایه در 
گردش )جهش تولیــد(، ابزارهای زنجیره 
تولید مانند اوراق گام و بــرات الکترونیکی 

را توسعه داده است.

حکمرانی ریال؛ کنترل جریان های 
مالی با توسعه سامانه های نظارتی

در کنــار این اقدامات، بانــک مرکزی برای 
تقویت حکمرانی ریال و کنترل جریان های 
مالی و سرمایه ای مرتبط با بازارهای دارایی، 
اقداماتی نظیر توسعه سامانه های مبارزه با 
پولشویی، بهینه سازی سامانه های ارزی، و 
ارتقاء پایگاه های داده اعتبارســنجی را در 

دستور کار قرار داده است.
هدف از ایــن برنامه ها، مدیریت شــفاف و 
دقیــق تراکنش های بانکــی، جلوگیری از 
فرار ســرمایه از مســیرهای غیررســمی و 

تقویت انضباط مالی در اقتصاد کشور است.

در صورت شکست مذاکرات ایران و 
آمریکا؛ بانک مرکزی چه خواهد کرد؟

 بررســی های خبرنگار ما نشان میدهد که 
در صورت عدم حصــول توافق در مذاکرات 
ایران و آمریکا، بانک مرکزی همچنان برنامه 
تثبیت نرخ ارز و تأمین ارز موردنیاز کشــور 
با اولویت بندی مشــخص و در قیمت هایی 
متناســب با واقعیت های اقتصادی را دنبال 

خواهد کرد. 
همچنین، کنترل تقاضــا از طریق مدیریت 
نقدینگی و اســتمرار سیاست های تثبیتی 
در صدر برنامه های بانــک مرکزی و دولت 

قرار دارد.

ونا برای بانک های مرکزی بازارهای نوظهور صندوق بین المللی پول بررسی کرد؛جنگ تجاری ترامپ چالشی بزرگ تر از کر

وش ارز و بازار معاملات امتیاز صادراتی ونمایی از ابزار جدید پیش فر ر

علی فروزان فر  یک مقام مسئول با تأکید 
بر ضرورت بازطراحی ســاختار تأمین مالی 
کشور، خواستار ایفای نقش پررنگ تر بازار 
ســرمایه در حمایت از طرح های توسعه ای 
و همچنیــن حرکت به ســوی تأمین مالی 

هدفمند و پایدار شد.
 محمد شــیرجیان، معاون سیاست گذاری 
پولــی بانــک مرکــزی، در آئیــن افتتاح 
هفدهمیــن نمایشــگاه بین المللی صنعت 
مالی )بورس، بانــک و بیمه(، بــا تأکید بر 
اهمیت بازطراحی ســاختار تأمین مالی در 

کشور، اظهار کرد: بازار سرمایه باید به عنوان 
یکی از دو بال اصلی نظام تأمین مالی کشور، 
نقشــی پررنگ در تأمین مالــی طرح های 
پروژه هــای  و  زیرســاختی  توســعه ای، 

بلندمدت ایفا کند.
وی با اشــاره به ماهیت بلندمــدت تأمین 
مالــی از طریــق بــازار ســرمایه، تصریح 
کــرد: فعــالان این حــوزه باید بــا نگاهی 
بلندمدت و با کیفیت، وارد این بازار شــوند 
و از ظرفیت هــای آن در خدمــت توســعه 

اقتصادی کشور بهره ببرند.

معاون سیاســت گذاری پولی بانک مرکزی 
در ادامه افزود: در مقابل، بازار پول شــامل 
بانک هــا، نهادهــا و مؤسســات اعتباری، 
وظیفه تأمین مالی کوتاه مدت و پشتیبانی از 
تداوم فعالیت بنگاه های اقتصادی را برعهده 
دارد. چرا که منابع در دسترس در این بازار 
ماهیتاً کوتاه مدت هستند و تخصیص آن ها 
باید بر اساس توازن منابع و مصارف صورت 
گیرد تا از بروز آثار منفــی پولی جلوگیری 
شود.شــیرجیان بــا تأکیــد بــر ضرورت 
اصلاحات ساختاری در صنعت مالی کشور، 
اظهار کرد: باید ابزارهای مالی توســعه پیدا 
کنند تا هر یک از اجزای بازارهای مالی، اعم 
از بازار سرمایه و بازار پول، متناسب با نقش 
واقعی خود در اقتصاد فعال شوند و به بخش 

واقعی اقتصاد خدمت رسانی کنند.
وی ادامــه داد: علاوه بر اصلاحــات درونی 
صنعت مالــی، بایــد در ســطح کلان نیز 
تحولات جدی اتفاق بیفتد. بــه گفته وی، 
یکی از چالش هــای اصلی اقتصــاد ایران 
در ســال های گذشــته، نبود اولویت های 
مشخص در برنامه های توســعه اقتصادی 
بوده است. این مســئله سبب شده است که 
صنعت مالی کشــور، جهت گیری روشنی 
برای تخصیص منابع نداشــته باشد و نتواند 
بیشترین ارزش افزوده را برای اقتصاد ایجاد 

کند.او بــا ارائه آماری در خصــوص تأمین 
مالی ارزی کشــور گفت: در ســال ۱۳۹۸، 
حدود ۳۹ میلیارد دلار تأمیــن مالی ارزی 
صورت گرفته که این عدد در ســال ۱۴۰۲ 
بالغ بر ۷۸ میلیارد دلار و در ســال ۱۴۰۳ به 
۶۵.۵ میلیارد دلار رسیده و نشان از رشدی 
۶۷ درصدی دارد. با این حال، این رشــد در 
بخش واقعــی اقتصاد، خصوصــاً صنعت و 

کشاورزی، مشاهده نشده است.
وی ادامــه داد: برای نمونــه، ارز تخصیصی 
به بخش صنعت از ۸ میلیارد دلار در ســال 
۱۳۹۴ به ۴۳ میلیارد دلار در ســال ۱۴۰۳ 
افزایش یافته اســت، اما تحولی متناســب 
با این رشــد در صنعت رخ نداده اســت. یا 
در بخــش کشــاورزی نیــز، تخصیص ارز 
از ۴ میلیارد دلار در ســال ۱۳۹۸ به ۱۵.۱ 
میلیارد دلار در ســال ۱۴۰۳ افزایش یافته، 
اما رشــد بخش کشــاورزی متناسب با این 

رشد ارزی نبوده است.
شــیرجیان علت این عدم تطابــق را نبود 
اولویت بندی صحیح در اقتصاد دانســت و 
تأکید کرد: باید بخش هایی که ارزش افزوده 
اقتصادی پایدار و ارزآوری بیشــتری ایجاد 
می کنند، به درســتی شناســایی و به آن ها 

اولویت تخصیص منابع داده شود.
او همچنیــن بــه آمــار تســهیلات ریالی 

پرداخت شده در سال گذشــته اشاره کرد 
و گفت: بالغ بر ۷.۶۰۰ هــزار میلیارد تومان 
تسهیلات توسط شبکه بانکی پرداخت شده 
اســت که بار اصلی تأمین مالی کشور را بر 

دوش بانک ها گذاشته است.
معاون بانک مرکــزی افزود: بیــش از ۹۰ 
درصد بار تأمین مالی بر عهده شبکه بانکی 
است. اگر این روند بدون تناسب میان منابع 
و مصارف ادامه یابد، منجر به ناترازی شدید 
و در نهایت پولی شــدن تأمین مالی خواهد 
شد که آثار منفی آن مســتقیماً در ترازنامه 

بانک مرکزی نمایان می شود.
وی بر لــزوم حرکت به ســوی تأمین مالی 
زنجیــره ای و هدفمند تأکید کــرد و گفت: 
نظام تأمیــن مالی بایــد از پرداخت صرف 
هزینه های جــاری دولت فاصلــه بگیرد و 
به سمت حمایت از طرح های زیرساختی و 

تولیدی حرکت کند.
شیرجیان خاطرنشان کرد: تأمین مالی باید 
به گونه ای باشــد که منجر بــه ایجاد ارزش 
افزوده اقتصادی، اشتغال پایدار و در نهایت 
ارتقای رفاه و معیشــت مردم شود. به گفته 
وی، اصلاح نظام تأمین مالی دولت نیز یکی 
از محورهای ضروری برای تحقق این هدف 
است تا تأثیر سرریز آن بتواند در تأمین مالی 

بخش خصوصی نیز مشاهده شود.

تامین مالی در مسیر اشتباه؛ هیچ اولویت بندی در اقتصاد ما وجود ندارد



وسیه از ۲۰ خرداد   هفته فرهنگی ایران و ر
آغاز می شود

 معــاون همکاری های علمی فرهنگی ســازمان فرهنــگ و ارتباطات 
اســلامی از آغاز هفته فرهنگی روســیه در ایران از ۲۰ خرداد در تالار 

وحدت خبر داد.
حسین دیوسالار در نشســت خبری هفته فرهنگی روســیه در ایران 
گفت: برگزاری هفتــه فرهنگی نماد یک کنــش متقابل فرهنگی و پل 
ارتباط میان ملت هاســت و در این هفته شــاهد حضــور بیش از ۱۱۰ 
هنرمند و همراهی بــا مقام هــای فرهنگی این کشــور در جمهوری 

اسلامی ایران هستیم که در مجموع ۱۳۰ نفر هستند.
وی افزود: همزمان با برگزاری هفته فرهنگی روســیه در ایران، کمیته 
همکاری های دو کشور در سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی تشکیل 
می شود و کنسرت سمفونیک چایکوفســکی در تهران و اصفهان اجرا 

خواهد شد.
برگزاری هفته فیلم روسیه در باغ کتاب تهران و سیتی سنتر اصفهان با 
زیرنویس فارسی، برگزاری نشست سینمای روسیه و برگزاری همزمان 
نمایشــگاه فرهنگی ایران و روســیه در فرهنگســرای نیاوران از دیگر 

برنامه هایی بود که دیوسالار به آن اشاره کرد.
وی افزود: این گســتردگی برنامه ها فقط یک برنامه مشــترک نیست 
بلکه ادامه دهنده توســعه روابط فرهنگی دو کشــور و همکاری های 
متعدد ایران و روســیه و در نهایت زمینه ساز گســترش هرچه بیشتر 
فعالیت های اثرگذارتر در آینده دو کشور خواهد بود. زبان فرهنگ زبان 
مشترک میان فرهنگ هاســت و تلاش خواهیم کرد با همه ظرفیت ها 

میزبان میهمانان روسیه باشیم.
هفته فرهنگی روســیه در ایران با هدف تقویت روابــط و فعالیت های 
فرهنگی و هنری بین دو کشور از ۱۹ خرداد ۱۴۰۴، در تهران و اصفهان 
برگزار می شــود که این اولین هفته فرهنگی روســیه در ایران پس از 
امضای معاهده جامع مشــارکت راهبردی و ارتقای روابط دو کشــور 

است.
رویدادهای هفته فرهنگی ایران در روســیه تیر ســال ۱۴۰۲ با حضور 
وزیر وقت فرهنگ و ارشــاد اســلامی و جمعی از هنرمندان ایرانی در 

مسکو و سن پترزبورگ برگزار شد.

جشنواره ها اگر مردمی نباشند، به شکست 
منجر می شوند

دبیر شــورای فرهنگ عمومی گفت: جشنواره ها اگر مردمی نباشند، به 
شکست منجر می شوند و ســیزدهمین دوره جشنواره مد و لباس فجر 

یک جشنواره مردمی است.
 مراسم افتتاحیه نمایشگاه سیزدهمین جشــنواره مد و لباس فجر در 
بخش لباس، کیف و کفش و جواهرات توســط کارگروه ساماندهی مد 
و لباس با حضور قادر آشنا مشــاور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و دبیر 
شورای فرهنگ عمومی کشــور و جمعی از کارآفرینان و فعالان صنعت 
پوشــاک، مد و لباس در مجموعه فرهنگی آســمان تهران برگزار شد و 
این جشــنواره تا ۲۲ خرداد ماه از ســاعت ۱۴ الی ۲۰ در این مجموعه 

ادامه دارد.
در ادامه مراسم افتتاحیه سید شریف رضوی مشــاور هنری جشنواره 
ســیزدهم توضیحاتی درباره آثاری که به نمایش درآمــده بودند، ارائه 
کرد. عمده آثار با توجه به موضوع »کشــف ایران« بــا طراحی هایی از 
نمادهای ایرانی همچون تاریخ، فرهنگ و معماری به تولید رسیده اند. 
در بخش نمایشگاهی ۱۳۰۰ قطعه اثر در طول هفته پیش رو به صورت 

چرخشی به نمایش درمی آید.
پس از مراسم افتتاحیه نشست خبری با حضور اصحاب رسانه و جمعی 
از کارآفرینان و فعالان صنعت پوشــاک مد و لباس برگزار شد و در این 
نشست خبری اعضا به ویژه قادر آشنا، زهرا گلپایگانی و محسن گرجی 

پاسخگوی خبرنگاران بودند.

در این نشست خبری محسن گرجی، دبیر سیزدهمین جشنواره مد و 
لباس فجر، گفت: فرایند بررسی آثار در دو بخش و با چهار نوبت ارزیابی 
انجام شده است. از میان ســه هزار و ۲۰۰ اثر ارسالی توسط حدود هزار 
و ۳۰۰ طراح، بیش از ۲۰۰ طرح در مرحله اول پذیرش شدند که داوری 

نهایی این آثار با حضور نخبگان دانشگاهی و صنعتی انجام شد.
وی افزود: گروه های منتورینگ در استان های مختلف راه اندازی شد و 
تلاش کردیم امسال کانون های هدایت و راهبری را با نگاه عدالت محور 

گسترش دهیم تا از کل ظرفیت های کشور بهره مند شویم.
دبیر ســیزدهمین جشــنواره مد و لباس فجر گفــت: تبدیل طرح ها 
به تولیــد انبوه یــک فرآیند پیچیده اســت و زمانی محقق می شــود 
که ویژندهای فعال بازار وارد جشــنواره شــوند. این اتفــاق یک روند 

میان مدت است و نیاز به مشارکت جدی بخش خصوصی دارد.
وی با اشاره به تغییر رویکرد جشنواره مد و لباس فجر در حوزه پژوهش، 
گفت: در این دوره، بخش پژوهشی برون ســپاری شد و دیگر فراخوان 
مقاله نداشــتیم. به این ترتیــب تیمی از بخش خصوصــی با همکاری 

دانشگاه الزهرا مسئولیت این بخش را برعهده داشتند.
گرچــی گفت: نشســت هایی با ویژندهــا برگزار کردیــم، پایگاه های 
منتورینگ را به بخش خصوصــی ســپردیم و از روز اختتامیه نیز قرار 
اســت یک پایگاه توان افزایی غیرمتمرکز راه اندازی شود که ماموریت 

شبکه سازی و اتصال طراحان به بازار را بر عهده دارد.
وی افزود: سیاســت کلی جشنواره، واگذاری مســئولیت های اجرایی 
و حمایتی به بخش خصوصی اســت تا بســتر حرفه ای تری برای رشد 
صنعت مد و لباس فراهم شود.مهم تر از خود طرح ها، طراح ها هستند. 
ایران پر از استعداد اســت، امروز به ۲۰۰ گروه خوب رسیدیم که نباید 
رها شوند، مدل های دانشگاه اســتنفورد و ژاپن را بومی سازی کردیم، 
این استعدادها ذیل رویداد فجر در قالب برگزیدگان جشنواره مشخص 
می شــوند. اینها باید آموزش بیینند، آموزش هایــی هنری، صنعتی، 
مدیریتی، کسب و کاری و غیره که خروجی در بازه ای به طور مثال سه 

ساله محقق می شود.
دبیر سیزدهمین جشــنواره مد و لباس فجر گفت: تلاش داریم امسال 

دو جشنواره یکی خرداد و دیگری ایام دهه فجر داشته باشیم.
وی ادامه داد: در ایران حداقل یک میلیون نفر در حوزه پوشــاک فعال 
هســتند و ۲۵۶ صنف توزیعی در بخش توزیع پوشاک، ۲۰ هزار واحد 
تولیدی صنعــت کفش و … فعــال داریم. بازار ۱۰ میلیــارد دلاری را 
صنعت مد و لباس دارد که بســیار قابل توجه است و یک صنعت کاملًا 
مردمی اســت و حداقل منابع از حامل های انرژی را استفاده می کند و 

عملًا در آن انحصاری وجود ندارد.
گرجی گفت: بسیاری از کشور با صنعت پوشاک، تولید ناخالص داخلی 
خود را افزایش می دهند، گفت: در جشنواره فجر امسال ۷۰۰ تیم، سه 
هزار و ۳۰۰ اثر ارســال کردند که در مرحله اول طرح ها دریافت شد که 

۲۱۴ تیم انتخاب شدند. 

آغاز فاز جدید همکاری ایران و دولت ژاپن برای 
حفاظت از تالاب ها

مدیر ملی طرح بین المللی حفاظت از تالاب های ایران از آغاز فاز جدید 
همکاری ایران و دولت ژاپن برای حفاظت از تالاب ها خبر داد.

 مهری اثنی عشــری، مدیر ملی طرح بین المللی حفاظت از تالاب های 
ایران، اعلام کرد: بیش از ۱۸ سال اســت که در قالب همکاری مشترک 
سازمان حفاظت محیط زیســت و برنامه توسعه ملل متحد، برنامه های 
متعددی بــرای حفاظــت و احیای تالاب هــای ایران و پیاده ســازی 
رویکردهای نوین در این حوزه در حال اجراست. این طرح ها در فازهای 
مختلف و با مشــارکت اهداکننــدگان بین المللی متفــاوت پیگیری 

شده اند.
وی افزود: حدود ۱۰ ســال است که همکاری مشــخصی با دولت ژاپن 
در حوزه کشاورزی پایدار و توسعه معیشت های ســازگار با کم آبی در 
حال انجام است. این اقدامات با هدف تنوع بخشــی به منابع معیشتی 

خانوارهای روستایی و کاهش فشار بر منابع آبی، در حال اجرا هستند.
اثنی عشــری در ادامه گفت: پس از یک دهه همکاری موفق، از ابتدای 
سال ۲۰۲۵ میلادی، فاز جدید این همکاری با دولت ژاپن آغاز خواهد 
شد. این مرحله در قالب یک سند همکاری چهار ساله پیگیری می شود 
و مبلغــی معادل ۶۹۰ میلیون یــن ژاپن در اختیار ســازمان خواربار و 
کشاورزی ملل متحد )فائو( قرار گرفته اســت. از این مبلغ، حدود ۳.۲ 
میلیون دلار بــرای اجرای پروژه های مشــترک در ایران به ســازمان 

حفاظت محیط زیست اختصاص داده شده است.
وی تشــریح کرد: ایــن پروژه هــا در تالاب های شــاگردان )اســتان 
خوزستان(، پریشان )استان فارس(، انزلی )اســتان گیلان( و دریاچه 
ارومیه اجرا خواهند شد. منابع مالی پروژه شامل اعتبارات بین المللی، 
اعتبارات دولتی و نیز سهم محدودی از بودجه داخلی ایران خواهد بود 

که برای اجرای فعالیت های متنوع در این تالاب ها هزینه می شود.
مدیر ملی طرح بین المللی حفاظت از تالاب ها تأکید کرد: تمرکز اصلی 
برنامه ها و فعالیت های پــروژه، ترویج تکنیک های کشــاورزی پایدار 
است؛ چرا که بخش کشاورزی، بیشــترین مصرف آب را در حوزه های 
آبی کشــور دارد. همچنین ارتقای معیشت های ســازگار با کم آبی، از 
اولویت های اصلی پروژه به شمار می رود. هدف ما کاهش فشار بر منابع 
آبی در کنار توجه به ابعــاد اقتصادی و اجتماعــی مرتبط با حفاظت از 

تالاب هاست.
اثنی عشــری افزود: در این پروژه، ما به طور جدی تمرین می کنیم که 
موضوعات اقتصادی و اجتماعی جامعه، از جمله جامعه شناســی، را در 
کنار مســائل محیط زیســتی مورد توجه قرار دهیم. این نگاه جامع و 
چندبعدی، پایه اصلی رویکرد جدید ما در مدیریت منابع طبیعی است.

وی ادامه داد: همکاری ما در بخش کشــاورزی، به صورت مســتقیم با 
سازمان های جهاد کشاورزی در اســتان ها و وزارت جهاد کشاورزی در 
سطح ستادی انجام می شود. در ســایر موضوعات مشابه نیز همکاری 
بین بخشی با نهادهای مرتبط، از جمله در حوزه گردشگری، در دستور 

کار قرار دارد.
اثنی عشری با اشــاره به اهمیت آموزش و ظرفیت سازی گفت: مسئله 
آموزش همواره یکی از ارکان اصلی فعالیت های پروژه بوده اســت. در 
راستای تقویت مشــارکت در هر دو بخش دولتی و خصوصی، هر زمان 
که رویکرد جدیدی معرفی شــده، آموزش های مرتبط بــا آن نیز اجرا 

شده اند تا ظرفیت های لازم برای اجرای صحیح آن ها فراهم شود.
  

برگزاری مهمونی غدیر در ۲۰ کشور؛ پیش بینی 
حضور ۲۰ میلیون نفر در جشن

سخنگوی ستاد مردمی برگزاری جشــن غدیر ۱۴۰۴ گفت: مهمونی 
۱۰ کیلومتری غدیر ۱۴۰۴ امسال در تهران و ۵۰۰ شهر و نیز ۲۰ کشور 

جهان همزمان در روز غدیر برگزار می شود.
نشســت خبری »مهمونی ۱۰ کیلومتری غدیر« تشــریح برنامه های 
جشــن بزرگ غدیر در تهران با حضور ساســان زارع، سخنگوی ستاد 
مردمی برگزاری جشــن غدیــر ۱۴۰۴، در مجتمع شــهدای انقلاب 

اسلامی )سرچشمه( برگزار شد.
زارع در این نشست با اشاره به اینکه جشــن غدیر الگویی الهام بخش و 
تکثیر شونده است، اظهار داشــت: روز عید غدیر از میدان امام حسین 
)ع( تا آزادی بــا برپایی بیش از ۲۴۰۰ موکب مردمــی برای میزبانی از 

مهمانان امیرالمومنین )ع( از ساعت ۱۶ تا ۲۲ برگزار می شود.

سخنگوی ســتاد مردمی برگزاری جشــن غدیر ۱۴۰۴ افزود: در این 
جشــن میزبان یک میلیون کودک در شــهربازی هســتیم که امسال 
کیفیت و تعداد خدمات افزایــش پیدا کرده اســت و خدمات مواکب 
به صورت تخصصی ارائه می شــود تا مهمانان در ۵۰۰ متــری از انواع 
خدمات بهره مند شــوند. در حــوزه فرهنگــی ۵۰۰ موکب خدمات 
فرهنگی می دهند. نقالی روایت غدیر، کتاب کــودکان، برنامه تعاملی 
غدیر از جمله برنامه هایی اســت که تقدیم کودکان حاضر در جشــن 

می شود.
وی افزود: تستی را برای سامانه ثبت نام بدون اطلاع رسانی قرار دادیم 
و بیش از ۴ هــزار مجموعه ثبت نام میزبانی کردنــد و چون محدودیت 
مسیر داریم و امکان استقرار وجود ندارد مجبور به ادغام شدیم و اطلاع 
رسانی عمومی نکردیم.زارع با اشــاره به اینکه قریب به ۱۰۰ هزار خادم 
موکب در جشــن تهران حضور دارند، گفت: امسال در ۲۰ کشور اعلام 

کردند مهمانی غدیر را برگزار می کنند.

برگزاری مهمونی غدیر در 500 شهر
وی افزود: ســال اولی که این رویداد رقم خورد، فکر نمی کردیم در همه 
استان ها و بیش از ۵۰۰ شهر کار تکثیر شود، تلاش نظام مندی هم برای 
تکثیر انجام نشــد اما اتفاق آنقدر بزرگ و باشــکوه بود که اکثر شهرها 
پای کار آمدند و ما امســال در ۵۰۰ شهر شــاهد برگزاری این مهمونی 
هستیم. سال گذشــته ۳۵۰ کیلومتر مهمانی در کل کشور برگزار شد. 
برخی کشورهای محور مقاومت مثل سوریه و لبنان متقاضی برگزاری 

موکب در تهران بودند که امکانات در اختیارشان قرار داده شده است.
زارعی تصریح کرد: طبق روال ســال گذشته چهار استیج با پخش زنده 
از تلویزیون در میدان امام حســین، میدان فردوســی، میدان انقلاب 
و میدان آزادی داریم. بزرگترین نورافشــانی شــبانه در این ۴ نقطه و 

نمایش هوایی قبل از تاریکی هوا انجام می شود.
وی با اشــاره به برگزاری پویش لقمه میلیونی گفت: پویشی به نام لقمه 
میلیونی با شرکت مردم در سال های گذشته انجام شد که در آن افرادی 
که امکان موکب دار نبودند اما دغدغه همکاری در جشــن را داشــتند 
با ارســال عدد یک به ســامانه ۳۰۰۰۶۰۳۰ در این این پویش شرکت 
کردند. امســال نیز این پویش با قوت اجرا می شود. برخی پیگیر کمک 
مالی بودند که سامانه ۳۰۰۰۴۰۴ طراحی شــد و افراد با ارسال عدد ۱ 

می توانند کمک های مالی خود را واریز کنند.
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مرور گیشه یک ماهه سینمای ایران

وی خوش گیشه به رضا عطاران و پژمان جمشیدی ر

خریدار   مرور جدول فروش یک ماهه سینمای 
ایران نشــان می دهــد که کمدی هــا ردیف  اول 
تا چهارم را اشــغال کرده انــد. رضا عطــاران با 
»صددام« و پژمان جمشیدی با فیلم های »خانه 
ارواح«، »دایناســور« و »کوکتــل مولوتــف« از 
جمله بازیگران پولســاز این بازه زمانی محسوب 

می شوند.
یک مــاه پیــش در روز ۱۷ اردیبهشــت ۱۴۰۴ 
چندیــن فیلــم تازه نفس همچــون »صددام«، 
»خانــه ارواح«، »زیبا صدایم کن«، »اســفند« و 

»هر چی تو بگی« به چرخه اکران پیوستند.
مقایســه گیشــه فیلم های جدید، ۳۰ روز پس 
از اکران شــان نشــان می دهــد کــه فیلم های 
کمدی همچنــان جایگاه بالاتــری دارند؛ ضمن 
اینکه مخاطبــان به تدریج در حال آشــتی با آثار 
اجتماعــی مثل »زیبــا صدایم کــن«، »رها« و 
»بی ســر و صدا« هســتند. اکران »پیرپســر« از 
چهارشــنبه ۲۱ خرداد می تواند جریان سینمای 

اجتماعی را تقویت کند.
نکته قابل توجه این جدول کم توجهی مخاطبان 
به سینمای دفاع مقدس اســت. چرا که سه فیلم 
دفاع مقدسی »پیشمرگ«، »اسفند« و »صیاد« 
به ترتیــب در ردیف های ســیزدهم، چهاردهم 
و پانزدهم نشســته اند. این انزوا را باید به حساب 
کیفیــت نه چندان مطلــوب فیلم هــای مذکور 
گذاشــت. چرا که تجربه نشــان داده فیلم های 
این ژانر اگر حرفی برای گفتن داشــته باشــند با 

استقبال مواجه می شوند.

کمدی ها در صدر
مجموع فروش کل ســینمای ایران در یک ماهه 
اخیر -۱۷ اردیبهشــت تا ۱۷ خــرداد- به ۱۶۸ 
میلیــارد و ۱۴۶ میلیــون تومان رســید و بیش 
از ۲ میلیون و ۱۲۱ هزار نفر به تماشــای فیلم ها 
نشســتند. این نکتــه را باید در نظــر گرفت که 
ســینماها در روزهای ۱۴ و ۱۵ خــرداد تعطیل 

بوده اند.
فیلم هــای »صــددام« به کارگردانــی پــدرام 
پورامیری، »خانــۀ ارواح« به کارگردانی کیارش 
اسدی زاده، »سلام علیکم حاج آقا« به کارگردانی 
حســین تبریزی و »دایناســور« به کارگردانی 
مســعود اطیابی در یــک ماه اخیر صدرنشــین 

جدول فروش بودند.
فیلم ســینمایی »صددام« بــه کارگردانی پدرام 
پورامیری و تهیه کنندگی مجتبی رشــوند از ۱۷ 
اردیبهشــت اکران خود را آغاز کرده است. در این 

فیلم بازیگرانی چون رضا عطاران، پریناز ایزدیار، 
آزاده صمدی، عباس جمشــیدی فر، امیراحمد 
قزوینــی و ســیاوش چراغی پور بــه ایفای نقش 

پرداخته اند.
»صددام« که صدرنشــین جدول اســت، در این 
یک ماه توانســت فروش بالای ۷۶ میلیارد تومان 

را تجربه کند. 
شوخی کارگردان با یک شخصیت منفور و مشهور 
)صدام( که یک سوژه نو محسوب می شد، به مذاق 
مخاطبان خوش آمد و گیشه فیلم را پررونق کرد. 
محبوبیت رضا عطــاران در کنار بامزگی ذاتی اش 

نیز به کمک فیلم آمد.
درام »زیبا صدایــم کن« به کارگردانی رســول 
صدرعاملــی یک ماه پــس از اکــران رتبه پنجم 
جدول فروش ماهیانــه را با گیشــه ای معادل ۹ 

میلیارد و ۸۳۳ میلیون تومان کسب کرده است.
فیلم ســینمایی »زیبا صدایم کن« به کارگردانی 
رســول صدرعاملی و تهیه کنندگی ســید مازیار 
هاشــمی با بازی امین حیایی به قصه چالش های 
یک دختر نوجوان در کلانشهر تهران می پردازد. 
ژولیت رضاعی، مهران غفوریان و ســتاره پسیانی 
دیگر بازیگران فیلم صدرعاملی هســتند. »زیبا 
صدایم کن« در چهل و ســومین جشنواره فیلم 
فجر عنوان بهترین فیلم جشــنواره را از آن خود 

کرد.

توقیف پنج ساله و کنجکاوی برای
 »خانه ارواح«

»خانه ارواح« با بازی پژمان جمشــیدی، نازنین 
بیاتی و ستاره پسیانی داستان سرگذشت افرادی 
اســت که حضورشــان در خانه ای مرموز زندگی 

همه را بهم می ریزد.
این فیلم در ســال ۱۳۹۹ تولید ولی توقیف شد و 
با انجام اصلاحات بعد از ۵ ســال روی پرده رفت. 
فیلم در ابتدا »مجوز خروج« نام داشــت اما بعد از 
مدتی کیارش اســدی زاده نام این اثر را به »خانه 
ارواح« تغییــر داد. پژمان جمشــیدی علاوه بر 
»خانه ارواح«، »دایناســور« و »کوکتل مولوتف« 
را همچنان روی پرده ســینما دارد. »خانه ارواح« 
بیش از ۱۸ میلیارد تومان فروش داشته و در رتبه 

دوم جدول جای گرفته است.
فیلم ســینمایی »ســلام علیکم حــاج آقا« به 
کارگردانی و نویسندگی حســین تبریزی از ۲۷ 
اردیبهشت اکران خود را آغاز کرده است. این فیلم 
با بازیگرانی همچون حمید گودرزی، لیلا اوتادی، 
علی صادقی، رز رضوی، زهرا جهرمی، سوســن 

پــرور، ارژنگ امیرفضلــی، مهران رجبــی، بیتا 
عالمی، علی کریمی، امیــن چنارانی، علی بنایی، 
اشکان قاسمی، شیوا خسرومهر، زهره حمیدی، 
بهشاد مختاری، سعیده عرب، محمدرضا شریفی 
نیا و پوریا پورســرخ توانست رتبه سوم جدول را با 

بیش از ۱۵ میلیارد تومان فروش فتح کند.

رده نهم جدول برای فیلم توقیفی پرستاره
فیلم سینمایی »بی ســروصدا« به کارگردانی و 
تهیه کنندگی مجیدرضا مصطفوی از چهارشنبه 
۲۴ اردیبهشــت اکران خود را آغاز کرده اســت. 
»بی ســروصدا« با بازی پیمان معــادی، مهران 
غفوریان، هانیه توســلی، فرشته حسینی، مهدی 
حســینی نیا، مســعود کرامتی، محمد شاکری، 
محمد زارع، عبــاس ایمانی، محمود موســوی، 
شــیرین ضابطیان، امیر جنانی، صفر محمدی و 

زنده یاد حاتم مشمولی ساخته شده است.
این فیلم بیش از ۴ میلیارد تومــان فروخته و در 

رده نهم جدول قرار دارد.
فیلم »بی ســروصدا« ســومین فیلم مجیدرضا 
مصطفــوی بعــد از »آســتیگمات« و »انارهای 

نارس« محسوب می شود.
»بی سروصدا« که از فیلم های توقیفی محسوب 
می شــد پیش از اکران عمومی تنها یــک بار در 
اسفند سال گذشــته )۱۴۰۳( نمایش خصوصی 

داشت.
فیلم ســینمایی »رهــا« به کارگردانی حســام 
فرهمند، تهیه کنندگی سعید خانی و نویسندگی 
محمدعلی حســینی و حســام فرهمند به لحاظ 
مضمونی اثــری قابل توجه اســت و بخشــی از 
مشکلات جامعه همچون فقر و فاصله طبقاتی را 

بازتاب می دهد. 
شهاب حسینی و غزل شاکری بازیگران این فیلم 
سینمایی هستند که در چهل و سومین جشنواره 
فیلم فجر حضور داشت و توانست سیمرغ بهترین 
فیلم اول را دریافــت کند. این فیلم حدود ســه 
میلیارد تومان فــروش داشــته و در رده یازدهم 

جدول قرار گرفته است.

ته جدولی ها
»هر چی تو بگی« ســاخته مرتضی آتش زمزم، » 
بازی را بکــش« از محمدابراهیم عزیزی، »صبح 
اعدام« ســاخته بهــروز افخمی، »پاکــول« به 
کارگردانی نوید اســماعیلی و »عینک قرمز« از 
حسین مهکام فیلم های تهیه جدولی هستند که 

کمتر از یک میلیارد تومان فروخته اند.

تاکسی

اســلامی  شــورای  رئیــس 
شــهر تهران گفــت: رانندگان 
شــرکت های اینترنتــی هیــچ 
تعهدی به شهرداری ندارند و این 
درست نیســت. ما چند بار نامه 
ارســال کردیم که بایــد زیر نظر 

تاکسیرانی فعالیت کنند.
مهدی چمران در حاشیه سیصد 
و ســی و دومین جلســه شورای 
اســلامی شــهر تهران در جمع 
خبرنگاران با بیــان اینکه امروز 
مجوزی به شهرداری داده خواهد 
شــد که اموال منقــول غیرقابل 
اســتفاده را تعیین تکلیف کند، 
اظهار کــرد: یک لایحــه بهای 
خدمات و تسریع در صدور پروانه 
ساختمانی نیز در دستور کار قرار 
دارد. به تعدادی از پرونده باغات 
نیز رســیدگی خواهد شد.وی در 
خصــوص فعالیت تاکســی های 
اینترنتی در ســطح شهر، یادآور 
شد: بنده سال قبل چندبار دقیقاً 
به همین موضوع اشــاره کردم. 
این حادثــه ناگوار کــه منجر به 
قتل یکی از شــهروندان شــد، 

توسط یک مسافرکش 
بــا خــودروی پلاک 
شهرســتان بوده است. 
بارها گفتیم کسانی که 
تاکسی دارند از پرونده 
برخــوردار هســتند و 
هر ساله به تاکسیرانی 

مراجعه می کنند و شناسایی شده 
هستند. هرکسی با یک وابستگی 
از شرکتی ثبت نام می کند که نه 
سابقه مشخص و نه تعهدی دارد. 
شورای شــهر هیچ گونه اجازه ای 
در این خصوص نــداده و مجوزها 
خلاف قانون اســت. این موضوع 
صنفی بوده و در سامانه ای حضور 
ندارنــد. پیش از این نیز شــاهد 

اتفاقات ناگواری بوده ایم.
چمــران خاطرنشــان کــرد: ما 
گفتیم که پلاک های شهرستان 
رقم بیشــتری بپردازند که ســر 
و صدای زیادی شــد. اینکه این 
اتفاق بیفتد با قانــون هماهنگ 
اســت؟ دوســتان وزارت کشور 
هــم نســبت بــه ایــن موضوع 
رضایت ندارند. ایــن رانندگان با 

تاکســیرانی همکاری 
کننــد. مــا کاری بــا 
درصدی کــه دریافت 
می کننــد، نداریم. این 
شــرکت ها پول زیادی 
به جیــب می زنند و از 
افرادی  دیگر  ســویی 
قربانی می شــوند. این رانندگان 
هیــچ تعهــدی ندارنــد و ایــن 
درست نیســت. ما چند بار نامه 
ارســال کردیم که بایــد زیر نظر 

تاکسیرانی فعالیت کنند.
وی با بیان اینکه وزارت کشور هم 
به عنوان مســئول اصناف باید به 
آنها مجوز دهد، گفت: در شهرها 
باید شــهرداری ها مجوز دهند. 
وزارت کشور نیروی کافی در این 
خصوص ندارد و در اتاق های خود 
نشســته اند و از این اتفاقات خبر 
ندارند.چمران در پاسخ به پرسش 
خبرنــگاران در رابطــه با نصب 
دوربین در تاکسی های اینترنتی 
هم اظهــار کــرد: چهارراه های 
ما کمبود دوربیــن دارند و حالا 
می گوئیــم در خودروها دوربین 

بگذارنــد؟ چــرا نمی گوییم باید 
رانندگان خوب با سابقه مشخص 
به کار گرفته شوند؟ البته وضعیت 
دوربین های شــهر روبــه بهبود 
است و خریداری شده و به تدریج 
نصــب می شــود.وی همچنین 
تصریــح کــرد: افرادی اشــتباه 
شنیده و اشــتباه منتقل کردند 
که خودروهای پلاک شهرستان 
نباید وارد تهران شوند؛ در حالیکه 
ما گفته بودیم افــرادی که بیش 
از چنــد روز تــردد در محدوده 
مرکزی شــهر دارنــد، باید رقم 
بیشــتری بپردازنــد. رانندگان 
طرح ترافیــک می خرنــد و در 
مسافرکشــی  مرکزی  محدوده 
می کننــد. در هرصــورت ایــن 
موضوع در فرمانــداری پذیرفته 
نشــد و گفتند مغایــرت قانونی 
دارد.رئیس شورای اسلامی شهر 
تهران در خصوص وضعیت خانه 
اندیشــمندان نیز گفت: معاونت 
فرهنگی و اجتماعــی بیانیه داده 
و توضیحات مفصلــی داده و این 

توضیحات کافی ست.

ارائه مجوز به تاکسی های اینترنتی باید توسط شهرداری ها انجام شود

قابدیوار  روزنامه سراسری صبح ایران
صاحب امتیاز: امیر موسی کاظمی

مدیرمسوول: دکتر مریم کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان لبافی نژاد
 تقاطع ابوریحان، پلاک ۸۷
شماره تماس سازمان آگهی شهرستان:
۶۶۹۷۳۶۷۸ -۶۶۹۷۳۷۱۴


